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روزنامه صبح ایران
دبیرکل حزب نواندیشان ایران اسلامی با بیان اینکه چیزی به عنوان 
جریان قاطبه اصولگرایی وجود ندارد، گفت: میان طیف های اصولگرا 
نفی  جز  اصولگرایی  دقیق  مرزهای  و  حدود  درباره  روشنی  موضع 
جریان اصلاحات دیده نمی شود و حتی در این مورد هم موضع روشن 
و مشخصی ندارند. »امیر محبیان« یکی از نظریه پردازان اصولگرا افزود: 
امر واحدی وجود ندارد که یک سازمان، حزب، تشکیلات یا یک فرد 
بخواهد رهبری آن را بر عهده بگیرد و تکثر در جریان اصولگرا به گونه 

ای است که هدایت واحد آن ها را بسیار دشوار می کند. دبیرکل حزب

آیین افتتاح، بهره برداری و آغاز عملیات 75 پروژه شهرداری قم با حضور مدیران استان برگزار 
شد.

آیین افتتاح، بهره برداری و آغاز عملیات ۷۵ پروژه شهرداری قم پیش از ظهر دیروز به مناسبت 
هفته دولت برگزار شد.

استاندار قم  در این مراسم گفت: عقب ماندگی های تاریخی این استان با همت، همکاری و 
هماهنگی ارکان مختلف نظام و مسئولان باید جبران شود به سرانجام مطلوبی برسد. 

بهرام سرمست افزود: قم از روزگار گذشته با برخی کمبود و عقب ماندگی ها در حوزه های 
مختلف مواجه بوده است.وی در ادامه ابراز کرد: در شرایط تحریم و فشار اقتصادی، طرح های 
قابل توجهی در قم به بهره برداری رسیده که نشان از همدلی و روح تعامل در بین تمام مسئولان 

استانی است.

مدیرکل اوقاف استان قم گفت: طرح »بصیرت عاشورایی« و خیمه های معرفت ویژه ماه محرم 
در 40 بقعه استان قم اجرایی می شود. حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندری پیش از 
ظهر دیروز در نشست خبری با اصحاب رسانه اظهار کرد: امسال هم مردم با حضور خود در 
قالب هیئات های مذهبی و با محوریت بقاع متبرکه، دهه اول ماه محرم را گرامی می دارند و 
عزای حسینی را برپا می کنند و در این بین متولیان موقوفات هم نهایت همکاری و مساعدت 

را خواهند داشت.
وی افزود: دستگاه های فرهنگی نیز مانند همیشه وارد میدان می شوند، اداره کل اوقاف استان 
قم نیز تا حد مقدورات خود از مراسم عزاداری ماه های محرم و صفر حمایت لازم را خواهد داشت.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با اشاره به وظایف ذاتی سازمان اوقاف و ادارات کل آن در 
استان ها گفت: این فعالیت ها در چند بخش تدوین و اجرایی می شوند؛ سازمان اوقاف چند طرح مهم 

 معاون سیاسی وزارت امورخارجه تاکید کرد: برای بازگشت ایران به 
اجرای کامل برجام، باید خواسته هایی مانند فروش نفت و مسائل بانکی 
مربوط به آن تامین شود. سیدعباس عراقچی در پاسخ به این پرسش که 
»طی یکسال گذشته پس از اینکه دکترین آمریکا تغییر کرد و به سیاست 
فشار حداکثری رسید، ما هم یک سری راهکارهایی در این زمینه اتخاذ 
کردیم، راهکارهای ما در مقابله با این فشار حداکثری آمریکا چگونه 
بود؟« گفت: ما در یکسال گذشته با سیاست حداکثری آمریکا مواجه 
بودیم که از چند ماه پیش یعنی اواخر سال گذشته )۹۷( یک بعد جدید

امیرمحبیان: 

اصولگرایان فصل مشترکی جز "نفی 
اصلاحات" ندارند

به مناسبت هفته دولت  صورت گرفت 

افتتاح و کلنگ زنی ۷۵ پروژه شهرداری قم 
مدیرکل اوقاف استان قم:

طرح »بصیرت عاشورایی« در 40 بقعه قم اجرایی می شود

عباس عراقچی: 

شرط اجرای کامل برجام تامین 
خواسته های ایران است

آیت الله سید حسن خمینی تاکید کرد

ضرورت فرهنگ سازی برای کار جمعی 

رئیس کمیسیون عمران مجلس :

گرانی مسکن در دو سال اخیر تنها حباب قیمتی بود

جزئیات دستگیری مداحان اسرائیلی در ایران 

مرور سفرهای مسئولان ایران به آمریکا

حرکت در مدار منافع ملی 
اولویت دیپلماسی دولت

یادگار امام با تأکید بر اینکه کار جمعی احتیاج به یک 
فرهنگ سازی عمیق دارد، گفت: امروز سهم بزرگی از 
حل مشکلات اقتصادی جامعه توجه به تعاونی ها است. 
اگر قرار است بخش دولتی خودش را به بخش دیگری 
وجه  ترین  عادلانه  و  کارآمدترین  بهترین،  دهد،  تحویل 
خصوصی سازی این است که به بخش های تعاونی، آن هم 
تعاونی های گسترده در اقشار مختلف مردم، شکل بگیرد.

آیت الله سید حسن خمینی به مناسبت هفته تعاون در 
دیدار وزیر و کارکنان وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با 
اشاره به شکل گیری تعاونی ها از قرن هجدهم، یادآور شد: 
این گونه که در تاریخ نوشته اند، تعاونی ها در انگلستان 
اولین بار شکل گرفته و معلول شرایطی بوده اند که شاید 
مشابهت هایی هم با روزگار ما دارد. یادگار امام ادامه داد: 

خاستگاه تعاونی ها طبقات محروم جامعه بوده که برای 

۷

1

اقتصاد ایران در حال خروج از دام تحریم هاست

سعید لیلاز :

فحش دادن به دولت 
روحانی فضیلت نیست
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معاون اول رییس جمهور:

واگذاری ها باید از سوی اهلش انجام شود

 گرچه این روزها گمانه زنی های رسانه ای مختلفی درباره سفر رئیس جمهوری به آمریکا مطرح شده است با این حال می توان 
اطمینان داشت که دولت تدبیر و امید و دستگاه دیپلماسی با تکیه بر سه اصل عزت، حکمت و مصلحت از فرصت حضور در 
مجمع عمومی سازمان ملل بهترین استفاده را برای تامین منافع ملی خواهد کرد.  گمانه زنی درباره دیدار و مذاکره میان مقامات 
ایران و آمریکا گرچه هر ساله با حضور مسئولان ایرانی در مجمع عمومی سازمان ملل، برجسته می شود. اما شواهد نشان می دهد 
امسال این گمانه زنی ها متفاوت دنبال می شود. چهارم شهریورماه بود که رئیس جمهوری در همایش دستاوردهای دولت در 
توسعه زیرساخت های روستایی، گفت: »اگر بدانم که به جلسه ای بروم و با کسی ملاقات کنم که در نتیجه کشور آباد شده و 

مشکلات مردم حل می شود، دریغ نمی کنم؛ اصل منافع ملی ما است.«

اطلاعیه شرکت توزیع نیروی برق استان قم
 ویژه ایام محرم و صفر 

ابا عبدالله  با توجه به فرا رسیدن ماه های محرم و صفر وایام سوگواری سرور و سالار شهیدان حضرت   
الحسین )ع( روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق استان قم از کلیه متولیان مساجد، حسینیه ها، هیئتهای 

مذهبی، موکب ها و ایستگاه های صلواتی و... در خواست دارد نکات ایمنی ذیل را رعایت نمایند: 
۱- دستگاه های متولی مساجد و هیات های مذهبی می بایست برای رعایت موارد ایمنی از سوی جوانان در 

زمان انجام مراسم سوگواری نظارت نمایند. 
۲- در صورت نیاز به تامین برق مکانهای عزاداری از گرفتن برق غیر مجاز ، ناایمن و خلاف شرع توسط افراد فاقد 
صلاحیت خوداری نموده و با مراجعه به شرکت توزیع و مناطق چهارگانه استان و یا تماس با شماره تلفن ۳۱۲۱ در 

خواست برق موقت نمایند. 
۳- استفاده از فیوز استاندارد ) فیوز دوبل(، کلید های حافظ جان ، استفاده از کابل های روکش دار و سالم، عدم 

اخذ انشعاب متعدد از یک پریز و عدم استفاده از لامپ های پرمصرف و بدون حفاظ 
توصیه می شود.) فیوز برق می بایست استاندارد بوده و از استفاده فیوزهای تقویت شده و غیر استاندارد جدا 

خودداری شود.(  
۴- در صورت هرگونه مشکل برقی ونا ایمن شدن تابلو برق موقت از دستکاری و دخالت در شبکه توزیع برق 

خودداری نموده و با شماره تلفن ۱۲۱ تماس حاصل نمایید. 
۵- در زمان برپایی وجمع آوری تکایا و خیمه های عزاداری و.. رعایت فاصله مجاز ) حریم( ۲۱۰ سانتیمتر از 
شبکه و تاسیسات برقی در زمان نصب و جمع آوری پرچم ، پلاکارد و داربست ضروری است، همچنین هیات 
عزاداری در مسیر حرکت خود لازم است فاصله ایمن از شبکه های برقدار را رعایت نمایند تا از بروز حوادث ناگوار 

جلوگیری شود. 
۶- صعود از پایه های برق جهت نصب پرچم ، پلاکارد، پارچه نوشته و....به دلیل احتمال سقوط و برق گرفتگی 
بسیار خطرناک و ممنوع است، همچنین گرفتن برق غیر مجاز از پایه های فلزی روشنایی معابر ممنوع می باشد. 
۷- رعایت فاصله مناسب سیم- اتصالات- ادوات و تجهیزات الکتریکی از مواد و مصالح قابل اشتعال ) پرده، 

پرچم، فرش و تابلو( الزامی است. 
۸- به منظور پیشگیری از آتش سوزی به هیچ عنوان سیم یا کابل برق از زیر فرش عبور داده نشود، در مکانهایی 
که مجبورید کابلهای تامین برق تکایا را از روی زمین عبور دهید با حفر شیار در کف زمین و عبور کابل برق از درون 

داکت مستحکم از آسیب به روکش کابل و برق گرفتگی در اثر رفت و آمد عموم پیشگیری نمایید. 
۹- با توجه به اینکه شبکه های فشار متوسط برق فاقد روکش عایق می باشند، تماس مستقیم یا ورود به حوزه 
الکتریکی آنها بسیار خطرناک است لذا در هنگام حمل علم ، بیرق و پرچم های عزاداری با فاصله مجاز با شبکه 

های برق هوایی توجه فرمایید. 
۱۰- استفاده از پرچم های عزاداری با دسته فلزی در مجاورت شبکه برق دار ممنوع است همچنین از نصب 

چراغ روشنایی و.. بر روی پایه های برق خود داری نمایید. 
۱۱- از عبور دادن و یا اتصال سیم و کابل های برق به داربست فلزی بدون استفاده از داکت و یا لوله عایق 

خودداری گردد. 
۱۲-آبسردکن ها باید مجهز به سیستم ارتینگ به منظور محافظت از اتصال بدنه و جلوگیری از برق گرفتگی 

احتمالی باشند . 
۱۳- در صورت مشاهده هرگونه حوادث برقی مانند پایه شکستگی، سیم پارگی، آتش سوزی در تجهیزات برقی، 

برق گرفتگی و .... سریعا با شماره تلفن های ۱۲۱ و ۱۲۵ تماس بگیرید.
روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق استان قم

استان قماستان قم
رئیس کمیسیون عمران مجلس گفت: افزایش قیمت 
مسکن در دو سال اخیر تنها حباب قیمتی بود که در سایه 
خلاء نظارتی شکل گرفت و روز به روز بزرگ تر شد، حال 
باید با اجرای سیاست های درست عملیاتی و نظارتی این 

حباب را کوچک تر کرد. 
کاهشی  روند  به  اشاره  با  کوچی  رضایی  محمدرضا 
قیمت مسکن در کشور، گفت: خوشبختانه با رویکرد 
کنونی وزارت راه و شهرسازی، قیمت مسکن روز به روز 
در حال کاهش بوده و پیش بینی می شود که این روند 

کاهشی در ماه های آتی ادامه پیدا می کند.نماینده مردم 
جهرم در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: قطعا مهم 
ترین مولفه کاهش قیمت مسکن و حرکت بازار به سمت 
ثبات و آرامش، تولید انبوه مسکن خواهد شد که وزارتخانه 
اقدامات قابل قبولی را در این عرصه صورت داده است. 
وی تصریح کرد: یکی دیگر از راه کارهای کاهش قیمت 
مسکن و رونق گرفتن این بازار، افزایش میزان تسهیلات 
که  است  مسکن  ساخت  تسهیلات  و  مسکن  خرید 
متأسفانه تاکنون این مسئله درستی محقق نشده است. 

رضایی کوچی گفت: تمرکز دولت در شرایط کنونی باید 
در کلانشهرها، شهرهای جدید  تولید مسکن  افزایش 
و بافت های فرسوده باشد، آن وقت با افزایش عرضه و 
کاهش تقاضا، سیر قیمت بازار مسکن بیش از پیش نزولی 
خواهد شد. رئیس کمیسیون عمران مجلس ادامه داد: به 
نظر من افزایش قیمت مسکن در دو سال اخیر تنها حباب 
قیمتی بود که در سایه خلاء نظارتی شکل گرفت و روز به 
روز بزرگ تر شد، حال باید با اجرای سیاست های درست 

عملیاتی و نظارتی این حباب را کوچک تر کرد.

نماینده مردم اسلام آباد غرب در مجلس شورای اسلامی اظهار داشت:ظریف برای 
حضور در فرانسه و گفت و گو با مقامات فرانسوی در حاشیه اجلاس "جی-۷" خط 
قرمزی را رد نکرد.  حشمت الله فلاحت پیشهتصریح کرد:برجام و رعایت منافع برجامی 
ایران خط قرمز ما در مذاکرات خارجی است و ما خارج از برجام پیمان جدیدی را 
برای برنامه هسته ای نمی پذیریم و اروپایی ها نیز  در تلاش هستند که آمریکا را برجام 
بازگردد. وی افزود:من به شخصه مخالف بازگشت آمریکا به برجام هستم چرا که آمریکا 
اگر هم به برجام بازگردد برای تخریب آن می آید چرا که بارها نشان داده توافقات بین 

المللی برای آمریکا اهمیت ندارد بلکه منافع یکجانبه الویت آمریکا در سیاست خارجی 
است. عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی تاکید 
کرد:آمریکا همواره نگاه از بالا به پایین به اروپایی ها داشته و اروپایی ها بی میل نیستند 
این نگاه را از بین ببرند اما بحث توانایی نیز در این زمینه مهم است واجرای برجام در 
این هدف به اروپایی ها کمک می کند. وی در پایان خاطر نشان کرد:اگر اروپایی ها به 
تکالیف خود در برجام عمل کنند و حضور خود را تثبیت نمایند شرایط به گونه ای پیش 

خواهد رفت که آمریکا منزوی می شود و در مقابل فشار افکار عمومی قرارمی گیرد.

رئیس کمیسیون عمران مجلس :

گرانی مسکن در دو سال اخیر تنها حباب قیمتی بود

حشمت الله فلاحت پیشه ،:

ظریف برای حضور در فرانسه خط قرمزی را رد نکرد

وزیر امور خارجه در حساب کاربری خود در توییتر 
خواهیم  نفت  خریداری  هر  و  همه  به  ما  نوشت: 
فروخت.  محمد جواد ظریف در این توییت افزود: " 
ایالات متحده ابزارهای دفاعی را از ما دریغ داشت 

ما موشک ساختیم و ایالات متحده شاکی است." 
ظریف تاکید کرد: "ایالات متحده، سوخت هسته ای 
را از ما دریغ کرد ما آن را ساختیم و ایالات متحده 
شاکی است." وی تصریح کرد: "اکنون ایالات متحده 

مشغول دزدی دریایی و تهدید است تا مانع فروش 
ایران به مشتریان سنتی خود شود. غُر نزنید  نفت 
آقای پمپئو! ما به همه و هر خریداری نفت خواهیم 

فروخت."

محمد جواد ظریف: 
ما به همه و هر خریداری، نفت خواهیم فروخت
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اخبار

تسویه حساب سیاسی،عامل 
مرگ مبارزه با فساد

در جامعه ما وقتی از فساد سخنی به میان می آید آن را 
فقط در بعد اقتصادی خلاصه می کنند و برداشت جامعه و 

نخبگان از این پدیده تفاوت زیادی دارد. یک طرف فساد را ناشی از ساختار ها می داند و 
راه حل آن را اصلاح ساختار ها معرفی می کند و طرف دیگر حکومت و دولت را عامل فساد 
و گرفتاری ها می داند و با دیدن فساد مخصوصا مالی و اقتصادی آن را به همه ی اجزای 
اداری و حکومتی تعمیم می دهد و با جمله همه سر و ته یک کرباسند پرونده بررسی فساد 

را می بندد.
جالب اما اینجاست که مفسدان اقتصادی خود را فاسد نمی دانند و برخورد و مجازات 
خود را ناشی از حسادت و رقابت های سیاسی و جناحی می دانند و حتی در سطوح پایین 
جامعه هم در خانه ها در بازار در گفتگو ها و رفتار ها نوعی از فساد رقیق را هم می توانیم 
ببینیم که البته از دید انجام دهندگان آن نه جرم است و نه زشت بلکه مبادرت به آن را ناشی 

از لیاقت شخصی ،رندی و زرنگی خود می دانند.
این نوع نگاه و تفاوت برداشت از فساد ،جامعه و نخبگان را چنان از هم دور می کند که 
رقابت در بهره بردن از رانت را توجیه می کند و از زشتی و شرمندگی حاصل از آن روز به روز 

کمتر می کند.
بدون تردید ساختار ها،ارزش ها و فرهنگ ها را چه جوامع  و چه در حکومت ها افراد می 
سازند و در مبارزه با فساد باید مواظب بود که اگر راه حل ها درست و علمی  نباشد کمترین 
اثر آن ریختن قبح ارتکاب آن و حتی نوعی قهرمان سازی از مفسدان اقتصادی است که 
برگرفته از همان رقابت برای بهره برداری از رانت در سطوح خرد و کلان، می تواند جامعه 
را از درون بخشکاند و دلیل اصلی آن همان است که همیشه گفته شده و حتی فریاد زده 
شده که شکاف دولت و مردم که بی اعتمادی را به وجود می آورد را باید جدی گرفت و 

فکری برای آن کرد.
وقتی زشتی و قبح  اخلاقی یک مسئله فرو بریزد حتی اگر ساختاری شیشه ای و شفاف 
هم بنا شود باز هم نمی توان از فساد در امان بود.فساد از ذهن ها و ارزش های تولید شده 

ی آن شروع می شود و به قول معروف برای کشتن مار باید سر آن را برید.
اگر در راه فساد ستیزی فقط به بگیر و ببند و زندان و جریمه و اعدام اکتفا کنیم نمی توان 
آن را ریشه کن کرد و به جایی می رسیم که یک مفسد اقتصادی از درون زندان ،وزیری را 
تهدید می کند و از آن خطر ناک تر برخورد جامعه است که آن تهدید کننده را قهرمان و 

زرنگ و خلاق و تهدید شونده را خود خواه ،انحصار طلب و تک خور می داند.
اگر روزی تک تک افراد جامعه به خود این اجازه را ندهند که با پارک دوبل با سبقت غیر 
مجاز با نریختن زباله در خیابان  با نگرفتن رشوه بر اساس خود مطلق پنداری حق دیگران 
را پایمال کنند آن روز مبارزه جدی و بی امان و بی رحم با فساد آغاز می شود.این منفعت 
طلبی های ریز و کوچک است که مجوز  اختلاس و دزدی های بزرگتر را به افراد می دهد و 
ساختار هایی را تولید می کند که بر اساس من فرق می کنم ،من زرنگ هستم و من مظلوم 

واقع شده ام تخم مرغ دزدی را به شتر دزدی تبدیل می کند.
به نظر می رسد باید برای فساد از زاویه برخورد فرهنگی و ایجاد یک جنبش فرهنگی 
و اجتماعی وارد شد که البته برخورد های قضایی و قانونی می تواند مکمل آن باشد.
دستگیری ها و برخورد هایی که در نهایت به اصلاح ساختار ها  فرهنگ سازی و کنترل 
اجتماعی منجر نشود فقط ادعای فاسد بودن دولت ها را تقویت می کند. نه تنها کمکی به 
فساد زدایی نمی کند بلکه هر نوع اقدام قضایی را هم به تسویه حساب های سیاسی و مچ 

گیری های جناحی تعبیر می کند.

هفت مولفه ای که می تواند 
راهگشا باشد

 ۱. خلاصه کتاب فهم نظریه های سیاسی که دکتر فرهنگ 
رجایی آن را به فارسی ترجمه کرده، این است که در غرب، 
هر بحرانی، به اندیشه، ابتکار عملی و خیزش بزرگ ختم شده 

است و پروژه فکری افلاطون پاسخی به بحران عدالت، ماکیاولی پاسخی به بی ثباتی، پروژه 
هابز پاسخی به بحران امنیت، پروژه لاک پاسخی به بحران مشروعیت، پروژه روسو پاسخی 
به نابرابری اخلاقی، برک پاسخی به انقلابی گری مفرط و مارکس پاسخی به بحران سرمایه 

داری بوده است. 
۲. بدین معنی که در غرب هر بحران و فتنه ای، موجد پشت سر گذاشتن یک پیچ تاریخی 
و حرکت رو به جلو بوده است. آنها نگاه »حل المسائلی« به بحران ها داشته و راه حل های 

بزرگ داده و گشایش های بزرگ رقم زده اند. توسعه غرب مدیون این رویکرد است.
۳. اما ما این گونه نبودیم! یکی از شاخص های بی شعوری در کتاب »بی شعور شناسی«، 
این است که بی شعورها، در هر بحران و فتنه ای، به جای پیدا کردن راه های حل و فصل، 
یکی را پیدا می کنند که مشکل را گردن او بیندازند. به تعبیر علمای علم سیاست، نگاه 
پرابلماتیک به بحران ها و فتنه ها ندارند. در حالی که امنیتی ترین و سیاسی ترین بحران ها، 
بستر اجتماعی و فلسفی نیز دارند که شایسته مطالعه اند. بدون نگاه حل المسائلی، هیچ 

پیچ تاریخی به مقصد نمی رسد.
۴. یکی از علل امتناع نگاه حل المسائلی، »معضل امنیتی شدن« است. یعنی امنیتی 
شدن، فضا و  بستر نگاه حل المسائلی را ذاتا از بین می برد   و  راه را برای رادیکالیسم، هوچی 
گری، قشری نگری و عوام فریبی باز می کند. لذا اصحاب فکر جرات نمی کنند نگاه علمی 
داشته باشند و  نگاه پرابلماتیک هزینه کمرشکن پیدا می کند. به تعبیر فارابی، »خطابه« 

جای »برهان«را می گیرد و جامعه زوال می یابد.
۵. یکی از علل تصلب معضل امنیت، سیاست خارجی تنش دار مفرط است که همه امور 
مدنی را به مسلخ مبارزه با دشمن می برد )مبارزه با دشمن  و جهاد، قابل احترام و تعظیم 
است و لازم اما نباید اقدامات ایجابی ما را از بین ببرد و همه چیز سلبی شود(. به دلیل 
شدت معضل امنیت، از ایران اسلامی بیشتر تصویر سردار عالیقدر  و با شرف سلیمانی 
ساطع می شود ولی ما در کنار تصویر ایشان، نیازمند تصویر خواجه نصیر، شیخ بهایی، 
علامه طباطبایی، مرتضی مطهری و شهید بهشتی و نیز تصاویر حقوق اساسی گرایی و 
پارلمانتاریسم و اقتصاد نیز هستیم. خواجه و شاگردش علامه حلی، بدون نزاع، خاورمیانه 
را تصاحب گفتمانی کرده و بنیان های معنوی صفویه را گذاشتند. انقلاب اسلامی، فقط 

جهاد نیست و جهاد فقط یکی از مولفه های مقاومت است.
۶. تنش زدایی نیازمند بازتعریف ملی و تفهم نوین است. تنش زدایی اگر با هدف کاهش 
شدت امنیت، گشایش مدنی و فضا سازی برای نگاه حل المسائلی باشد )نه هدف سکولار 
و منجر به استحاله( اقدامی انقلابی است. در این منطق، هر کس تنش زداتر، انقلابی تر، 
اصول گراتر، پایدارتر و مقاوم تر. ما مشکلات بزرگی داریم و مشکلات بزرگ، راهکارهای بزرگ 

می طلبند.
۷. برجام هم در گام نخست )قبل از اینکه حتی موفقیت عملی آن سنجیده شود( موقعی 
می توانست مشروعیت یابد که ثابت کند قراداد هوشمندی است که با تنش زدایی، به زمینه 
سازی مدنی کمک می کند. در نظام های دانایی دینی، راهبردها و کنش ها باید بتوانند 
خود را به اصل متن مقدس )در این جا اصل انقلاب اسلامی( ارجاع دهند وگرنه »توجیه 
پذیری« ندارند. به این اصل، مفروض )یا اصل( ارجاع به اصل، یا اصل توجیه پذیری نیز 
گفته می شود. قطعا حقوق بین الملل و تکنوکراسی، صلاحیت کمی برای تولید توجیه 
و مشروعیت در نزد نظام سیاسی اسلامی  و نهاد مذهب، در خصوص برجام داشتند. بلکه 
برجام باید ثابت می کرد که این سند به تحقق بیشتر »نفی سبیل« و مقاومت و گشایش 
مدنی و برکشیدن »مدنیت دینی« در کنار امنیت و در نتیجه تعمیق انقلاب اسلامی کمک 
می کند و در خدمت شکوفایی ایدیولوژی کلان جمهوری اسلامی ایران و کمک به پشت 
سر گذاشتن پیچ تاریخی از طریق رونق عینک حل المسائل است. وگرنه برجام حتی در 

سطح نظر، مشروعیت لازم را پیدا نمی کند.
پژوهشگر حوزه فلسفه سیاسی و دیپلماسی

باحضور رهبر انقلاب ؛

 مضجع مطهر امام رضا )ع( غبارروبی شد 

مراسم غبارروبی ضریح مطهر حرم ثامن الحجج حضرت علی بن موسی الرضا علیه السلام، 
با حضور حضرت آیت الله خامنه ای، جمعی از علما و اقشار مختلف مردم در مشهد مقدس 

برگزار شد. 
در آستانه  فرارسیدن ماه محرم و ایام عزاداری سیدوسالار شهیدان، مراسم غبارروبی ضریح 
مطهر حرم ثامن الحجج حضرت علی بن موسی الرضا علیه السلام، دقایقی پیش با حضور 
حضرت آیت الله خامنه ای، جمعی از علما و اقشار مختلف مردم در مشهد مقدس برگزار 

شد.
رهبر انقلاب اسلامی در سنوات گذشته نیز در این مراسم معنوی که از جمله برنامه های 

مستمر آستان قدس رضوی است، حضور داشته اند.  

میرلوحی: 

دولت باید برنامه های خود را با جنگ اقتصادی 
تطابق دهد

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: دولت باید برنامه های خود را با جنگ اقتصادی 
موجود تطابق دهد؛ در این راستا باید توان و ظرفیت دیپلملتیک خود را حفظ کند.

محمود میرلوحی  اظهار کرد: برای سال پیش رو و آینده چالش های ششگانه ای مشخص 
شده است. اقتصاد، درآمد، اشتغال، رفع آسیب های اجتماعی رفع مشکلات هسته ای 
و رفع مشکلاتی که ترامپ ایجاد کرده است از جمله آن است. وی ادامه داد: دولت در دو 
سال باقی مانده از عمر خود باید با دقت و کار کارشناسی تلاش کند تا این مطالبات محقق 
شود و برای هرکدام از آن ها بهترین اتفاق بیافتد.  این فعال سیاسی اصلاح طلب تصریح 
کرد: امروز شرایط اقتصادی جامعه خیلی سخت است؛ بخصوص آنکه آثار سنگینی از 
ناکامی ها در حوزه اشتغال بر بخش های مختلف جامعه باقی مانده است. وی در ادامه 
یادآور شد: در مرحله اول دولت باید به روش های مختلف رکود بازار را بر طرف کند و به 
رفع مشکلات اقتصادی کشور کمر ببندد. وقتی بازار از رکود خارج شود، رونق، صادرات 
و رشدی که پیش از این در برنامه های اقتصادی پیش بینی شده بود محقق می شود. 
میرلوحی با تاکید بر ضرورت توجه تحقق چشم انداز و برنامه های توسعه ای گفت: دولت 
باید برنامه های خود را با جنگ اقتصادی موجود تطابق دهد؛ در این راستا باید توان و 
ظرفیت دیپلملتیک خود را حفظ کند و این توانایی را نیز بیش از پیش ارتقاء دهد تا بتواند 
مزاحمت های ترامپ را رفع و رجوع کند. وی تصریح کرد: با توجه به اینکه امسال انتخابات 
مجلس را خواهیم داشت و سال حساسی است هر حرکت دولت روی امید مردم و میزان 
مشارکت در انتخابات تاثیر می گذارد. این فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: دولت باید 
از توان، امکانات و آبرویش استفاده کند تا از یک طرف مردم را به مشارکت در انتخابات 
تشویق کند، از طرفی مشکلات و مطالبات مردم را محقق کند و از طرف دیگر فضا را 
نیز برای رقابت سالم تمام چهره های سیاسی آماده کند.  وی در پایان گفت: با تحقق 
موضوعاتی که مطرح کردم مجلسی نیرومند و آبرومند با ظرفیت اجتماعی کافی شکل 
خواهد گرفت؛ در این صورت تا پایان عمر دولت فعلی هم دولت روحانی سود می برد و هم 

در پرتو چنین مجلسی مردم از شرایط بهتری بهره مند می شوند.

معاون هماهنگ کننده ارتش:

دشمن به دنبال تغییر در عزاداری محرم است
رئیس ستاد و معاون هماهنگ کننده ارتش با بیان اینکه جنگ و تهاجم فرهنگی دشمن 
بسیار جدی است، گفت: دشمنان انقلاب و اسلام تلاش بسیاری برای تغییر آداب و رسوم 
عزاداری امام حسین )ع( انجام داده اند که متأسفانه در برخی مراسمات و نوحه خوانی ها 

این موضوع را مشاهده می کنیم. 
امیر دریادار »حبیب الله سیاری« پیش از ظهر دیروزدر آیین اختتامیه نوزدهمین دوره 
مسابقات قرآن کریم خواهران شاغل و خانواده های کارکنان ستاد ارتش که در ستاد آجا 
برگزار شد، با اشاره به تهاجم فرهنگی دشمن، اظهار داشت: جنگ و تهاجم فرهنگی 
دشمن بسیار جدی است؛ اما به دلیل اینکه در قالب جنگ نرم صورت می گیرد، این جنگ 
قابل مشاهده نیست و بسیاری هنوز آن را جدی نگرفته اند.  وی هدف تهاجم فرهنگی 
دشمن را تغییر فرهنگ غنی ایرانی-اسلامی دانست و گفت: دشمنان انقلاب اسلامی 
با تهاجم فرهنگی و با استفاده از ابزار رسانه می خواهند فرهنگ و روش زندگی ما را تغیر 
دهند تا بتوانند اهداف خود را پیش ببرند. امیر دریادار سیاری اجرای برخی از برنامه ها در 
مراسمات سوگواری و جشن ها را نشانه تأثیر فرهنگ و تهاجم فرهنگی دشمن بر فرهنگ 
مردم برشمرد و افزود: متأسفانه تأثیر جنگ رسانه ای و فرهنگی دشمن در صحبت کردن و 
آداب و رسوم ما رسوخ کرده و این تهاجم فرهنگی به دنبال تغییر سبک زندگی ملت شریف 
ایران است. آن ها با این تأثیرگذاری بر فرهنگ ما می خواهند آداب، رسوم و فرهنگ ما را 
تغییر دهند و ملت ما را به ملتی تابع و دنباله رو مبدل کنند. وی ادامه داد: دشمنان انقلاب 
اسلامی و اسلام تلاش بسیاری نیز برای تغییر آداب و رسوم عزاداری امام حسین )ع( انجام 
داده اند که متأسفانه در برخی مراسمات و نوحه خوانی ها این موضوع را مشاهده می کنیم. 
معاون هماهنگ کننده ارتش راه مقابله با تهاجم فرهنگی را توسل و عمل به قرآن دانست و 
گفت: همه ما سربازان ایران اسلامی آماده مقابله با تهاجم فرهنگی دشمن هستیم و باید 
با توکل به خدا و اجرای اصول قرآن کریم، دشمن را در دستیابی به اهدافش ناکام بگذاریم.

محسن کوهکن :

هجمه ها علیه آملی لاریجانی امتحانی برای 
رئیس مجلس است 

این سوال که هجمه های  به  امام و رهبری در پاسخ  پیروان خط  نایب رئیس جبهه   
تاثیری بر ظرفیت   علی لاریجانی در مجلس  موجود علیه آیت الله آملی لاریجانی چه 
خواهد داشت؟، گفت: به نظر من این یک امتحان برای ایشان است. مثل زمانی که شما 
کار می کنید و همه تشویق می کنند. حال اگر شما کار کنید و ایراد بگیرند و سپس شما 
عصبانی نشوید و خونسرد باشید و خللی در ادامه خدمت گذاری  تان به وجود نیاید ظرفیت 
خود را به رخ دیگران می کشید. محسن کوهکن اظهار داشت: دوستان ما گاهی اوقات در 
مورد شخصیت )حقوقی( رئیس مجلس دچار اشتباه می شوند اینجا صرفا در مورد شخص 
آقای لاریجانی نمی خواهم صحبت کنم. هرکسی که رئیس مجلس باشد با آیین نامه 
داخلی می خواهد مجلس را با فراکسیون ها و دیدگاه های مختلف اداره کند. رئیس مجلس 
رئیس یک فراکسیون نیست، بنده حتی معتقدم که رئیس مجلس هیچگاه نباید رئیس 
یک فراکسیون باشد چون در نحوه اداره مجلس با نحوه گفتار و رفتار فراکسیونی که زیر 
مجموعه از آن انتظار دارند حتما تعارض به وجود می آید. این عضو فراکسیون ولایی مجلس 
خاطرنشان کرد: من در دوره هشتم هم که در هیات رئیسه بودم به بعضی دوستان می گفتم 
شک نکنید اگر آقای حدادعادل به جای آقای لاریجانی بود حتما بخش عمده ای از رفتاری 
را داشت که آقای لاریجانی دارند و برعکس. به هر جهت رئیس مجلس به حکم عقل و 
منطق باید به نوعی رفتار کند که اگر فراکسیونی در مجلس او را از جریان خودش نمی داند 
احساس نکند که او در اداره امور نگاه سیاسی و جناحی خود را مداخله می دهد. باید ما 
رفتار و گفتار رئیس مجلس را در این چهارچوب و در جایگاه شخصیت حقوقی خودش 
تحلیل کنیم. این عضو کمیسیون صنایع و معادن در پاسخ به سوالی درباره انتقادات موجود 
به عملکرد مجلس دهم در بخش نظارتی گفت: برداشت من از نظارت مجلس، نظارت بر 
حسن اجرای امور است، به نظر من نظارت بر حسن اجرای قوانین با قوه قضائیه است. ما 
مجلسی ها گاهی اوقات جایگاه خود را در نظارت، از حسن اجرای امور به نظارت بر حسن 
اجرای قانون تنزل می دهیم. اگر ۲۹۰ نماینده بخواهند نظات خود را به حسن اجرای 
قوانین معطوف کنند هم با چالش هایی مواجه خواهند شد و  هم از وظیفه اصلی خود 
دور می شوند. نماینده مردم لنجان در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: شاید در تابلوی 
مجلس دهم یک رفتار قانونی و اخلاقی را بتوان به ثبت رساند و آن سوال از رئیس جمهور 
در این دوره بود. رفتاری که از ناحیه اداره کننده جلسه، سوال کنندگان و رئیس جمهور 
صورت گرفت این بود که به نوعی رفتار شد که در مقام مقایسه با سوال از رئیس جمهور 
قبل رضایتمندی را به دنبال داشت تا جایی که مقام معظم رهبری هم با صراحت اعلام 
به  این سه سال قطعا در حوزه های مختلف  اما مجلس در طول  رضایتمندی کردند. 
خصوص در حوزه های اقتصادی که مشکلاتی داریم باید نظارتش را بیشتر اعمال می کرد.

 
در جلسه شورای عالی هماهنگی اقتصادی تصویب شد

مقررات لازم برای چگونگی اجرای پروژه های نفتی 
سی و هشتمین جلسه شورای عالی هماهنگی اقتصادی با حضور سران سه قوه برگزار 

شد و در این جلسه مقررات لازم برای چگونگی اجرای پروژه های نفتی به تصویب رسید. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، در این نشست ادامه مباحث گذشته 
درباره سه موضوع اصلاح نظام یارانه پنهان انرژی، اصلاح و یکپارچه سازی نظام مالیاتی 
و تامین اجتماعی و مولدسازی و مدیریت دارایی های دولت پیگیری شد و نماینده 
دستگاه های ذی ربط نظرات و گزارش های خود در این خصوص را ارائه کردند. در ادامه 
این جلسه رئیس کل بانک مرکزی گزارشی از خدمات بانک ها خصوصا برای تامین 
مالی بنگاه های تولیدی با هدف رونق تولید و نیز در مورد اقدامات جدید در زمینه  برنامه 
اصلاح نظام بانکی به اعضای شورا ارائه کرد.   شورای هماهنگی از رئیس کل بانک مرکزی 
خواست ضمن تقویت نقش بانک ها در ایجاد رونق اقتصادی بر انجام اصلاح نظام بانکی 
براساس تدابیر تصویب شده اقدام شود. سران سه قوه در این جلسه ضمن تاکید بر ادامه 
مقابله جدی، هوشمندانه و منصفانه با فساد، آسیب شناسی روند مقابله با فساد اقتصادی 
و ضرورت اصلاحات مورد نیاز در این روند را لازم دانستند و خواستار انجام اصلاحات 
ساختاری در ابعاد مختلف، کمک به برقراری شفافیت بیشتر و تدوین یک نظام جامع 
اطلاع رسانی شدند. در ادامه نشست، موضوع چگونگی اجرای پروژه های نفتی با حضور 

وزیر نفت در جلسه مطرح و مصوبات لازم برای ادامه اجرای پروژه ها به تصویب رسید.

رییس سازمان امور مالیاتی کشور:

کل درآمدهای مالیاتی  معادل نصف حقوق 
کارمندان است

رییس سازمان امور مالیاتی کشور: همه درآمدهای مالیاتی کشور معادل نصف حقوق 
کارکنان نظام است.  »امیدعلی پارسا« عصر شنبه در نشست فعالان بازار سرمایه با وزیر امور 
اقتصادی و دارایی، افزود: حدود ۷ تا ۸ درصد تولید ناخالص داخلی کشور را درآمدهای 
مالیاتی تشکیل می دهد این در حالی است که در برخی کشورها به ۲۵ درصد نیز می رسد. 
رییس سازمان امور مالیاتی کشور گفت: علت درآمد پایین مالیاتی در کشور معافیت های 
مالیاتی گسترده و فرار مالیاتی است. وی ادامه داد: معافیت مالیاتی در بخش های مختلف 
مانند مناطق آزاد و برای فعالیت های اقتصادی مختلف در نظر گرفته شده است. پارسال 
اضافه کرد: برای فرار مالیاتی نیز افراد تلاش می کنند از راه های فرار و خلاهای قوانین 
موجود استفاده کنند. رییس سازمان امور مالیاتی کشور تاکید کرد: امروز جایی برای 

تساهل و تسامح و در فرار مالیاتی وجود ندارد و باید با دقت این موضوع پیگیری شود.

یادگار امام با تأکید بر اینکه کار جمعی احتیاج به یک 
فرهنگ سازی عمیق دارد، گفت: امروز سهم بزرگی از 
حل مشکلات اقتصادی جامعه توجه به تعاونی ها است. 
اگر قرار است بخش دولتی خودش را به بخش دیگری 
تحویل دهد، بهترین، کارآمدترین و عادلانه ترین وجه 
خصوصی سازی این است که به بخش های تعاونی، آن 
هم تعاونی های گسترده در اقشار مختلف مردم، شکل 

بگیرد.
آیت الله سید حسن خمینی به مناسبت هفته تعاون در 
دیدار وزیر و کارکنان وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با 
اشاره به شکل گیری تعاونی ها از قرن هجدهم، یادآور 
در  ها  تعاونی  اند،  نوشته  تاریخ  در  که  گونه  این  شد: 
انگلستان اولین بار شکل گرفته و معلول شرایطی بوده اند 

که شاید مشابهت هایی هم با روزگار ما دارد.
طبقات  ها  تعاونی  خاستگاه  داد:  ادامه  امام  یادگار 
محروم جامعه بوده که برای خرید و فروش اجناس و اخذ 
وام هایی که بتوانند کارهای خودشان را پیش ببرند به 
دنبال حذف دلالان و واسطه ها بودند. البته بعد از اینکه 
این کار به توفیق رسیده طبیعتا دیگران هم از آن استفاده 

کردند و این مسیر را پیش بردند. 
سید حسن خمینی تأکید کرد: دو نفر با هم ممکن 
است به چهار برابر توان یک فرد دسترسی پیدا کنند، 
اما آفت کار این است که اگر فرهنگ آن وجود نداشته 
باشد، حتی استفاده اولیه ای هم که از کار فردی می 
شود سودی نمی رساند. لذا کار تعاونی به سبب همین 
که یک کار انسانی است، پیش از هر چیز محتاج این 
است که برای آن فرهنگ سازی کنیم. کسانی که وارد این 
مجموعه می شوند این نکته را دریابند که نفع فردی آنها 
در نفع جمعی است و توان حرکتی فرد هم وقتی فراهم 

می شود که مجموعه حرکت کند.
وی با تأکید بر اینکه کار جمعی احتیاج به یک فرهنگ 
سازی عمیق دارد، افزود: فرهنگ سازی از کودکی شروع 
می شود و آرام آرام باید در محیط مدرسه شکل بگیرد. 
اگر ظرفیت این فراهم شود، خصوصی سازی جز از این 
طریق معنا ندارد. یک مجموعه وسیع کارگری چرا نتواند 

به یک تعاونی اختصاص پیدا کند؟! اینکه بخش هایی از 
آن زمین می ماند معلول این است که فرهنگ آن وجود 
ندارد، زیرا ما کار جمعی را از ظرفیت های پایین تر شروع 

نکرده ایم. 
یادگار امام گفت: یک مجموعه خُرد با مالکیت خُرد 
فردی می تواند یک حرکت بزرگ اجتماعی را ایجاد کند. 
در نتیجه فکر می کنم هفته تعاون بهانه بسیار خوبی است 
برای اینکه همه خودمان را به ارکان فرهنگ تعاون توجه 
دهیم و وقتمان را اختصاص دهیم و هم تعلیم و هم تعلّم 
کنیم. البته تعاونی ها انواع مختلف در حوزه های مختلف 

تولید، توزیع و بخش های دیگر دارد.
هر کسی باید دِین خودش را به جامعه  ادا کند 

وی ادامه داد: چیزی که باعث می شود یک مدیر دولتی 
فکر کند خصوصی سازی بهتر است از مسیر دیگری 
انجام شود، همان اعتمادی است که باید افراد مجموعه 

نسبت به خودشان ایجاد کنند. امیرالمؤمنین)ع( می 
فرماید که »طلب تعاون دیانت و امانت است«؛ این که 
انسان از افراد دیگر طلب کند که به من کمک کنید؛ 
حتی اگر انجام آن کار در ظرفیت وجودی خودش هم 

باشد.
سید حسن خمینی در پایان با بیان اینکه هر کسی 
ادا  را  آن  باید  که  دارد  دِین  خودش  جامعه  به  نسبت 
کند، اظهار داشت: امروز سهم بزرگی از حل مشکلات 
اقتصادی جامعه توجه به تعاونی ها است. اگر قرار است 
بخش دولتی خودش را به بخش دیگری تحویل دهد، 
بهترین، کارآمدترین و عادلانه ترین وجه خصوصی سازی 
این است که به بخش های تعاونی، آن هم تعاونی های 
گسترده در اقشار مختلف مردم، شکل بگیرد. لذا نسبت 
به این مسأله که محتاج فرهنگ، باور عمومی و همت شما 

است، همت کنید.

آیت الله سید حسن خمینی تاکید کرد

ضرورت فرهنگ سازی برای کار جمعی 

برای  کرد:  تاکید  امورخارجه  وزارت  سیاسی  معاون   
بازگشت ایران به اجرای کامل برجام، باید خواسته هایی 
مانند فروش نفت و مسائل بانکی مربوط به آن تامین شود.
سیدعباس عراقچی در پاسخ به این پرسش که »طی 
یکسال گذشته پس از اینکه دکترین آمریکا تغییر کرد 
و به سیاست فشار حداکثری رسید، ما هم یک سری 
راهکارهایی در این زمینه اتخاذ کردیم، راهکارهای ما در 
مقابله با این فشار حداکثری آمریکا چگونه بود؟« گفت: 
ما در یکسال گذشته با سیاست حداکثری آمریکا مواجه 
بودیم که از چند ماه پیش یعنی اواخر سال گذشته )۹۷( 
یک بعد جدید به آن اضافه شد و آن سیاست فروش نفت 
برای ایران بود که اینها عزم خود را جزم کردند تا فروش 

نفت ایران را به صفر برسانند.
سیاست  گذشته  یکسال  در  مجموع  در  افزود:  وی 
خارجی ما یک سیاست بسیار پرکار و فعالی در عرصه های 
مختلف بود برای اینکه در مقابل این سیاست حداکثری، 
و  مقاومت  سیاست  ایران  اسلامی  جمهوری  سیاست 

بسیج حداکثری امکانات بوده است.
او ادامه داد: ما این را در حوزه سیاست خارجی با بسیج 
تمامی امکانات سفارتخانه و نمایندگی هایمان در خارج 
فشار  سیاست  این  با  بتوانیم  که  دادیم  انجام  کشور  از 

حداکثری مقابله کنیم.
معاون سیاسی وزارت امور خارجه گفت: این مقاومت 
در چند بعد صورت گرفته است، اول اینکه اجازه ندهیم 
آمریکایی ها بتوانند علیه جمهوری اسلامی ایران یک بار 
دیگر اجماع بین المللی ایجاد کنند، همان کاری که در 
قضیه هسته ای انجام داده بودند و با برجام این اجماع 

شکسته شد.
عراقچی تصریح کرد: در یکسال گذشته آمریکایی ها 
چند بار خیز برداشتند که پرونده ایران را به شورای امنیت 
سازمان ملل ببرند هرچند برجام ما را از این شورا خارج 
کرده بود اما اینها دوباره تلاش کردند تا به بهانه موشکی، 
یمن و مسائل داخلی و ... ما را به شورای امنیت ببرند که 

موفق نشدند.
وی افزود: در سال گذشته حرکتی که آنها انجام دادند 

این بود که سعی کردند این اجماع یا ائتلاف بین المللی 
را در خارج از سازمان ملل تشکیل دهند که نمونه آن 
کنفرانس ورشو در لهستان بود که با عدم استقبال کشورها 

موجب شکست آمریکا شد.
عراقچی گفت: همچنین تلاش دیگری که کردیم این 
امنیتی  پروژه  یک  ایران  از  دوباره  ندهیم  اجازه  که  بود 
برای دنیا تعریف شود، این کاری است که آمریکا، رژیم 
آن  دنبال  به  عربی  کشورهای  برخی  و  صهیونیستی 

هستند.
معاون سیاسی وزارت امورخارجه تصریح کرد: اکنون 
و در  دارد  آمریکا وجود  و  اروپایی ها  میان  افتراقی  یک 
حقیقت این آمریکا است که در سیاست خود علیه برجام و 

ایران منزوی شده است.
او گفت: در کنار همه اینها بحث تحریم ها نیز وجود 
برجام  به واسطه  را که  آمریکایی ها تحریم هایی  دارد، 
برداشته شده بود، دوباره اعمال کردند و با فشار به همه 
کشورها و رایزنی با شرکت ها، بانک ها و ... خواستند که 

این تحریم ها را به شدت اجرا کنند.
وی افزود: در چنین شرایطی یک وظیفه و ماموریت 
سنگین دیگر وزارت امورخارجه مقابله با تحریم ها و باز 
کردن راه های تنفس برای فروش نفت و تامین ارز است 

که همه نمایندگی های ما در این جهت تلاش کردند.
عراقچی تصریح کرد: سیاست خارجی ایران در یک 
سال گذشته در مقابل فشار و تهاجم حداکثری  آمریکا 
موفق بوده بطوریکه آثار شکست فشار حداکثری آمریکا 

خود را نشان داده است.
او ادامه داد: وقتی که اروپایی ها از جمله فرانسه اکنون 
با ابتکار خود، ترامپ را راضی می کند، به این معنا است 
که فشار حداکثری نتوانسته به اهداف خودش برسد و 
شکاف در آن ایجاد شده و باید بیایند خواسته های ایران را 
تامین کنند چرا که ما گفته ایم باید خواسته های ایران در 
برجام بطور مشخص فروش نفت و مسائل بانکی مربوط به 

آن تامین شود تا ما به اجرای کامل برجام بازگردیم.
جاری  سال  اردیبهشت  در ۱۸  ایران  گفت:  عراقچی 
براساس حقوق خود در برجام، تعهدات برجامی را در 

مقابل بدعهدی آمریکا کاهش داد و برای بازگشت ایران به 
اجرای کامل برجام، باید خواسته های مانند فروش نفت و 

مسائل بانکی مربوط به آن تامین شود.
وی در خصوص مذاکرات اخیر صورت گرفته در اروپا 
افزود: خواست ما کاملا روشن است و اگر اروپایی ها و 
بقیه اعضای برجام می خواهند که ایران به اجرای کامل 
برجام بازگردد، باید خواسته ما را در زمینه فروش نفت 

تامین کنند.
ها  اروپایی  پای  جلوی  ما  که  راهی  گفت:  عراقچی 
آمریکا  از  مجوز  اخذ  با  یا  که  است  این  ایم،  گذاشته 
برای شرکت های خودشان از ما نفت بخرند و اگر نمی 
توانند، دولت های آنها معادل همان مقدار نفتی که ما 
باید بفروشیم خطوط اعتباری، اعتبارات صادراتی و یا 
به هرشکلی که خودشان می دانند در اختیار جمهوری 
اسلامی ایران قرار دهند چرا که بدون انجام اینها بازگشت 

ما به اجرای کامل برجام ممکن نخواهد بود. 
این  درک  با  افزود:  امورخارجه  وزارت  سیاسی  معاون 
جمهوری  رئیس  مکرون  امانوئل  آنها،  سوی  از  مسائل 
فرانسه در جریان اجلاس گروه ۷ با دونالد ترامپ رئیس 
جمهوری امریکا دیدارهایی داشتند و طرف آمریکایی 
برای صدور مجوز فروش نفت ایران انعطاف هایی نشان 
داده است که این همان شکافی است که در سیاست 
فشار حداکثری آمریکا ایجاد شده و همان موفقیتی است 
که سیاست مقاومت حداکثری جمهوری اسلامی ایران 
دارد به آن می رسد. وی در ادامه با بیان اینکه ما مذاکرات 
سخت و پیچیده ای را در پیش خواهیم داشت تا بتوانیم 
به یک فرمول مشخص برسیم، گفت: از آنجایی که هیچ 
چاره دیگری در مقابل اروپایی ها و دیگر طرف های برجام 
وجود ندارد و جمهوری اسلامی ایران با قاطعیت نشان 
داده است که مسیر کاهش تعهدات را ادامه می دهد 
مگر اینکه به خواسته هایش برسد و چون آنها اراده ما را 
به طور کامل متوجه شده اند، فکر می کنم که تلاش آنها 
هم بر این خواهد بود که یک راه حل و فرمولی پیدا بشود 
که جمهوری اسلامی ایران هم به بخشی از خواسته های 

خود برسد.

عباس عراقچی: 

شرط اجرای کامل برجام تامین خواسته های ایران است

معاون اول رییس جمهور با تاکید بر اینکه باید واگذاری ها انجام شود تا بهره برداری 
ها و بهره وری ها بیشتر شودتصریح کرد: این اقدام هم باید از سوی اهلش انجام شود .

اسحاق جهانگیری عصر دیروز طی سخنانی در مراسم افتتاح همزمان ۶۴۳ پروژه 
تعاونی در سراسر کشور که در مجموعه فرهنگی تلاش برگزار شد با تبریک فرارسیدن 
هفته تعاون، گفت: امیدوارم با تلاش جدی که همه دوستان انجام می دهند بخش تعاون 

بتواند جایگاه مطلوب در اقتصاد کشور داشته باشد.
وی افزود: زمانی که بنیانگذاران جمهوری اسلامی به تدوین قانون اساسی متناسب با 
آرمان جمهوری اسلامی مشغول بودند در بخش اقتصادی سه بخش دولتی، خصوصی 
و تعاونی را تعریف کردند که تا پیش از آن چندان در قانون اساسی کشور به آن توجه نشده 
بود. البته کسانی که در تدوین قانون اساسی نقش داشتند همه شان در یک جا باهم 
توافق داشتند و آن هم بیم و ترسشان از سرمایه داری بود و فکر می کردند حمایت از مردم 
و مستضعفان فقط توسط بخش دولتی می تواند انجام شود و به همین دلیل نقش فراوانی 

برای دولت در قانون اساسی قائل شدند.
معاون اول رئیس جمهوری با بیان اینکه اصل ۴۴ قانون اساسی ابهامات جدی برای 
فعالیت و سرمایه گذاری بخش خصوصی ایجاد کرده  بود، گفت:  در اواخر دهه هفتاد و 
اوایل دهه هشتاد که در وزارت صنعت مسئولیت داشتم هرچه با بخش خصوصی کشور 
جلسه می گذاشتیم که بیشتر فعالیت کنند یا به سرمایه گذاران خارجی می گفتیم بیایید 

در ایران سرمایه گذاری کنید می گفتند مشخص نیست که قانون اساسی شما تا چه 
اندازه برای عملکرد ما نقش قایل است و این قانون جلوی فعالیت ما را می گیرد.

جهانگیری با اشاره به اقدام رهبری انقلاب در دهه هشتاد برای فعالیت بیشتر بخش 
خصوصی در کشور، اظهار کرد: این اقدام رهبری انقلاب باعث شد تا با ابلاغ سیاست 
های کلی اقتصاد، دیگر کسی در فعالیت بخش خصوصی و تعاونی مانع تراشی نکند. 
بله درباره هر واگذاری می توان سخن گفت. هر واگذاری انجام شود بعدا کسی می تواند 
درباره آن حرف بزند یا انتقاد کند اما مهم این است که واگذاری ها در چارچوب قانون و 

مقررات انجام شود.
وی افزود: هر زمان که یک واگذاری صورت می گیرد یک بخشی می آیند و با نیت های 
خاص علیه آن واگذاری شبهه افکنی می کنند که ما برای همین یک شورایی تشکیل 

دادیم که افرادی خارج از دولت بیایند و درباره این واگذاری ها اظهار نظر کنند.
معاون اول رییس جمهوری تاکید کرد: تا زمانی که خصوصی سازی انجام نشود و 
شرکت ها به افراد اهلش واگذار نشود، این دولت است که باید به این شرکت ها بودجه 
دهد تا سرپا بمانند و این چیزی جز ضرر برای مردم نیست. باید واگذاری ها انجام شود تا 
بهره برداری ها و بهره وری ها بیشتر شود و این اقدام هم از سوی اهلش انجام شود و گرنه 
اینکه می گوییم دولت ایران ثروتمند است معنایش این نیست که گاوصندوق های ما پر از 

پول و دلار است تا هر جور که خواستیم خرج کنیم.

معاون اول رییس جمهور:

واگذاری ها باید از سوی اهلش انجام شود

قاطبه  به عنوان جریان  اینکه چیزی  بیان  با  ایران اسلامی  نواندیشان  دبیرکل حزب 
اصولگرایی وجود ندارد، گفت: میان طیف های اصولگرا موضع روشنی درباره حدود و 
مرزهای دقیق اصولگرایی جز نفی جریان اصلاحات دیده نمی شود و حتی در این مورد هم 

موضع روشن و مشخصی ندارند.
»امیر محبیان« یکی از نظریه پردازان اصولگرا افزود: امر واحدی وجود ندارد که یک 
سازمان، حزب، تشکیلات یا یک فرد بخواهد رهبری آن را بر عهده بگیرد و تکثر در جریان 

اصولگرا به گونه ای است که هدایت واحد آن ها را بسیار دشوار می کند.
دبیرکل حزب نواندیشان ایران اسلامی ادامه داد: تنها امکان هماهنگی محدودی بر 
سرموضوعات خاص نظیر انتخابات میان اصولگرایان وجود دارد حتی در این هماهنگی 

محدود هم طیف ها متفاوت هستند و برخی در همین حد هم راضی به همراهی نیستند.
وی خاطرنشان کرد: اینکه برخی افراد یا هوادارانشان، آن ها را به عنوان رهبر اصولگرایان 
معرفی می کنند، چنین چیزی نه تنها وجود ندارد و بلکه امکان تحقق نخواهد داشت. افراد 

نباید آرزوهای خود را به عنوان تحلیل یا واقعیت به جامعه ارائه دهند.
محبیان در تشریح راهکارهای موجود برای کاستن از اختلافات، گفت: تنها راه موجود این 
است که گرایش های مختلف اصولگرا از رادیکال تا معتدل با همه تکثر، در یک مجموعه ای 

نظرات خود را مطرح کنند تا به نوعی توازن نسبی دست یابند.
این فعال سیاسی در ادامه به موضوع وحدت اصولگرایان پرداخت و گفت: فرآیند همگرایی 
اسامی و کارکردهای مختلف دارد، وحدت به این معناست که همه جریان ها و گرایش های 
درون اصولگرایی به یک نقطه واحد دست یابند و دیدگاه ها و رویکردها در مسیری کاملا 

یکسان قرار گیرد که چنین چیزی از نظر اجرایی قابل تحقق نیست.
محبیان افزود: مرحله بعد، هماهنگی است به این معنا که افراد و جریان ها گرایش های 
خود را حفظ کنند و تنها روی سوژه ای واحد، هماهنگ عمل کنند که شواهد نشان می دهد 

که این گونه هماهنگی هم وجود ندارد.

وی مرحله سوم در پروسه وحدت را مرحله "عدم تخاصم" دانست و گفت: عدم تخاصم 
به این معنا که جریان های اصولگرا و افراد روی سوژه واحد با همدیگر رقابت نکرده، درگیر 
نشوند و نقاط اختلاف مدیریت شود نه نقاط اشتراک. این مرحله امکان تحقق در فرایند 

گفت وگو را دارد.
فعال اصولگرا تصریح کرد: گروه هایی در داخل جریان اصولگرا به این نتیجه رسیده و 
صراحتا اعلام کرده اند که هرگونه پیوستن آن ها به جریان اصولگرایی به عنوان جریان سنتی 

موجب شکست می شود و هرگاه منفصل آمده اند موفق بوده اند.
دبیرکل حزب نواندیشان افزود: این گروه ها در ایام انتخابات با یکدیگر درگیر می شوند 
که تنها میتوان  آن ها را مدیریت و قانع کرد و گرنه امکان اتحاد و توافق از نظر من بسیار 

پایین است.

امیرمحبیان: 

اصولگرایان فصل مشترکی جز "نفی اصلاحات" ندارند

پژمان گرامی*

نعمت اله مظفر پور*
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9 نشانه خاموش کمبود ید در بدن انسان

ید یکی از مواد معدنی مهم برای حفظ سلامت بدن انسان است. ید برای تولید هورمون 
های تیروئید و تنظیم رشد و سوخت و ساز بدن انسان ضروری است.

از آنجایی که بدن انسان ید تولید نمی کند، آن را به عنوان یک ماده معدنی ضروری در نظر 
می گیرند و بر همین اساس رژیم غذایی نقش اصلی را در تامین مقادیر کافی از این ماده 

معدنی ایفا می کند.
میزان ید مورد نیاز بدن به این که در چه مرحله ای از زندگی خود قرار دارید، بستگی دارد. 
به گفته موسسه ملی سلامت آمریکا، بزرگسالان به ۱۵۰ میکروگرم ید در روز نیاز دارند. طی 
دوران بارداری، میزان نیاز زنان به این ماده معدنی به ۲۲۰ میکروگرم در روز می رسد و زنانی که 

به فرزند خود شیر می دهند به مصرف روزانه ۲۹۰ میکروگرم ید نیاز دارند.
در شرایطی که نمک های یددار از شناخته شده ترین منابع برای دریافت ید هستند، اما 
منابع دیگری نیز برای تامین این ماده معدنی مهم وجود دارند که از آن جمله می توان به ماهی 
و نرمتنان صدفدار، شیر، پنیر، تخم مرغ، و سبزیجاتی که در خاک غنی از ید رشد کرده اند، 
اشاره کرد. کارشناسان مصرف حداقل یک وعده غذای دریایی در هفته را برای بزرگسالان و ۸ 
تا ۱۲ اونس )۲۲۶ تا ۳۴۰ گرم( غذای دریایی در هفته برای زنان باردار و مادرانی که به فرزند 
خود شیر می دهند را توصیه کرده اند. جلبک دریایی و سبزیجات دریایی نیز منبع خوبی 

برای ید هستند.
با معرفی نمک های یددار، کمبود ید از شیوع بسیار کمتری نسبت به گذشته برخوردار شده 
است، اما همچنان احتمال مواجهه با این شرایط وجود دارد و حدود ۳۰ درصد از جمعیت 
جهان در معرض خطر کمبود ید قرار دارند. در ادامه با برخی از شایع ترین نشانه های کمبود 

ید بیشتر آشنا می شویم.
با احساس خستگی یا افسردگی مواجه هستید

ید، یک ریزمغذی ضروری است که در هر بافت بدن یافت می شود. عملکرد شناخته شده ید 
ایفای نقش در تولید هورمون های تیروئید، یعنی تیروکسین و تریودوتیرونین است. در بیماری 
کم کاری تیروئید، بدن نمی تواند به میزان کافی هورمون های تیروئید تولید کند تا عملکرد 
عادی و بهینه خود را ادامه یابد. از علائم کم کاری تیروئید می توان به خستگی، یبوست، 

افزایش وزن و افسردگی اشاره کرد.
با خشکی پوست یا حساسیت به سرما مواجه هستید

از دیگر نشانه های کم کاری تیروئید می توان به خشکی پوست، حساسیت به سرما، و ضعف 
عضلانی اشاره کرد. خطر ابتلا به کم کاری تیروئید در زنان نسبت به مردان هشت برابر بیشتر 
است و بر همین اساس، عمدتا یک نگرانی سلامت برای زنان محسوب می شود. اگرچه زنان 
ممکن است در هر سنی به کم کاری تیروئید مبتلا شوند، احتمال مواجهه با این شرایط با 

افزایش سن، به ویژه با آغاز دوران یائسگی، بیشتر می شود.
از نظر کاری با مشکل مواجه شده اید

در بزرگسالان، کمبود خفیف تا متوسط ید می تواند در عملکرد روانی و بهره وری کاری 
اختلال ایجاد کند. اینها علائمی برای کم کاری تیروئید محسوب می شوند. به طور معمول، 
کمبود ید به عنوان مشکلی در کشورهای در حال توسعه در نظر گرفته می شود، اما افراد 
بسیاری، به ویژه زنان باردار و آنهایی که به فرزند خود شیر می دهند، در کشورهای توسعه یافته 
نیز ممکن است با کمبود ید مواجه شوند زیرا به طور منظم غذاهای سرشار از این ماده معدنی 

را مصرف نمی کنند.
یا یک توده بزرگ روی گردن خود مواجه هستید

گواتر به تورم گردن به واسطه بزرگ شدن غده تیروئید گفته می شود و یکی از نشانه های 
قابل مشاهده کمبود ید است. تورم در قسمت جلو گردن رخ می دهد. گواتر به طور معمول 
از نخستین نشانه های کمبود ید است. نمکی که به غذاهای فرآوری شده تجاری اضافه می 
شود معمولا فاقد ید است و از آنجایی که امروزه افراد بسیاری به غذاهای فرآوری شده وابسته 

هستند، ممکن است به میزان کافی ید دریافت نکنند.
با احساس خفگی هنگام دراز کشیدن مواجه می شوید

یک گواتر بزرگ ممکن است تنفس و بلع را دشوار سازد. به گفته انجمن تیروئید آمریکا، 
زمانی که در این شرایط دراز می کشید، ممکن است با احساس خفگی مواجه شوید.

غلظت ید ادرار شما پایین است
آیا درباره سطوح ید بدن خود کنجکاو هستید؟ پزشک شما برای تعیین سطوح ید بدنتان 
احتمالا یک آزمایش ادرار را تجویز خواهد کرد تا میزان غلظت ید در ادرار را بررسی کند. ید از 
طریق ادرار از بدن دفع می شود و آزمایش ادرار می تواند به تعیین سطوح این ماده معدنی 

در بدن کمک کند. نتایج آزمایش مشخص خواهد کرد که با کمبود ید مواجه هستید یا خیر.
سقط جنین یا تولد نوزاد مرده را تجربه کرده اید

طی دوران بارداری، بدن به هورمون های تیروئید نیاز دارد که تولید آنها نیازمند دریافت 
ید کافی است. هورمون های تیروئید غلاف میلین را تولید می کنند که اطراف سلول های 
عصبی را فرا گرفته و از آنها محافظت می کند که به برقراری ارتباط درست به آنها کمک می 
کند. مادرانی که با کمبود شدید ید مواجه هستند در معرض خطر بیشتر برای سقط جنین یا 

به دنیا آوردن نوزاد مرده قرار دارند.
فرزند شما به اختلالات عصبی مبتلاست

کمبود ید عوارض جانبی منفی بسیاری بر رشد و نمو جنین دارد. در همین راستا، کمبود 
ید در دوران بارداری رشد عصبی در جنین را مختل می کند. کمبود ید در زنان باردار می تواند 
به آسیب مغزی غیر قابل بازگشت، از جمله عقب ماندگی ذهنی برای کودک منجر شود. در 
واقع، کمبود ید از دلایل اصلی عقب ماندگی ذهنی قابل پیشگیری در جهان است. افزون بر 
این، مصرف ناکافی ید در کودکان رشد و توسعه مغز را محدود کرده و ممکن است بر هوش 

آنها تاثیرگذار باشد.
فرزند شما به اختلال نقص توجه و بیش فعالی و مشکلات دیگر مبتلاست

کمبود ید طی دوران بارداری ممکن است عاملی تاثیرگذار بر مختل شدن رشد و بروز 
مشکلات دیگر در کودکان باشد. کمبود ید طی دوران بارداری با ابتلا به اختلال نقص توجه 
و بیش فعالی در کودکان پیوند خورده است. کارشناسان به زنان باردار یا مادرانی که به فرزند 
خود شیر می دهند و زنانی که ممکن است باردار شوند، مصرف روزانه ۱۵۰ میکروگرم پتاسیم 
یدید به عنوان یک مکمل را توصیه می کنند. بدن این ترکیب را بهتر جذب می کند و اغلب در 

مولتی ویتامین ها یافت می شود.

کف پای سوزان چیست؟

حس سوختن در پا ها ممکن است به خاطر آسیب به اعصاب پا ها ایجاد شود که به آن 
نوروپاتی نیز می گویند.

حس سوختن در پا ها ممکن است به خاطر آسیب به اعصاب پا ها ایجاد شود که به آن 
نوروپاتی نیز می گویند. اگرچه بیشتر شرایط پزشکی می توانند باعث ایجاد پای سوزان شوند، 
اما دیابت شایع ترین دلیل برای ایجاد چنین شرایطی است. بیشتر درمان های مرتبط با پای 

سوزان بر روی پیشگیری از آسیب های بعدی به اعصاب و کاهش درد تمرکز دارند.
علت ایجاد پای سوزان:

در بیشتر موارد نوروپاتی دلیل اصلی پای سوزان است. الیاف عصبی آسیب دیده می توانند 
فعالیت زیادتری داشته باشند و این حس را ایجاد کنند. اگرچه هیچ زخمی وجود ندارد، اما 
اعصاب آسیب دیده سیگنال های درد را به مغز می فرستند. در بیشتر افرادی که با نوروپاتی 
دست و پنجه نرم می کنند، اعصاب پا در ابتدا آسیب می بیند. این افراد اغلب سوزن سوزن 

شدن و بی حسی در پا ها را نیز تجربه خواهند کرد.
بیشتر افراد در مورد اینکه پاهایشان به لمس حساس است شکایت می کنند. دیابت و سوء 
مصرف الکل شایع ترین دلیل ایجاد نوروپاتی در پاهاست. سایر شرایط پزشکی نیز می توانند 
نوروپاتی یا حس سوزش در پا ها را ایجاد کنند. این شرایط عبارتند از: بیماری مزمن کلیوی، 
نورپاتی الیاف کوچک، کمبود ویتامین ها ویتامین B۱۲، فولات و در، برخی از موارد ویتامین 
B۶، سوء مصرف الکل، سطح پایین هورمون های تیروئیدی، بیماری لایم، ایدز/HIV، پلی 
نوروپاتی آمیلوئید عوارض جانبی دارو ها همچون دارو های شیمی درمانی، اوردوز ویتامین 
B۶، دارو های مرتبط با ایدز، آمیودارون، ایزونیزید، متفورمین، اریتروملاژیا، مسمومیت فلزات 

سنگین )سرب، جیوه و آرسنیک(، واسکولیت )التهاب رگ های خونی(، سارکوئیدزاست.
علاوه بر نوروپاتی، عفونت ها و التهاب پا نیز می تواند باعث ایجاد حس سوزش در پا ها شود. 
رایج ترین این شرایط پای ورزشکاران است که ، پوست به خاطر وجود قارچ عفونت می کند. 

بیماری شریان محیطی )PAD( نیز باعث ایجاد پای سوزان می شود.

جایگزین های شکر بر روی سلیقه و اشتهای شما نقش مؤثری 
دارند. آن ها بدنتان را در یک سری واکنش های شیمیایی قرار 

می دهند که ناشی از فرض غلط مصرف شیرینی است.
یک تحقیق در حال انجام نشان می دهد که اثرات مصرف 
و  تلخ  عواقب  است  ممکن  مصنوعی  قندهای  طولانی مدت 
ناخوشایندی داشته باشد و شاید بهتر باشد در برخی موارد از قند 

و شکر به جای این شیرین کننده های مصنوعی استفاده کرد.
با ترک مصرف این قندها در بدتان اتفاقاتی می افتد که به 

برخی از آن ها در ادامه اشاره کرده ایم، با ما همراه باشید...
از رژیم کاهش وزنتان نتیجه می گیرید

سراغ  لاغری،  و  وزن  کاهش  برای  تلاش  در  افراد  از  خیلی 
نوشابه های رژیمی می روند و فقط یک وعده در روز غذا می خورند 
و با اینکه دریافت کالری کلی شان زیاد نیست می بینند همچنان 
نمی توانند وزن کم کنند. مشکل این افراد ممکن است تماماً به 
شیرین کننده های مصنوعی مربوط باشد. شیرین کننده های 
مصنوعی اگر به تنهایی و بدون غذا مصرف شوند می توانند سبب 
ترشح انسولین شوند زیرا بدن انتظار یک چیز شیرین را دارد. 
انسولین هورمونی است که به ذخیره ی چربی کمک می کند. 
بهتر است همین غذاهای معمولی را بخورید تا انسولین خونتان 

ناگهان بالا نرود و بتوانید با موفقیت وزن کم کنید.
شاید وزن اضافه کنید!

این هم روی دیگر سکه! اگر نوشابه های رژیمی یا لاته بدون 
قندتان را با نوشیدنی هایی که قند واقعی دارند جایگزین کنید، 
افزایش  سبب  می توانند  که  می کنید  دریافت  اضافی  کالری 
و  رژیمی  نوشیدنی های  جای  به  می کنیم،  توصیه  شود.  وزن 
غیررژیمی، آب یا دمنوش بنوشید و در تمام وعده های غذایی تان 
پروتئین کم چربی، فیبر و چربی های سالم بگنجانید تا سیر 

نگهتان دارد.
هوس شیرینی تان احتمالًا ناپدید می شود

آزمایشات نشان داده اند غذاهایی که حاوی شیرین کننده های 
مصنوعی اند، سیستم پاداش مغز را برانگیخته می کنند تا قند و 
کالری بیشتری جستجو کند. این یافته ها تاییدی بر این ادعا 
هستند که غذاها و نوشابه های فرآوری شده بدون قند، آن قدرها 
انتظار شیرینی  مغز  وقتی  نیستند.  که تصور می کنیم سالم 
دارد و کالری مورد توقعش را دریافت نمی کند، بیشتر شیرینی 

می خواهد تا توقعش را جواب بدهد.

احتمال دیابت را کاهش می دهید
شیرین کننده های مصنوعی می توانند سبب دیابت نوع دوم 
شوند. مطالعه ای نشان داده روزانه نوشیدن یک نوشابه رژیمی، 
احتمال ابتلا به دیابت نوع دوم را تا ۶۷ درصد افزایش می دهد. 
محققان دریافته اند نوشابه های حاوی شیرین کننده های مصنوعی 
منجر به بالا رفتن قند خون ناشتا و افزایش دور کمر شده بودند که 
هر دو، ریسک فاکتورهای دیابت نوع دوم اند. علتش هم می تواند 
این باشد که شیرین کننده های بدون کالری، تمایل به غذاهای 

شیرین را بیشتر کرده و یا به شما اجازه می دهند بیشتر بخورید.
ممکن است دچار سردرد شوید

اگر عادت به مصرف شیرین کننده های مصنوعی از طریق 
نوشابه های رژیمی داشته باشید و ناگهان مصرفشان را متوقف 
کنید، ممکن است به دلیل کمبود کافئین دچار سردرد شوید. 
اما به مرور زمان و با تدریجاً کاهش دادن مصرف کافئین، این 

مشکل رفع خواهد شد.

گوارشتان سالم تر می شود
در مورد اثر باکتری های خوب روده بر سلامت و ریسک چاقی 
زیاد شنیده اید. طبق مطالعات، کنار گذاشتن شیرینی های 
مصنوعی به حفظ سلامت باکتری های مفید روده و کاستن 
قبلًا  پژوهشگران  می کند.  زیادی  کمک  چاقی  ریسک  از 
از جهت سیستم  تأثیری  تصور می کردند قندهای مصنوعی 
امروزه  اما  نیستند.  مضر  بنابراین  و  ندارند  روده  باکتری های 
محققان دریافته اند برخی از این قندها متابولیزه شده و این 
پتانسیل را دارند که میکروبیوم روده را تغییر دهند. البته هنوز 
مشخص نیست این تئوری دقیقاً به چه معناست اما مشخص 
است که میکروبیوم سالم برای سیستم ایمنی، متابولیسم و 
سلامت عمومی مهم است و قندهای مصنوعی می توانند تعادل 

میان باکتری های خوب و بد روده را به هم بزنند.
اگر از شیر خودتان به کودکتان می دهید شیرتان بهتر 

خواهد شد

را  چیزی  همان  شما  شیرخوار  کودک  که  می دانید  حتماً 
می خورد که شما می خورید. رژیم غذایی شما تعیین می کند 
مواد  چه  کودکتان  و  باشد  داشته  مزه ای  و  طعم  چه  شیرتان 
مغذی از شیر شما دریافت کند. ضمناً نوع شیر شما بر ذائقه ی 
غذایی فرزندتان در سال های بعدی زندگی نیز اثر می گذارد. یک 
بررسی نشان داده چند نوع قند مصنوعی در شیر ۶۵ درصد 
از زنان شیرده که مورد مطالعه قرار گرفتند وجود داشته است. 
البته برای مشخص کردن عواقب این قندها در شیر مادر هنوز به 
تحقیقات بیشتری نیاز است اما تا الان این را می دانیم که شیرین 
کننده های مصنوعی، شیر مادر را از حد نرمال خود شیرین تر 
به شیرینی در  تمایل کودک  می کنند که می تواند زمینه ساز 

سال های بعدی زندگی اش شود.
کننده های  شیرین  حاوی  غذایی  مواد  جای  به 

مصنوعی چه بخوریم؟
انواع میوه های دارای قند طبیعی هستند و ضمناً فیبر هم 
دارند و همین باعث می شود قند خونتان ناگهان بالا نرود و تا 

حدودی هم سیر شوید.
انبه، انگور، تمشک و توت فرنگی برای زمان هایی که هوس 

شیرینی کرده اید بسیار عالی هستند.
شکلات تلخ نیز انتخاب بسیار سالمی برای هوس شیرینی تان 

است که ترکیبات مفید بسیار زیادی دارد.
دانه چیا منبع سالمی از مواد مغذی و اسیدهای چرب امگا ۳ 
و فیبر محلول است. دانه چیا با حجم ژله ای که دارد مدت زیادی 
سیر نگهتان می دارد. بنشن و حبوبات نیز فیبر و پروتئین دارند و 

احساس سیری به شما می دهند.
ماست نیز اسنک سالمی است که پروتئین و کلسیم دارد و 

می تواند اشتهایتان را کنترل کند.
خرما بسیار مغذی و ضمناً شیرین است. خرما با اینکه میوه ی 
خشک شده ی درخت خرماست اما منبع عالی فیبر، پتاسیم، 
آهن و ترکیبات گیاهی مفید است. می توانید خرما را همراه با 

مغزها میل کنید. دو تا سه عدد خرما در روز کافی است.
سیب زمینی شیرین هم بسیار سیرکننده و ضمناً شیرین است. 
سیب زمینی شیرین دارای فیبر زیاد و تعدادی از ویتامین ها و 
مواد معدنی است. گنجاندن سیب زمینی شیرین در وعده های 
غذایی می تواند از نظر کالری تعادل مناسبی ایجاد کرده و ضمناً 

پاسخگوی گرایشتان به شیرینی باشد.

مضرات شیرین کننده های مصنوعی و جایگزین های خوب آن

با حذف قندهای رژیمی چه اتفاقی در بدنتان می افتد؟

مصرف گوشت، به ویژه گوشت قرمز، طی سالیان اخیر به 
موضوعی داغ تبدیل شده است زیرا برخی مطالعات پیوند بین 
مصرف گوشت و شرایط پزشکی مانند دیابت، بیماری قلبی، 

سرطان، و چاقی را نشان داده اند.
افراد بسیاری در جهان به دلایل مختلف مصرف گوشت را کنار 
گذاشته و یک رژیم غذایی گیاهخواری یا وگان را دنبال می کنند. 
این در شرایطی است که برای برخی دیگر، گوشت های قرمز 

و سفید همچنان از اجزا اصلی رژیم غذایی محسوب می شود.
است.  مواد مغذی  انواع مختلف  برای  منبع خوبی  گوشت 
ویتامین  حاوی  گوسفند،  و  گاو  گوشت  مانند  قرمز،  گوشت 
فولیک،  اسید  کروم،  مس،  همچنین  و   K و   A، B، D های
آهن، منیزیم، پتاسیم، سلنیم، و روی است. افزون بر این مواد 
مغذی، گوشت منبع خوبی برای پروتئین و ویتامین B12 است. 
گوشت قرمز حاوی ریبوفلاوین، فسفر کولین و نیاسین نیز است 
که تراکم مواد مغذی موجود در آن را هرچه بیشتر افزایش می 
دهند. بر همین اساس است که گوشت قرمز یکی از بهترین 

انواع گوشت برای مصرف محسوب می شود.
این فهرست طولانی از مواد مغذی فواید سلامت خاص را نیز 
ارائه می کند. ویتامین B12 برای سلامت سوخت و ساز، قلب، 
و اعصاب و عضلات نیاز است. آهن که هم در منابع گیاهی و 
هم منابع حیوانی یافت می شود، عاملی کلیدی برای سلامت 
سوخت و ساز و قلب است. افزون بر این، آهن موجود در منابع 
حیوانی بهتر جذب می شود و جذب آهن از منابع گیاهی در 
گیرد.  می  صورت  راحت تر  گوشت  همراه  به  مصرف  صورت 
برخی مطالعات فواید دیگر رژیم های غذایی پر پروتئین که 
حاوی گوشت هستند را نیز نشان داده اند که از آن جمله می 
توان به افزایش سوخت و ساز، تقویت استخوان ها، و حفظ توده 

عضلانی اشاره کرد.
نظرات بسیاری درباره سلامت مصرف گوشت وجود 
دارند، اما کارشناسان سلامت با برخی موارد خاص موافق 

هستند
مصرف گوشت، به ویژه گوشت قرمز، طی سالیان اخیر به 
موضوعی داغ تبدیل شده است زیرا برخی مطالعات پیوند بین 
مصرف گوشت و شرایط پزشکی مانند دیابت، بیماری قلبی، 
ارتباط  این  اصلی  دلیل  اند.  داده  نشان  را  چاقی  و  سرطان، 
محتوای چربی اشباع و کلسترول، ترکیبات سرطان زای موجود 
در گوشت که به واسطه پخت در دماهای بالا شکل می گیرند، و 

ال-کارنیتین موجود در گوشت قرمز است که انباشت پلاک در 
سرخرگ ها را موجب می شود. با این وجود، همچنان به انجام 
پژوهش های بیشتر در این زمینه برای ارائه نظر قطعی نیاز است.

پیوندی بین گوشت فرآوری شده و مشکلات سلامت وجود 
دارد

گوشت های فرآوری شده به واسطه نمک سود کردن، تخمیر، 
دودی کردن یا روش های فرآوری دیگر که عطر و طعم محصول 
یا قابلیت نگهداری آن را بهبود می بخشند، تهیه می شوند. 
موادی مانند ترانس گلوتامیناز یا چسب گوشت نیز در گوشت 
های فرآوری شده پنهان شده اند. سوسیس، کالباس، و هات 
داگ تنها چند نمونه از گوشت های فرآوری شده موجود در بازار 
هستند. کارشناسان تغذیه و پزشکان موافق هستند که مقدار 
زیاد نمک و چربی اشباع موجود در گوشت های فرآوری شده 

آنها را به یکی از بدترین انواع گوشت برای مصرف تبدیل می 
کنند. نمک و چربی اشباع سطوح کلسترول و فشار خون انسان 
را افزایش می دهند که افزایش خطر حمله قلبی و سکته مغزی 

را به همراه دارد.
افزون بر این، سازمان بهداشت جهانی در سال 2015 گوشت 
های فرآوری شده در گروه 1 مواد سرطان زا طبقه بندی کرد. این 
طبقه بندی به معنای آن است که شواهد کافی گوشت های 
فرآوری شده را با سرطان کولورکتال مرتبط می کنند. به طور 
کلی، گوشت قرمز، مانند گوشت گاو و گوسفند در گروه 2A قرار 
دارد. بر این اساس، احتمالا ارتباطی بین مصرف گوشت قرمز و 

سرطان کولورکتال وجود دارد.
شما می توانید بدون گوشت نیز رژیم غذایی سالمی 

داشته باشید

بدون در نظر گرفتن این که دلیل پرهیز شما از مصرف گوشت 
چه چیزی است، این امکان وجود دارد که سلامت خود را حفظ 
کرده و بسیاری از مواد مغذی مشابه را بدون دریافت چربی اشباع 
از یک رژیم غذایی گیاهی نیز دریافت کنید. در یک رژیم غذایی 
سالم فضا برای استفاده از گوشت وجود دارد و البته رژیم های 
غذایی سالم می توانند فاقد گوشت باشند. به عنوان مثال، از 
بهترین منابع گیاهی آهن می توان به عدس، لوبیا سیاه، جوانه 

های بروکسل و دانه های کدو تنبل اشاره کرد.
چگونه گوشت را به روشی سالم مصرف کنیم

اگر علاقه ای به حذف گوشت از رژیم غذایی خود ندارید، می 
توانید با مد نظر قرار دادن چند نکته به روشی سالم آن را مصرف 
کنید. برش های گوشت، روش پخت، اندازه پرس، و این که هر 
چند وقت یک بار گوشت مصرف می کنید، مواردی هستند که 

باید به آنها توجه داشته باشید.
برش های بدون چربی و کم چربی گوشت را انتخاب کنید. 
از گوشت های حاوی چربی زیاد که ظاهری مرمری دارند و 
گوشت های فرآوری شده پرهیز کنید. شما می توانید محتوای 
چربی اشباع گوشت را با استفاده از یک تکنیک پخت کم چربی، 
مانند بخارپز کردن یا جوشاندن کاهش داده و همچنین مواد 
سرطا ن زای کمتری تولید کنید. از پخت گوشت در دماهای بالا 

یا در روغن زیاد پرهیز کنید.
میزان گوشت مصرفی در وعده غذایی روزانه را بین سه تا چهار 
اونس )85 تا 113 گرم( یا 12 تا 18 اونس )340 تا 510 گرم( 
در هفته حفظ کنید. همواره گوشت را همراه با غلات کامل، 
میوه ها و سبزیجات مصرف کنید. همانند بسیاری موارد دیگر، 
مصرف بیش از حد چیزی خوب نیز می تواند به بروز مشکلات 
سلامت منجر شود. به طور کلی، پزشکان و کارشناسان تغذیه 

مصرف محدود و آگاهانه گوشت را توصیه می کنند.
سخن پایانی

مصرف گوشت یک انتخاب شخصی است، اگرچه کارشناسان 
سلامت موافق هستند که گوشت قرمز بهتر است گهگاهی 
مصرف شود و گوشت های فرآوری شده به ندرت یا اصلا مصرف 
نشوند. اگر گوشت مصرف می کنید، بر عادات غذا خوردن کلی 
خود متمرکز شود و نه موارد جداگانه. هر از گاهی می توانید از 
گوشت باربیکو شده لذت ببرید، اما اگر به طور معمول سوسیس، 
کالباس، استیک یا همبرگر در وعده های غذایی روزانه شما قرار 

دارند بهتر است میزان مصرف گوشت خود را کاهش دهید.

گوشت؛ از فواید تا مضرات!

زنانی  می دهد،  نشان  مطالعه  یک 
کار  هفته  در  ساعت  از ۶۰  بیش  که 
به  ابتلا  خطر  معرض  در  می کنند 

چندین بیماری مزمن قرار دارند
از  پس  تقریبا   ، تقسیم کارخانگی 
انقلاب صنعتی به یکی از چالش های 
اساسی مکاتب مختلف فکری و فلسفی 
سیاست گذاری های  شد.  تبدیل 
مبتنی بر برتری های جنسی، مناسبات 
تولید را تغییر داد و طی آن، زنان علاوه 
چرخ های  چرخیدن  به  کمک  بر 
سرمایه داری مدرن، چرخ های زندگی 
را نیز می چرخاندند. کارخانگی بخشی 
از وظایف زنان شد. خواه شاغل ، خواه 
فاقد شغل. تقسیم کاری ناعادلانه که به 
تجربه ثابت شده، می تواند تأثیری جدی در موقعیت شغلی زنان داشته باشد. محققان معتقدند، اگر کار خانگی و مراقبت از کودکان 
عادلانه و به نسبت ۵۰ -۵۰ بین زن و مرد تقسیم نشود، زنان با بیماری های مختلفی در اثر افزایش ساعات کار هفتگی مواجه خواهند 

شد.
از دیابت تا آسم! حواستان باشد

یک مطالعه نشان می دهد ، زنانی که بیش از ۶۰ ساعت در هفته کار می کنند در معرض خطر ابتلا به چندین بیماری مزمن قرار 
دارند و محققی که این ارتباط را پیدا کرده گمان می کند که تقسیم نابرابر کارخانگی ممکن است عامل بروز این بیماری ها باشد. زیرا 

چنین موردی در مردان دیده نمی شود.
ساعت استاندارد کار در جوامع امروزی بین ۳۰ تا ۴۰ ساعت در هفته است، اما داده های این تحقیق نشان می دهد ، خطر ابتلا 
به دیابت زودرس ، بیماری های قلبی ، آرتروز و انواع خاصی از سرطان ها در زنانی که بیش از ۶۰ ساعت در هفته کار می کنند ، سه 
برابر بیشتر از سایرین است. خطر ابتلا به بیماری های مزمن ریه و آسم هم در زنانی که ساعات طولانی در هفته کار می کنند، بیشتر 
است. این نتایج به اندازه کافی نگران کننده است، اما نگران کننده تر، سن ابتلای زنان خانه دار به این بیماری هاست که بین ۴۰ تا 

۵۰ سالگی را نشان می دهد.
پُزِ برابری ندهید! همکاری کنید

»آلارد دمب«، نویسنده اصلی پژوهش ، مدیرسیاست گذاری  خدمات سلامت در کالج بهداشت عمومی دانشگاه ایالتی اوهایو، 
توضیح می دهد که توزیع نابرابر کارخانگی ممکن است اثرات کار هفتگی طولانی را بر سلامت زنان بیشتر و پررنگ تر کند. به این 

صورت که وقتی ساعات کار در محل کار و خانه تلفیق می شود، زنان مدت زمان بیشتری را کار می کنند.
به رغم تغییر نگرش در مورد تقسیم کارخانگی در نسلهای جدید، همچنان تقسیم کارهای خانه به صورت عادلانه انجام نمی شود 
و قطب های سرمایه داری همچون ایالات متحده، با وجود شرکت های متعدد ارائه خدمات هنوز در مرحله »انتقالی« این تقسیم کار 

قرار دارد.
به عنوان مثال یک زوج مدرن و به اصطلاح امروزی ها »روشنفکر«، ممکن است در حرف توافق کنند که همه کارهای خانه باید به 
طور مساوی تقسیم شود. اما بازهم مردان، بیشتر از وظایف خانگی شانه خالی می کنند مخصوصاً وقتی پای نگهداری از کودکان 

به میان بیاید.
کارشناسان پیشنهاد می کنند که برای بهبود روند و کاهش فشار کارخانگی بر زنان، سیاست های »دوستانه خانوادگی« ایجاد شود 
و نسبت به عوارض جسمانی و مخرب موثر بر سلامت ناشی از کار زیاد خانگی به افراد هشدار داده شود. حمایت های اجتماعی و 
وجود شرکتهای ارائه کننده خدمات عمومی می تواند حجم کار خانگی را برای خانواده ها کمترکند. اما اگر دسترسی به این حمایت ها 
مستلزم صرف زمان است: »کمی خستگی درکنید. اینبار نوبت مردان است که آشَپزی کنند، لباسها را بشویند و از بچه ها مراقبت 

کنند.«

این  رفع  برای  نیز  اوقات  گاهی 
طولانی  استراحت  احساس، 
می کنید یا به سفر می روید اما بعد 
از آن دوباره این احساس سراغ شما 

می آید.
احساس خستگی مدام، نشانه ای 
ممکن  که  است  بیماری هایی  از 
است به صورت خاموش شروع شده 
باشید.  بیخبر  آنها  از  شما  و  باشد 
این احساس علاوه بر تاثیراتی که 
می تواند  دارد  شما  سلامتی  روی 
جنبه های شغلی و حرفه ای شما در 

محیط های اجتماعی را هم تحت الشعاع قرار دهد. به طوری که در محیط کار یا محیط های اجتماعی حوصله یا توان 
همیشگی کار کردن را نداشته باشید و احساس خستگی مدام داشته باشید.  گاهی اوقات نیز برای رفع این احساس، 
استراحت طولانی می کنید یا به سفر می روید اما بعد از آن دوباره این احساس سراغ شما می آید. در این مواقع اولین قدم 

مراجعه به پزشک است اما در نظر داشته باشید موارد زیر هم می تواند دلایلی برای احساس خستگی برای شما باشد.
افسردگی: فقدان انرژی و خستگی مداوم میتواند علامت افسردگی باشد. بسیاری از عوامل میتوانند بر شروع افسردگی 
تاثیر بگذارند؛ از حوادث استرسزای زندگی گرفته تا ژنتیک و سایر شرایط پزشکی. با کمک آزمون غربالگری افسردگی 
میتوان این بیماری را تشخیص داد. این آزمون اساسا یک پرسشنامه است که احساسات فعلی شما، الگوهای خواب، 
اشتها، سطوح انرژی و سایر زمینههای کلیدی را بررسی میکند. ابتلا به عفونت: بیماریهای مختلف عفونی از قبیل ویروس 
اپشتین بار، ویروس هرپس سیمپلکس، و ... میتواند باعث خستگی شما شود. بیماریهای عفونی را میتواند با آزمایشهای 
مختلف تشخیص داد. مشکلات تیروئید: غده تیروئید شما در گردن قرار دارد و هورمونهای مختلفی تولید میکند که بر 
متابولیسم، رشد و دمای بدن تاثیر میگذارند. هیپوتیروئیدیسم یا کم کاری تیروئید زمانی رخ میدهد که غده تیروئید شما 
هورمونهای کافی تولید نمیکند. خستگی مداوم یکی از نشانههای کم کاری تیروئید است. آلرژی غذایی و عدم تحمل 
مواد غذایی: واکنشهای آلرژیک به مواد غذایی میتواند شدید و تهدیدکننده حیات باشد؛ اما یک علامت رایج آن احساس 
خستگی مداوم است. عدم تحمل غذایی یا حساسیت غذایی تا حدودی متفاوت از آلرژی است و اغلب نشانههای کمتری 
دارد. عدم تحمل غذا میتواند ناشی از شرایط مختلفی باشد که باعث کاهش هضم میشود؛ مانند سندرم روده تحریکپذیر، 
بیماریهای خود ایمنی یا دیابت. صرف نظر از علت، عدم تحمل غذایی باعث کاهش انرژی میشود؛ زیرا بدن شما در تلاش 

برای پردازش غذاهای مشکل است.
کاهش کیفیت خواب: شما به ۷ تا ۹ ساعت خواب در شب نیاز دارید و اگر بعد از این مدت و در هنگام صبح باز هم 
احساس خستگی میکنید، ممکن است مشکلات دیگری حین خواب باعث این احساس شود. آپنه خواب یک اختلال 
است که در آن تنفس به طور مکرر در طول شب متوقف میشود. این اختلال میتواند باعث کاهش سطح اکسیژن خون و 
خستگی در طول روز شود. آپنه خواب بیش از ۱۸ میلیون بزرگسال و ۲ تا ۳ درصد از کودکان آمریکایی را تحت تاثیر قرار 

میدهد.
کم خونی ناشی از فقر آهن: کمخونی یک بیماری است که در آن شما به اندازه کافی گلبولهای قرمز برای حمل اکسیژن 
به بافتهای بدن ندارید. این اختلال باعث احساس خستگی و ضعف در شما میشود. کمخونی فقر آهن از شایعترین انواع 
کم خونی است. بدن شما به آهن برای تولید گلبولهای قرمز نیاز دارد. بدن در عین حال نمیتواند به سادگی آهن تولید کند 
و شما نیاز به مصرف غذاهای سرشار از این ماده معدنی یا درمان دارویی دارید. یک آزمایش خون ساده سطح آهن شما را 

بررسی میکند.
دیابت: خستگی در واقع شایعترین علامت دیابت است. پانکراس یا همان لوزالمعده انسولین تولید میکند و آن هم برای 
کمک به سلولها جهت جذب گلوکز مواد غذایی. دیابت زمانی اتفاق میافتد که چیزی به تولید یا جذب انسولین بدن شما 

آسیب برساند. پزشک شما میتواند انواع مختلفی از آزمایشهای خون را برای تشخیص دیابت تجویز کند.

مدام احساس خستگی می کنید؟ این مطلب را بخوانیدبیماری های که در کمین زنان خانه دار است؛ تقسیم کار خانگی را شروع کنید
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مدیرکل بیمه تامین اجتماعی استان قم خبرداد

طلب 2 هزار میلیارد ریالی تامین اجتماعی از 
واحدهای تولیدی قم

مدیرکل بیمه تامین اجتماعی قم گفت: این سازمان از سال ۱۳۸۰ تاکنون، ۲ هزار 
میلیارد ریال از واحدهای تولیدی استان طلب دارد که وصول نشده است. 

علی اصغر دادخواه افزود: این میزان مطالبه معوق از ۱۴ هزار و ۱۹۲ واحد تولیدی و 
صنوف در سطح استان می باشد. وی اضافه کرد: واحدهای تولیدی از جمله ایران ترمه، 
تهران پتو و چینی حمید بیشترین بدهی را دارند، به طوری که ۳۰۰ میلیارد ریال از معوقات 
مربوط به کارخانه های ایران ترمه و تهران پتو می باشد. وی ادامه داد: در صورت تایید 
کمیسیون تسهیل و رفع موانع تولید و کارگری استانداری مبنی بر بحرانی بودن وضعیت 
این واحدهای بدهکار، سازمان بیمه تامین اجتماعی نسبت به پرداخت بیمه جاری واحدها 
کمک می کند تا کارگران شاغل در این واحدها از خدمات روز بیمه ای محروم نشوند. 
دادخواه تاکید کرد: تاکنون کارگاه هیچ کارفرمایی به دلیل بدهی بیمه تعطیل نشده است 
و امکان تقسیط بدهی بیمه کارفرمایان تا ۳۶ ماه قسط بندی می شود و در صورت تایید 
کمیسیون تسهیل و رفع موانع تولید استانداری، تا ۴۵ قسط نیز تقسیط می شود. وی 
گفت: کارفرمایان خوش حسابی که بدهکار هستند، در صورتی که تاییدیه کمیسیون 
تسهیل و رفع موانع تولید استانداری را کسب نمایند و تا ۱۳ شهریورماه سال جاری 
نسبت به پرداخت بدهی به شعبه های این سازمان اقدام نمایند، جریمه یک سال تاخیر 
در پرداخت حق بیمه آنها بخشیده می شود. به گفته وی، سال گذشته ۴۰ هزار و ۵۰۰ 
بازرسی توسط کارشناسان تامین اجتماعی از کارگاه های فعال بازرسی به عمل آمده است.
به گفته مدیرکل بیمه تامین اجتماعی قم، این سازمان در بخش بیمه و مستمری به 
هیچ سازمانی بدهی ندارد، ولی در بخش درمان به مراکز دولتی از جمله بیمارستان های 
شهید بهشتی و علی بن ابیطالب )ع( بدهکار است. ۷۶۸ هزار و ۲۰۲ تَن معادل ۵۹ درصد 
جمعیت استان قم تحت پوشش بیمه تامین اجتماعی قرار دارند که از این تعداد، ۲۳۲ 
هزار و ۷۲۶ تَن بیمه شده اصلی از جمله ۴۰ هزار بیمه طلاب و روحانیون، ۱۵ هزار کارگران 
ساختمانی و ۶ هزار بیمه قالیبافان هستند. در استان قم ۳۸ هزار و ۹۲۰ تَن مستمری 
دریافت می کنند که با افراد تحت تکفل این جمعیت ۸۸ هزار و ۵۱۲ تَن معادل هفت درصد 
جمعیت قم می باشد. بیمه تامین اجتماعی قم دارای چهار شعبه مادر، ۲ شعبه اقماری و 

پنج کارگزاری است.

با حضورمسئولان شهری و استانی؛

سیستم خط تفکیک و تولید کود کمپوست قم 
افتتاح شد

به مناسبت هفته دولت  آیین افتتاح و بهره برداری از سیستم خط تفکیک و تولید کود 
کمپوست شهر قم، با حضور استاندار، شهردار و نمایندگان قم در مجلس شورای اسلامی 

در محل سایت دفن پسماند)البرز( برگزار شد.
سید عبدالله میرابراهمی گفت: در راستای اجرای مدیریت بهینه پسماند، راه اندازی 
مجتمع صنایع تبدیلی می تواند روشی موثر در زمینه تفکیک و جداسازی پسماندها باشد 
 Material Recovery پسماند  مواد  بازیابی  خط  سیستم  نصب  و  ساخت  طراحی،  که 
Factory )MRF(   با ظرفیت روزانه ۳۰۰ تن پسماندهای  شهری در شهر قم اتفاق افتاد. 
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم تصریح کرد: این پروژه با اعتباری بالغ بر 
۱۵۰ میلیارد ریال و با ظرفیت بکارگیری ۴۵ نفر به صورت مستقیم و ۱۵۰ نفر به صورت 
غیر مستقیم به بهره برداری رسید. میرابراهیمی تصریح کرد: کاهش ۴۰ درصدی هزینه 
های دفن معادل سالانه ۲ میلیارد تومان، جلوگیری از آلودگی آب و خاک، جلوگیری از 
استهلاک تجهیزات و خودروهای حمل کننده پسماند، مدیریت و کنترل شیرابه، حفاظت 
و برخورداری از محیط زیستی پایدار و با کیفیت  از اهداف راه اندازی این پروژه است. وی 
بیان داشت: این سیستم متشکل از )اسلت: نوار انتقال پسماندهای حجیم، کیسه پاره کن، 
سرند ۱ و ۲ ، نوار زیرسرندی، اتاق تفکیک، نوار ریجکت(.می باشد که ظرفیت پذیرش ۳۰۰ 
تن پسماند شهری را دارا است.  روزانه ۷۰۰ تن زباله از سطح قم جمع آوری می شود، سیستم 

خط تفکیک و تولید کود کمپوست شهر قم ظرفیت تبدیل روزانه ۳۰۰ تن زباله را دارد.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم :

کمیته غذای سالم در سازمان جهاد کشاورزی قم 
تشکیل شد

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: کمیته غذای سالم در این دستگاه 
اجرایی تشکیل شده است و به زودی حداقل پنج محصول کشاورزی استان مجوز تولید و 

نشان غذای سالم را دریافت می کنند.
عباس پورمیدانی   بیان کرد:  با ارائه نشان غذای سالم به محصولات کشاورزی قم،  روند 
توسعه کمی و کیفی این محصولات سرعت می گیرد. وی افزود:  ایجاد فضای رقابتی 
سالم در میان بهره برداران بخش کشاورزی استان از دیگر اهداف ارائه نشان غذای سالم 
به محصولات این بخش است،  همچنین با اجرای این طرح جایگاه محصولات کشاورزی 
قم در بازارهای داخلی و بین المللی تقویت می شود. وی ادامه داد: تولید غذای سالم یکی 
از مهم ترین اولویت های سازمان جهاد کشاورزی قم است که در همین رابطه فعالیت های 
ترویجی ازجمله برگزاری کارگاه های آموزشی برای افزایش مهارت کشاورزان استان در این 
زمینه،  در دستور کار قرارگرفته است. پورمیدانی گفت:  اجرای راهبرد تغییر الگوی کشت، 
استفاده صحیح از منابع آبی،  گسترش گلخانه ها و تلاش برای ارتقا بهره وری ازجمله 
برنامه های سازمان جهاد کشاورزی قم برای افزایش تولید محصولات غذای سالم در استان 
است. وی بیان کرد: در سال رونق تولید باید با افزایش حجم تولید محصولات کشاورزی، 
امنیت غذایی مردم حفظ شود که در همین رابطه ارتقا کیفیت این محصولات برای تولید 
غذای سالم از اهمیت بسزایی برخوردار است. وی ادامه داد:  با همکاری کشاورزان، نظارت 
کارشناسان سازمان جهاد کشاورزی قم بر روند تولید محصولات زراعی و باغی استان برای 
ارتقا سطح کیفیت محصولات این بخش، گسترش خواهد یافت. در بخش کشاورزی کل 
زمین های قابل کشت قم برابر ۱۰۵ هزار و ۷۳۰ هکتار است که این رقم ۴۶ صدم درصد 
کل اراضی قابل کشت کشور هست؛ مجموع کشت سبز استان شامل ۲۱ هزار هکتار باغ 
و ۴۴ هزار هکتار زراعت است. میزان متوسط تولید بخش کشاورزی قم در سال برابر ۷۴۶ 
هزار تن شامل ۴۲۵ هزار تن محصولات زراعی و باغی، یک هزار و ۵۰۰ تن آبزیان و ۳۲۰ 
هزار تن محصولات دامی است. بیشتر بهره برداران بخش کشاورزی قم را روستاییان استان 
تشکیل می دهند که طبق سرشماری عمومی نفوس و مسکن در سال ۱۳۹۵، قم دارای 
۱۲۷ روستا با جمعیت بالای ۲۰ خانوار است؛ جمعیت ساکن مناطق روستایی این استان 

بیش از ۵۵ هزار و ۸۶۵ تن است که در قالب ۱۷ هزار و ۳۸۵ خانوار زندگی می کنند.

مدیرعامل سازمان فرهنگی ، ورزشی و هنری شهرداری قم  خبرداد

آموزش فرهنگ شهروندی به اقشار مختلف در قم
مدیرعامل سازمان فرهنگی ، ورزشی و هنری شهرداری قم گفت: به دنبال آموزش 
فرهنگ شهروندی به اقشار مختلف هستیم و این کار را با رانندگان تاکسی شروع کردیم 
و به آموزش سایر اقشار نیز خواهیم پرداخت. ابوالقاسم مقیمی ظهر در مراسم افتتاحیه 
دوره آموزش زبان عربی و فرهنگ شهروندی ویژه رانندگان تاکسی در سالن همایش های 
شهرداری قم با اشاره به اقدامات سازمان فرهنگی ، ورزشی و هنری شهرداری اظهار کرد: 
این سازمان برنامه های مختلفی را با همکاری سازمان های وابسته به شهرداری قم در حوزه 
فرهنگ شهروندی و توسعه گردشگری طراحی می کند. وی ادامه داد: رانندگان تاکسی 
سفیران فرهنگی و نمادهای اطلاع رسانی شهر هستند و این قشر نیاز به حمایت و آموزش 
دارند تا مهارت های ارتباطی و مکالمه خارجی آن ها ارتقاء پیدا کند. مدیرعامل سازمان 
فرهنگی، ورزشی و هنری شهرداری قم با اشاره به فعالیت ۱۸ هزار راننده تاکسی، وانت و 
سرویس مدرسه در قم افزود: به دنبال برگزاری دوره آموزش زبان عربی و فرهنگ شهروندی 
برای رانندگان تاکسی هستیم تا حلقه های مفقود بخش گردشگری در قم را کامل کنیم. 
مقیمی بهره برداری از ظرفیت های قم را ضروری دانست و تصریح کرد: به دنبال آموزش 
فرهنگ شهروندی به اقشار مختلف هستیم، این کار را با رانندگان تاکسی شروع کردیم و به 
آموزش سایر اقشار نیز خواهیم پرداخت و طرح سفیران شهروندی را با هدف تربیت مربی 
فرهنگ شهروندی در دستور کار داریم. وی ادامه داد: دوره آموزش زبان عربی و فرهنگ 
شهروندی ویژه رانندگان تاکسی به صورت رایگان است و به دنبال جذب رانندگان بیشتری 
به این دوره آموزشی هستیم، هدف حضور دو هزار راننده تاکسی در دوره آموزشی زبان 
عربی و فرهنگ شهروندی بوده و زمان دوره بین دو تا سه ماه است. مدیرعامل سازمان 
فرهنگی، ورزشی و هنری شهرداری قم خاطرنشان کرد: از تجربیات شهرهای تهران و 

مشهد برای برگزاری دوره های آموزشی برای رانندگان تاکسی استفاده کردیم.
 

رئیس پلیس راه  استان قم :

فوتی های حوادث رانندگی در قم 22 درصد 
کاهش یافت

رئیس پلیس راه قم گفت: فوتی های حوادث رانندگی در استان از ابتدای سال جاری تا 
پایان مردادماه نسبت به مدت زمان مشابه سال گذشته ۲۲ درصد کاهش یافته است.

سرهنگ مختار پناهی افزود: طی این مدت ۶۹ تن در حوادث رانندگی در محورهای 
مواصلاتی قم جان خود را ازدست داده اند. وی بابیان این که در مدت مذکور آمار مجروحان 
۱۰ درصد کاهش داشته است، خاطرنشان کرد: آزادراه قم-کاشان و محور کهک-جعفریه 
بیشترین آمار تصادف های فوتی را به خود اختصاص داده اند. وی تصریح کرد: بیشترین 
آمار تصادف ها در روزهای پنجشنبه و جمعه و در ساعات ۱۶ الی ۲۰ به وقوع پیوسته است.
پناهی از رانندگان خواست ضمن رعایت مقررات راهنمایی و رانندگی و همکاری با 
ماموران پلیس راه، با سرعت مطمئنه در سطح جاده ها آمدوشد کرده و حتما فاصله طولی با 
خودروهای دیگر را رعایت کنند و قبل از حرکت از وضعیت سلامت خودرو اطمینان حاصل 

کرده و از هرگونه حرکات نمایشی پرهیز کنند.

ماه محرم یادآور حماسه تاریخی عاشورا و نشان دهنده 
مسیر حقیقی عدل و داد به پیروان راستین اسلام است. 
قیامی بزرگ که در جهت مبارزه با ظلم و ستم حاکمان 
بنی امیه و پیشگیری از پنهان ماندن حقیقت اسلام به 
وقوع پیوست و اینگونه اوج ایثار خاندان اهل بیت)ع( به 

منصه ظهور رسید. 
ماه محرم نخستین ماه از سال قمری محسوب می 
شود و در زمره ماه های حرام قرار دارد. محرم، هنگامه 
جانبازی عاشقان راه حق، ماه حزن، صبر، استقامت و 
آفرینش حماسه ای پرشور و سرنوشت ساز است. برهه 
یاران وفادار ایشان بزرگترین  ای که امام حسین)ع( و 

حرکت انسان ساز را به منصه ظهور رساندند. 
قیام تاریخی امام سوم شیعیان در برابر ظلم و ستم 
از  یزید پس  زمان  آن  در  انجام شد.  روزگار  آن  خلفای 
را  خود  و  زد  تکیه  اسلامی  حکومت  تخت  بر  معاویه 
امیرمومنان خواند و بدین منظور تصمیم گرفت تا بزرگان 
دین اسلام را به بیعت با خویش فرا بخواند. او نامه ای 
امام  از  و به وی دستور داد که  به حاکم مدینه نوشت 
حسین)ع( برای یزید بیعت بگیرد و اگر نپذیرفت امام)ع( 
را به قتل برساند. سیدالشهدا)ع( که موافق راه و روش او 
نبود، حاضر به بیعت کردن با یزید نشد و با خانواده خود 

به منظور حج از مدینه به مکه رفت. 
در این هنگام عده ای از مردم کوفه که از مرگ معاویه با 
خبر شده بودند، نامه هایی برای امام حسین)ع( نوشتند 
و از او خواستند تا به عراق و کوفه بیاید. امام حسین)ع( 
نیز برای بررسی امور، مسلم بن عقیل را به کوفه فرستاد. 
نخست شماری از مردم کوفه با مسلم بن عقیل همراه 
شدند اما با ورود عبیدالله بن زیاد که از طرف یزید به 
یافت.  تغییر  بود، شرایط  حکومت کوفه گمارده شده 
امام  فرستاده  از  پشتیبانی  دلیل  به  را  کوفه  مردم  او 
حسین)ع( تهدید کرد و آنان نیز مسلم بن عقیل را تنها 

گذاشتند. 
یزید با آگاهی از این موضوع نقشه قتل مسلم ابن 
عقیل)ع( را طرح ریزی کرد و او را به شهادت رساند و با 
تهدید کوفیان بیعت آنان را با امام)ع( در هم شکست. 
به  این سفر  پایان  در  که  دانست  امام حسین)ع( می 
فرمان  اجرای  برای  ایشان  اما  رسید  خواهد  شهادت 

خداوند، لحظه ای در پیمودن این مسیر تردید نکرد. 
سرانجام سید الشهدا)ع( در ۱۰محرم ۶۱ هجری به 
همراه ۷۲ تن از یارانش به نبرد با یزیدیان شتافت و در 
این راه به شهادت رسید و اینگونه خالق فصلی تازه در 
تاریخ اسلام شد. هنگامه ای که یادآور حماسه، جهاد، 
شهادت و یادآور هجرت کاروان آزادگان است که در برابر 

ظلم و ستم تا آخرین نفس ایستادند. 
به مناسبت آغاز ماه محرم ایرنا به گفت وگو با حجت 
اهل  سیره  گروه  مدیر  صادقی«  الاسلام»مصطفی 
بیت)ع( پژوهشگاه تاریخ و سیره اهل بیت)ع( پرداخته 

است. 
به  حسین)ع(  امام  حرکت  صادقی  الاسلام  حجت 
طرف کربلا و قیام عاشورا را تضمینی برای بقای دین 
امام  تاریخی  قیام  اگر  گفت:  و  کرد  توصیف  اسلام 
حسین)ع( و نهضت ایشان در کربلا شکل نمی گرفت، 
به طور قطع امروز تنها عنوانی تاریخی از اسلام باقی 
شیعیان  تا  شد  سبب  سیدالشهدا)ع(  قیام  ماند.  می 
آگاه تر شوند و حرکت های این چنینی در برابر ظلم و 
جور صورت گیرد. همانطور که انقلاب اسلامی ایران 
نیز با الهام از نهضت عاشورا ایجاد شد. کسب آگاهی، 
هوشیاری و بیداری اسلامی از وظیفه های مهم شیعیان 
است و مسلمانان هرگز نباید از دشمنان و بدخواهان 

فریب بخورند و بایستی در برابر نفوذ بیگانگان بایستند. 
مدیر گروه سیره اهل بیت)ع( با اشاره به اینکه شیعیان 
و حتی پیروان دیگر ادیان نیز همه ساله به عزاداری برای 
اباعبدالله)ع( و شهدای کربلا می پردازند، بیان داشت: 
قیام سیدالشهدا)ع( در کربلا سبب شد تا دین اسلام 

در تاریخ زنده بماند. امام حسین)ع( در این راه حتی 
حضرت علی اصغر)ع( و حضرت علی اکبر)ع( را فدا کرد 
و اینگونه پیام قیام خود را ماندگار ساخت و در دل های 
روشن و ضمایر آگاه انسانی جای گرفت و از آن زمان تا 
کنون هر ساله حرکت انقلابی سومین امام شیعیان)ع( 
بنی  کردن حاکمان  رسوا  تمجید می شود.  و  تجلیل 
از  اسلام  حقیقت  ماندن  پنهان  از  پیشگیری  و  امیه 
جمله عمده ترین دلیل های قیام امام حسین)ع( بود. 
سیدالشهدا)ع( هرگز به دنبال تشکیل حکومت نبودند 
بلکه برای امر به معروف و افشای منکر به جهان اسلام به 

نبرد با یزیدیان پرداخت. 
وی تاثیر قیام عاشورا در جامعه اسلامی و نقش آن 
در حرکت های بعدی شیعیان را بسیار ارزنده دانست و 
اظهار کرد: نهضت اباعبدالله)ع( در شرایطی به وقوع 
پیوست که حامیان اسلام کم بودند و بسیاری از افراد آن 
روزگار فریب خورده و گمراه شده بودند، حرکت تاریخی 
امام حسین)ع( سبب شد تا دیگر حرکت ها و قیام ها 
مانند توابین و قیام مختار علیه حکومت های جور آن 
زمان صورت بگیرد. واقعه عاشورا چنان تاثیری در دل 
ها ایجاد کرد که نه تنها شیعیان و مسلمانان بلکه پیروان 
دیگر ادیان و افرادی که روحیه آزادیخواهی و انسانیت 
در قلب هایشان وجود دارد، آن را پاس می دارند. آنچه 
که سبب برتری واقعه کربلا نسبت به دیگر انقلاب ها و 
حوادث تاریخی پیش از آن می شود؛ اوج ایثار و تقوای 
امام  والای  هدف  نهضت  این  در  واقع  در  است.  آن 
حسین)ع( بر پایه یك افق روشن و هدف واضح استوار 
بود. حرکت امام)ع( در آن روزگار به عنوان شاخص مهمی 
در احیای اسلام بود و اینك افراد باید بکوشند تا راه و 
روش خود را بر پایه معیار مطلوب امام حسین)ع( ترسیم 
کنند و بر مبنای گفتمان عقلی و حسینی گام بردارند تا 

به رشد و پیشرفت دست یابند. 
امام  اگر  افزود:  ادامه  در  صادقی  الاسلام  حجت 
سجاد)ع( و حضرت زینب)س( در حادثه کربلا حضور 
نداشتند، آرمان این قیام ناتمام و ناقص باقی می ماند 
زیرا نهضت عاشورا حاوی ۲ پیام بود؛ یکی پیام جان فدا 
کردن در راه دین و خدا که با شهادت اباعبدالله)ع( و 
یاران ایشان به منصه ظهور رسید و دیگری پیام تبلیغی 
و  العابدین)ع(  زین  امام  وسیله  به  که  آن  فرهنگی  و 
شهادت  از  پس  شکل  بهترین  به  زینب)س(  حضرت 
سیدالشهدا)ع( صورت پذیرفت. سخنان کوبنده امام 
سجاد)ع( و حضرت زینب کبری)س( خط بطلانی بر 
تبلیغات واهی و دروغین حاکمان آن روزگار بود و زمینه 
ساز تحول و دگرگونی جامعه خفته و فریب خورده آن 
روزگار شد. همین ایثارها، آزادگی ها، جان فشانی ها و 
مظلومیت ها؛ هر فردی را برآن می دارد تا به این نهضت 

بزرگ علاقه و ارادت نشان دهد و اینگونه چنین قیامی با 
عظمت و جاودانه باقی بماند. 

مدیر گروه سیره اهل بیت)ع( در ارتباط با چگونگی 
حفظ، زنده نگهداشتن و انتقال هر چه بهتر پیام های 
عاشورا به نسل های بعدی، توضیح داد: شیعیان باید در 
هر مکان و در هر شرایطی که هستند آگاهی های لازم 
را کسب کنند و بدانند که امام حسین)ع( به چه دلیل 
قیام کرد. زنده نگه داشتن دین اسلام و اتحاد و وحدت 
میان مذهب های اسلامی سبب می شود تا دشمنان 
هیچ گاه نتوانند علیه مسلمانان توطئه کنند. زندگی 
امام سوم شیعیان)ع( می تواند بهترین و کامل ترین 
نسخه برای زندگی افراد باشد زیرا در آن می توان تمام 
موضوع هایی نظیر مسایل تربیتی، اجتماعی، مسایل 
شرعی و ... را مشاهده کرد. تاثیر گذاری سخنان و رفتار 
سیدالشهدا)ع( در سطح جامعه نشان از روابط بالای 
مذهبی  های  گرایش  با  افراد  دارد.  ایشان  اجتماعی 
مختلف با شور و علاقه خاصی در مراسم های عزاداری 
آن بزرگوار شرکت و به دین مبین اسلام گرایش پیدا می 

کنند و مسلمان می شوند. 
پایان درباره بروز و ظهور  حجت الاسلام صادقی در 
امام حسین)ع( در  ایام سوگواری  تجمل هایی که در 
برخی از نواحی مشاهده می شود، گفت: تجمل پدیده 
شومی به شمار می رود که امروزه در بسیاری از مراسم ها 
رسوخ پیدا کرده است و این مساله به نوعی در ایام محرم 
و مراسم سوگواری سید و سالار شهیدان نیز وجود دارد. 
نذری  های پیاپی، برگزاری مراسم باشکوه و بدون بار 
معنوی، استفاده از گران قیمت ترین وسایل عزاداری، 
همه از جمله موارد کسب اعتبار برای صاحبان برگزاری 
این مراسم ها محسوب می شود. مردم باید به جای توجه 
به مادیات و تجمل  گرایی در ظاهر هیات های مذهبی 
به الگوبرداری صحیح از امام حسین)ع( اقدام کنند. با 
توضیح و ترویج نمونه های مناسب از عزاداری های ساده 
مذهبی  هیات های  میان  تجملات  شیوع  از  می توان 
جلوگیری کرد. اگر عزاداری ها با شکل مناسب و هم 
مسیر با محتوای پیام عاشورا نباشد، در انتقال پیام آن 
مشکل ایجاد می شود و به تدریج تحریف و دستخوش 
تغییر خواهد شد. ارادت خاص به امام)ع( در مراسم های 
عزاداری محرم جلوه گر محبت به ایشان و اهل بیت)ع( 
است که می تواند جامعه اسلامی را متحول کند. بزرگان 
در  شرکت  بر  همواره  معصوم)ع(  امامان  دیگر  و  دین 
مراسم عزاداری سیدالشهدا)ع( تاکید داشته اند. در این 
میان مداحان و روحانیان نباید در مراسم های عزاداری از 
محتوای حقیقی قیام امام حسین)ع( دور شوند. تحقق 
اهداف این امام همام باید جزو اصول اولیه باشد و در 

واقع خط سیر عزاداری ها باید حسین شناسی باشد. 

مدیرکل اوقاف استان قم:

طرح »بصیرت عاشورایی« در 40 بقعه قم 
اجرایی می شود

مدیرکل اوقاف استان قم گفت: طرح »بصیرت عاشورایی« و خیمه های معرفت ویژه ماه 
محرم در ۴۰ بقعه استان قم اجرایی می شود.

حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندری پیش از ظهر دیروز در نشست خبری با 
اصحاب رسانه اظهار کرد: امسال هم مردم با حضور خود در قالب هیئات های مذهبی و با 
محوریت بقاع متبرکه، دهه اول ماه محرم را گرامی می دارند و عزای حسینی را برپا می کنند 

و در این بین متولیان موقوفات هم نهایت همکاری و مساعدت را خواهند داشت.
وی افزود: دستگاه های فرهنگی نیز مانند همیشه وارد میدان می شوند، اداره کل اوقاف 
استان قم نیز تا حد مقدورات خود از مراسم عزاداری ماه های محرم و صفر حمایت لازم را 
خواهد داشت. مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با اشاره به وظایف ذاتی سازمان اوقاف 
و ادارات کل آن در استان ها گفت: این فعالیت ها در چند بخش تدوین و اجرایی می شوند؛ 
سازمان اوقاف چند طرح مهم را به استان ها ابلاغ کرده که نخستین مورد آن، طرح »شمیم 
حسینی« است. وی ادامه داد: این طرح در سراسر کشور اجرایی می شود و شامل حمایت 
مالی از مراسم عزای حسینی و فعالیت های مربوط به هیئات های مذهبی است، هرچند 
این حمایت های محدود هستند و نمی توانیم بسیاری از اقدامات هیئات های را پوشش 

دهیم ولی به هر حال وظیفه ماست که در هر سطح ممکن این کار را انجام دهیم.
اسکندری با اشاره به هماهنگی های صورت گرفته با سازمان تبلیغات اسلامی عنوان 
کرد: قرار شده سازمان تبلیغات هیأت هایی را به اوقاف معرفی کنند تا حمایت های لازم 
صورت بگیرد؛ ۱۰۵ هیأت مذهبی در استان قم از سوی سازمان تبلیغات اسلامی استان 
به اوقاف معرفی شده اند و در نمایشگاهی که پیش از ماه محرم برگزار شد، حواله هایی برای 
تامین مایحتاج هیأت ها از سوی اوقاف به آنها اهدا شد. مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان 
قم افزود: دیگر طرح اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم، گسترش روضه خوانی، وعظ 
و خطابه و نیازمندی های فکری جامعه با همکاری متولیان موقوفات است؛ در این طرح 
هر جا که نیاز احساس شود، توجه بیشتری خواهد شد. وی ادامه داد: روضه خوانی در 
بازار از جمله این نیازهاست که امسال با هماهنگی های صورت گرفته با برخی بازاریان، 
مقرر شده برخی هزینه های این کار از سوی آنها و نیز متولیان موقوفات تامین شود تا 
شاهد برگزاری روضه خوانی ها باشیم همچنین با مدیران پاساژها هم جلساتی داشته ایم 
و آنها اعلام آمادگی کرده اند در طول ماه های محرم و صفر، حمایت های لازم را از برگزاری 
مراسم روضه خوانی، وعظ و خطابه داشته باشند. اسکندری با بیان اینکه این امور در ارتقا 
سطح فرهنگی، فکری و مذهبی مردم نقش بسزایی دارند گفت: بنا به تاکیدات رهبر معظم 
انقلاب مبنی بر تبدیل بقاع متبرکه به قطب فرهنگی، ۴۰ بقعه استان قم در طول ماه های 
محرم و صفر، علاوه بر مراسم عزاداری همیشگی، خیمه های معرفت بصیرت عاشورایی برپا 
می شوند. مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم به همایش »شیرخوارگان حسینی« اشاره 
و خاطرنشان کرد: این همایش جمعه ۱۵ شهریورماه در آستان مقدس امامزاده ابراهیم)ع( 
برگزار خواهد شد. وی افزود: طرح »لبیک یا حسین)ع(« نیز با حضور هیأت ها و دستجات 
عزاداری استان قم به میزبانی آستان مقدس شاه سید علی)ع( امشب شنبه ۹ شهریورماه 
برگزار می شود. اسکندری همایش »رهروان زینبی« را مورد توجه قرار داد و گفت: این 
همایش ویژه بانوان بوده و در دوازدهمین روز ماه محرم در آستان مقدس امامزادگان موسی 

مبرقع)ع( و شاه سید علی)ع( برگزار خواهد شد.

برترین های جشنواره شهید رجایی قم
 تجلیل شدند

 دستگاه ها و کارکنان برتر جشنواره شهید رجایی استان قم روز شنبه طی آیینی با 
حضور استاندار در تالار معصومیه فرمانداری قم تجلیل شدند.  رئیس سازمان مدیریت و 
برنامه ریزی قم در این آیین با ارائه گزارشی از فرایند ارزیابی عملکرد دستگاه های اجرایی 
قم در یک سال گذشته اظهار داشت: پنج دستگاه اجرایی قم شامل شرکت آب و فاضلاب 
شهری، سازمان جهاد کشاورزی، شرکت توزیع نیروی برق، اقتصاد و امور دارایی و اداره 
کل امور مالیاتی درمجموع شاخص های عمومی و اختصاصی بیشترین امتیاز را کسب 
کردند. محمود نوربخش بیان داشت: برای تعیین دستگاه های مذکور علاوه بر بالاترین 
دستگاه ها  توسط  که  برجسته ای  اقدام های  و  ها  کارویژه  و  رشد  میزان  امتیاز،  میزان 
انجام شده نیز مدنظر قرارگرفته است. وی افزود: در این گزینش همچنین موضوع هایی از 
قبیل تعامل و همکاری در اشتغال زایی، اقتصاد مقاومتی و سرمایه گذاری و همچنین انجام 
مطلوب وظایف درون دستگاهی موردتوجه بوده است. مدیرکل تحول اداری استانداری 
قم نیز در این آیین با برشمردن شاخص ها و معیارهای موردنظر برای انتخاب دستگاه های 
یادشده گفت: تکریم ارباب رجوع، صیانت از حقوق شهروندی، اصلاح فرآیندها، جذب 
سرمایه گذاری بخش خصوصی، اشتغال زایی، افزایش بهره وری، کاهش هزینه ها و شرکت 
در دوره های آموزشی ازجمله این شاخص هاست. سید رضا طباطبایی بیان داشت: از 
مدیران هر دستگاه اجرایی خواسته شد به ازای هر ۵۰ تن کارمند، یک تن و حداکثر ۴ 
تن را در دستگاه مربوطه خود انتخاب و به دفتر برنامه ریزی استانداری ارسال کنند. وی 
افزود: از مجموع نامه های ارسال شده، ۴۸ دستگاه تا پایان روز هفتم شهریور پاسخ دادند 

که درمجموع نام ۱۷۵ تن به دفتر برنامه ریزی وصول شد که امروز  ۱۱ تن تجلیل شدند.

معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم  خبرداد
آموزش زبان های خارجی به رانندگان تاکسی در قم 
معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم گفت: باید آموزش ها به رانندگان تاکسی در 
قم تقویت شود و این رانندگان بتوانند که به زبان خارجی با زائران خارجی صحبت کنند، 
در این صورت زائران به رانندگان اعتماد می کنند.  یونس عالی پور در مراسم افتتاحیه 
دوره آموزش زبان عربی و فرهنگ شهروندی ویژه رانندگان تاکسی در سالن همایش های 
شهرداری قم با اشاره به حضور زائران خارجی در این شهر اظهار کرد: میلیون ها زائر در 
طول سال از کشورهای مختلف به خصوص کشورهای عربی به قم می آیند و نخستین 
برخورد زائرین در شهر با رانندگان تاکسی است، این رانندگان در خط مقدم ارائه خدمات 
به زائرین قرار دارند. وی ادامه داد: باید آموزش ها به رانندگان تاکسی در قم تقویت شود 
و این رانندگان بتواند که به زبان خارجی با زائران خارجی صحبت کنند، در این صورت 
زائران به رانندگان اعتماد می کنند و کار دلالان کساد می شود. معاون هماهنگی امور زائرین 
استانداری قم افزود: یکی از برنامه ها در استان، آموزش زبان خارجی به افراد در صف مقدم 
پذیرایی از زائرین در قم است و باید آموزش زبان های عربی، انگلیسی و اردو به این افراد 
صورت بگیرد تا زائرین دچار مشکل نشوند، استانداری قم تقویت دوره های آموزشی در 
این خصوص را در دستور کار دارد. عالی پور اتباع خارجی مقیم شهر قم را از ۱۳۰ کشور 
خارجی دانست و خاطرنشان کرد: از مشکلات در خصوص زائران پاکستان در شهر قم این 

است که نه ما زبان آن ها را بلدیم و نه آن ها زبان فارسی را بلد هستند.
 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم:

42 درصد تعاونی های قم فعال است 
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم با اشاره به تشکیل ۲ هزار و ۵۲۱ تعاونی 
در قم، گفت: در حال حاضر ۴۲ درصد تعاونی های قم فعال هستند.   مصطفی کاویانی 
با اشاره به فرارسیدن هفته تعاون، به اهداف تعاون در جامعه اشاره کرد و گفت: تعداد 
کل اتحادیه ها و شرکت های تعاونی تشکیل شده در استان تا انتهای مردادماه ۲ هزار و 
۵۲۱ تعاونی با ۸۵۲ هزار و ۵۸۸ نفر عضو بوده است. وی با بیان اینکه جمعا ۴۲ درصد از 
تعاونی ها به تعداد ۱۰۶۶ تعاونی فعال است خاطرنشان کرد: ۵۷۳ شرکت تعاونی منحل 
شده و ۳۹ شرکت نیز راکد هستند و دیگر تعاونی ها غیرفعال شده اند. مدیرکل تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی استان قم بیان کرد: بخش عمده ای از ترکیب اعضای شرکت های تعاونی 
استان قم مربوط به شرکت های سه گانه سهام عدالت با تعداد ۶۹۵ هزار نفر عضو معادل 
۸۲ درصد کل اعضا است. وی با اشاره به مهمترین موانع و مشکلات در مسیر کار تعاونی ها 
خاطرنشان کرد: عدم منظور کردن مشوق های ذکر شده و معافیت ها، عدم پرداخت 
تسهیلات لازم، اولویت ندادن به بخش تعاون در واگذاری و فعالیت های اقتصادی دولت 

از جمله این مشکلات است.

به مناسبت آغاز ماه محرم؛

محرم؛ هنگامه جانبازی عاشقان راه حق 

اجتماعی

 سریال های »وقت صبح«، »ترور خاموش«، »مرضیه«، »دریا نزدیک است«، »ستایش ۳« 
به عنوان آثار جدید سیما در ایام ماه محرم روی آنتن شبکه های مختلف تلویزیونی می روند.
با آغاز ماه محرم، سریال های »وقت صبح«، »ترور خاموش«، »مرضیه«، »دریا نزدیک 

است« و »ستایش ۳« به عنوان سریال های جدید سیما پخش می شود.
»مختارنامه«، »رسم عاشقی«، »شب دهم« و »سفر سبز« نیز از سریال های تامینی 

هستند که امسال هم در آستانه محرم از شبکه های سیما بازپخش می شود.
»وقت صبح« از شبکه یک

شبکه یک سیما مینی سریال »وقت صبح« را برای پخش در دهه اول محرم از ۱۱ شهریور 
تا ۱۸ شهریور در نظر گرفته شده است.

مینی سریال »وقت صبح« به کارگردانی جواد میرزاآقازاده با فضایی معنوی و نگاه به 
مسائل اجتماعی در محله های قدیمی شهر تاریخی سمنان تصویربرداری شده است.

»وقت صبح« که در مرکز صدا و سیمای سمنان و به سفارش مرکز سیمای استان ها تولید 
شده است، قصه روحانی جوانی را روایت می کند که در موقعیت انتخابی قرار می گیرد و 

این انتخاب او را با چالش هایی مواجه می سازد.
کاوه خداشناس، نسرین نصرتی، کاظم هژیرآزاد، نگار حسن زاده، صدف بهشتی، 
سلمان خطی، محمد یگانه، پژمان یاوری، لی لی فرهادپور، حسین صفریان، پناه باقریان، 

آیسان والی و عزت الله جامعی ندوشن بازیگران سریال »وقت صبح« هستند.
»ترور خاموش« از شبکه یک

سریال »ترور خاموش« بعد از اتمام »وقت صبح« روی آنتن می رود. این سریال معمایی و 
اجتماعی به کارگردانی احمد معظمی و تهیه کنندگی ابوالفضل صفری در ۳۱ قسمت هر 

شب ساعت ۲۲:۱۵ روی آنتن می رود.
موضوع سریال »ترور خاموش« امنیت نرم است و با هدف کاهش آسیب  های اجتماعی 
تولید شده است. معضلات و ناهنجاری  هایی که از جمله آن می توان به طلاق، مواد مخدر 

و حاشیه  نشینی اشاره کرد.
سعید راد، جلال فاطمی، حمید عطایی، امیرمحمد زند، پرویز فلاحی پور، پریوش نظریه، 
ستاره اسکندری، رضا مولایی، سامیه لک، مهدخت مولایی، ژیلا آل ارشاد، مریم بوبانی، 
نازنین فراهانی، رویا میرعلمی، حمید شریف  زاده، حسین سحرخیز، سمیرا حسینی، 
آناهیتا افشار، سپیده خداوردی و شایسته ایرانی از بازیگران سریال »ترور خاموش« هستند.

سریال »ترور خاموش« از ۲۲ شهریور در کنداکتور پخش قرار گرفته است.
»مرضیه« از شبکه دو

مجموعه تلویزیونی »مرضیه« به کارگردانی فلورا سام و تهیه کنندگی مجید اوجی در ۱۵ 
قسمت برای شبکه دو سیما تهیه شده است. »مرضیه« یک ملودرام خانوادگی پیرامون 
مساله مهم انتخاب است. در خلاصه داستان این سریال آمده: مرضیه در تعارض کار و 
مذهب مجبور به انتخاب می شود. انتخاب این مسیر اتفاقات جدیدی را برایش رقم می زند 

و ... »مرضیه« از ۲۳ شهریور ماه روی آنتن شبکه دو می رود.
»دریا نزدیک است« از شبکه سه

با پایان »بانوی سردار« مینی سریال »دریا نزدیک است« از جمعه ۱۵ شهریور روی آنتن 
می رود. در خلاصه داستان مینی سریال شش قسمتی »دریا نزدیک است« به کارگردانی 
علی مهدی پور آمده است: علی مراقب بیماران در حال احتضار است و در تلاش معاش 
برای خانواده اش، فراز و نشیب های را از سر می گذراند. او از کشاکش امواج گذشته است و 
... در این مینی سریال بازیگرانی چون جهانگیر الماسی، نادر فلاح، بهرام ابراهیمی، مریم 

سرمدی، علی طالب لو، رضا فیاضی، محمد ساربان، مهرناز پشتیبان بازی دارند.
 »ستایش« از شبکه سه

و  سلطانی  سعید  کارگردانی  به  مطلبی  سعید  نوشته  »ستایش«  سریال  سوم  فصل 
تهیه کنندگی آرمان زرین کوب دیگر سریال آماده برای پخش شبکه سیما است که روی آنتن 
می رود. داریوش ارجمند، سیما تیرانداز، مهدی سلوکی، نرگس محمدی، قربان نجفی، 
فریبا نادری، سینا شفیعی، فرهاد جم، کیهان ملکی، محمدرضا داود نژاد، مهدی میامی، 
امیرمحمد زند، لاله مرزبان، کمند امیر سلیمانی، شهرام پور اسد، مهتاج نجومی، علی 
طالب لو، آتش تقی پور، مهرنوش ستاری، نگار جوکار، مریم نیک رفتار، امید علی مردانی، 

کریم قربانی، علی میلانی از بازیگران فصل سوم سریال »ستایش« هستند.
»ستایش ۳« از ۲۳ شهریور روی آنتن شبکه سه می رود.

»مختارنامه«
سریال تلویزیونی »مختارنامه« از روز شنبه ۹ شهریورماه از شبکه چهار سیما بازپخش 

می شود. مختار ثقفی که از جنگ و جهاد کناره گرفته است، در گندمزارهای پربار مدائن 
به زراعت مشغول می شود. تا آنکه دوست جنگجو و ایرانی اش کیان، به ملاقات او آمده و 
برایش از غم و غربت امام حسن مجتبی )ع( می گوید؛ امامی که سرداران دور و نزدیکش 
او را تنها گذارده و به بهای زر و زیور معاویه، خیانت پیشه کرده اند. با ادامه یافتن ظلم های 
معاویه و بی وفایی مردم نسبت به اهل بیت )ع(، واقعه عاشورا رخ می دهد و مختار که در 
بند عبیدالله بن زیاد زندانی بود، پس از آزادی به خونخواهی سید و سالار شهیدان قیام 

می کند.
»مختارنامه« هر شب ساعت ۱۲ بامداد پخش و روز بعد ساعت ۱۸ بازپخش می شود.

»رسم عاشقی«
شبکه پنج سیما نیز با بازپخش سریال خاطره انگیز »رسم عاشقی« بینندگان این شبکه 

را همراهی می کند.
پخش سریال »رسم عاشقی« به کارگردانی سعید سلطانی از یکشنبه ۳ شهریورماه ساعت 

۲۳ از شبکه پنج سیما آغاز شده است.
این سریال محصول سال ۸۴- ۱۳۸۳ شبکه تهران است و در این سریال خواهیم دید: 
چند روزی که رضاخان از مملکت گریخته  و هرج و مرج  بر همه جا حاکم شده و شهر در 
قبضه نیروهای نظامی خارجی قرار گرفته است. استاد ابراهیم خان مرد متمول و صاحب 
منصبی است که قصد دارد طوبی را به عقد خود درآورد . یوسف که جوان جاهل و لاابالی 
است. فضای هرج و مرج شهر را مناسب اعمال خلاف خود می یابد. روزی او با پیرمردی 
آشنا می شود که همراه دختر ی به نام طوبی به تهران آمده تا نزد ابراهیم خان برود. در طول 
راه به خاطر شیوع بیماری تیفوس و قحطی ، پیرمرد در بستر مرگ می افتد اما قبل از مرگ 
به خاطر رشادت جوانی به نام یوسف در رفع مزاحمت گروهی از اراذل و اوباش، طوبی را 

به او می سپارد تا ...
تهیه کننده این مجموعه اسماعیل عفیفه است و در آن بازیگرانی چون لاله اسکندری، 
سروش صحت، مینا جعفرزاده، محمود عزیزی، افسانه پاکرو و ... به ایفای نقش می 

پردازند.
سریال »رسم عاشقی« در ۲۴ قسمت ۴۵ دقیقه ای از شنبه تا پنج شنبه هر هفته ساعت 

۲۳ پخش و تکرار آن ساعت ۱۹ روز بعد خواهد بود.
»شب دهم«

شبکه افق نیز برای ایام محرم پخش سریال »شب دهم« را در دستور کار خود دارد.
این مجموعه در مورد فردی به نام حیدر خوش مرام که از لات های تهران قدیم است 
ساخته شده؛ او خواهان ازدواج با دختری از تبار قاجار می شود و آن دختر شرط ازدواج با 
حیدر را اجرای تعزیه در ده شب ماه محرم قید می کند، اتفاق هایی که در جریان تعزیه برای 

حیدر رخ می دهد شخصیت او را دگرگون می کند ...
حسین یاری، کتایون ریاحی، رویا تیموریان، پرویز فلاحی پور، ثریا قاسمی، محمود پاک 

نیت و آتش تقی پور از جمله بازیگران این سریال بوده اند.
این سریال از یکشنبه سوم شهریورماه شنبه تا چهارشنبه ساعت ۲۳:۳۰ روی آنتن شبکه 

افق می رود و تکرار آن ساعت های ۹:۳۰ و ۱۴:۳۰ روز بعد پخش می شود.
»ایراندخت«

شبکه تماشا نیز با پخش سریال تاریخی »ایراندخت« که از ۹ شهریور آغاز می شود، 
مخاطبان این شبکه را در ساعت ۲۰ همراهی می کند.

»ایراندخت« به کارگردانی محمدرضا ورزی، نویسندگی محمدرضا ورزی و زهرا عاملی و 
تهیه کنندگی مصطفی شریفی یک درام عاشقانه است که به روایت قصه ای در دوران معاصر 

تاریخ ایران می پردازد.
همچنین مجموعه نمایشی »پشت بام تهران« نیز این شب ها ساعت ۱۷ روی آنتن شبکه 

تماشا است.
»سفر سبز«

شبکه نسیم هم برای این شب ها پخش سریال »سفر سبز« را در دستور کار دارد.
»سفر سبز« به کارگردانی محمدحسین لطیفی محصول  ۱۳۸۱ است که امین تارخ، 

پارسا پیروز فر، گوهر خیراندیش در آن به ایفای نقش پرداختند.
در خلاصه داستان این سریال آمده است که: مرد جوانی که در کودکی توسط خانواده 
ای آلمانی به فرزندخواندگی پذیرفته و نزد آنان بزرگ شده است از آلمان به زادگاهش ایران 

بازمی گردد تا خانواده واقعی خود را پیدا کند.
»سفر سبز« هر شب ساعت ۲۲ از شبکه نسیم  پخش می شود.

رسانه ملی و سه سریال  جدید

سریال های محرمی معرفی شدند
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نشانه های تغییر در صنعت خودرو

 مروری بر رویدادهای اخیر در صنعت خودرو کشور و کنارهم گذاشتن قطعاتی که 
می تواند تصویری جدید را بسازد، شاید به عنوان نشانه های تغییرات در این صنعت قابل 

طرح باشد.
چندی پیش نمایشگاه فرصت های ساخت داخل شاهد حضور خودروسازان و قطعه 
سازانی بود که به طور متفاوت از گذشته با تغییر نگرشی که در رفتار آنان مشاهده می شد 
نیازمندی های قطعات و فناوری های خود را برای داخلی سازی در معرض نمایش و ارائه 

به نخبگان و پژوهشگران و سازندگان داخلی قرار دادند.
در گرماگرم همان ایام شاهد انعقاد قراردادهای ساخت داخل دو خودروساز بزرگ با 

سازندگان وطنی برای تامین ۳۲ نوع قطعه خودرو بودیم.
در هفته ای که گذشت، اما صنعت خودرو کشور شاهد منصوب شدن معاون جوان امور 
صنایع وزارت صنعت، معدن و تجارت به عنوان مدیرعامل بزرگترین خودروسازی داخلی 

بود. به نظر می رسد نشانه های شروع تغییر پدیدار شده است.
»فرشاد مقیمی« که خود تا هفته قبل در ارتباطی تنگاتنگ با خودروسازان به گونه ای 
منتقد شرایط موجود بود و همواره تاکید بر اصلاح ساختار و رفع نواقص در چگونگی 
اداره خودروسازی ها داشت، اکنون خود در میانه این میدان صنعتی مهم مسئولیت 

گرفته است.
سخنان »محمدباقر عالی« معاون وزیر صنعت و رئیس هیات عامل سازمان گسترش 
و نوسازی صنایع ایران )ایدرو( به عنوان سازمانی که به طور سنتی و متعارف رگولاتوری 
صنعت خودرو کشور را برعهده دارد، در روز معارفه مقیمی نیز نشانه های جدیدی در پی 

دارد.
تاکید عالی بر کار اشتراکی بین خودروسازان داخلی، شاید در نگاه نخست و با عینک 
منفعت های سهامدارانه قدری متفاوت جلوه کند، چرا که این سازمان خود سهامدار 
اصلی دو خودروساز بزرگ کشور است و در همکاری اشتراکی خودروسازان داخلی؛ 
محتمل است که عایدی خودروسازان دیگر بیشتر خواهد بود اما در یک نگاه کلان و 
ملی اگر هدف بهبود کیفیت و بهینه سازی پلت فرم مشترک تولید داخلی باشد منفعت 

عمومی حاصل خواهد شد.
بازدید چهارشنبه شب »رضا رحمانی« وزیر صنعت، معدن و تجارت از ایران خودرو و نیز 
محورهای اعلامی وی هم حاوی نشانه های جدیدی بود. بالاخره پذیرفتن این واقعیت  
که باید خودرو بی کیفیت از گردونه تولید خارج شود و آورده ریالی ناشی از تولید آن را 
بهانه برای توجیه ادامه تولید نکنیم، نشانه ای شبیه روزهایی است که وزیر وقت صنعت بر 
خروج پیکان از گردونه تولید با وجود عایدی ریالی کوتاه مدت آن برای بنگاه در قیاس با 

ارتقای محصول و حقوق مصرف کننده به عنوان عایدی بلندمدت پافشاری کرد.
پذیرفتن اینکه خودروسازان بدون بهانه جویی به دنبال راهی برای تکمیل نواقص 
تولیدات خود باشند و مشتریان را واقعاً نسبت به دریافت به موقع خودرو خود محق 
بدانند، خود نشانه مهمی از تغییری است که باید دید چقدر بطور مستمر به آن عمل 

می شود.
موج نارضایتی های گسترده از چگونگی رفتار و نوع پاسخگویی به خریداران خودرو در 
سال های اخیر و بدتر از آن نپذیرفتن این کاستی ها از سوی خودروسازان، اگر به لحن و 
رفتار منصفانه جدید تغییر یابد خود به خود سرمایه اجتماعی آسیب دیده این بنگاه های 
مهم را تا حدودی  ترمیم خواهد کرد. بی اعتمادی عمومی ناشی از سوء استفاده های 

غیرمنصفانه باید به اعتماد بدل شود.
 تاکید مقیمی در برنامه های روز معارفه اش  بر جلوگیری جدی از سوء استفاده ها و 
مبارزه با  فساد و همچنین بهره جویی از شفافیت رسانه ای و باز تاکید بر این سیاست در 
بازدید  چهارشنبه شب از سوی رحمانی، دیگر نشانه امیدوار کننده ای است که باید دید 

در ادامه مسیر چقدر به واقعیت نزدیک خواهد شد.
رفتار یکجانبه خودروسازان نه تنها با خریداران خود بلکه حتی با فروشندگان و تامین 
کنندگان و قطعه سازان در سال های اخیر از دیگر نقدهای وارد بر خودروسازان بوده که 

بارها گلایه های جدی قطعه سازان را به دنبال داشته است.
بدعهدی های گاه متکبرانه و غیرمسئولانه خودروسازان برای پرداخت بدهی های خود 
به قطعه سازان، صرفا با این توجیه که چون سفارش دهنده بزرگ هستند، نمونه های 
ناخوشایند دیگری از رفتار شبه انحصاری آنان بوده است که در چارچوب سیاست های 

جدید ابلاغی رحمانی، اصلاح این قصه کهنه نیز مدنظر قرار گرفته است.
فشار تامین مالی خودروسازان بر سامانه های مالی کشور، همواره انتقاد فعالان تولیدی 
را در پی داشته، در حالی که این خودروسازان اموال غیر تولیدی بسیاری همچون املاک 
و غیره را دارا بوده اند . در بازدید اخیر اما وزیر صنعت تاکید کرده از پیگیری برای فروش 
این اموال مازاد به هیچ عنوان کوتاه نخواهد آمد تا خودروسازان کمتر به سامانه های 
مالی کشور که حق همه تولیدکنندگان است فشار نقدینگی وارد کنند. بسته بودن درب 
خودرو سازی ها بر روی نوآوری ها و صاحبان نوآوری قصه تلخ مکرر دیگری است که به نظر 
می رسد اصرار رحمانی بر باز کردن درب های مراکز تحقیق و توسعه خودروسازی ها بر 
روی استارت آپ ها می تواند روزنه های جدی تر امید و تعامل را برای نخبگان و شرکت های 
دانش بنیان در پی داشته باشد. در مجموع با کنار هم گذاشتن این نشانه ها می توان 
امیدوار بود صنعت خودرو کشور گونه ای از پوست اندازی و تغییر در رفتار های فرسوده 
و آسیب زای قدیمی خود را در دوران جدید آغاز کرده است. باید به انتظار نشست و دید 
در گذر زمان چه میزان از این سیاست ها و نگاه های تازه مطرح شده در بوته عمل رخت 

واقعیت به خود خواهد پوشید.

رئیس اتحادیه فروشندگان تلفن همراه :

تلفن همراه ارزان خواهد شد
رئیس اتحادیه فروشندگان تلفن همراه با بیان اینکه در شرایط فعلی تنها مسافر واقعی 
امکان رجیستر کردن تلفن همراه را دارد، گفت: با توجه به شرایط کاهش و ثبات نرخ ارز 
و تامین نیاز بازار از طریق واردکنندگان رسمی، قیمت تلفن همراه در هفته های آینده روند 

نزولی به خود خواهد گرفت.
ابراهیم درستی در رابطه با بازار تلفن همراه اظهار کرد: یکی از مهمترین مولفه های 
تاثیرگذار بر قیمت تلفن همراه، ارزش نرخ ارز به ویژه دلار است که در چند وقت گذشته 
با ثبات نرخ ارز  و روند کاهشی آن، قیمت تلفن همراه نسبت به گذشته روند نزولی به 

خود گرفته است.
رئیس اتحادیه فروشندگان تلفن همراه گفت: همانطور که در گذشته بارها تکرار شده 
اگر سهم قابل توجهی از نیاز بازار از طریق واردکنندگان تامین شود، در پی افزایش میزان 

عرضه، قیمت تلفن همراه روند نزولی به خود می گیرد.
وی خاطرنشان کرد: بنابر پیش بینی ها به نظر می رسد در هفته های آینده قیمت تلفن 
همراه با توجه به شرایط فعلی بیش از گذشته ارزان شود و خوشبختانه بازار در شرایط 

فعلی ثبات قابل توجهی به خود گرفته است.
درستی با تاکید بر اینکه تنها مسافر واقعی امکان ورود تلفن همراه به کشور را دارد، یادآور 
شد: مسافر واقعی که به کشور وارد شده از طریق سیستم واحد از سامانه گمرک به سامانه 
نیروی انتظامی ارتباط داده خواهد شد و تلفن همراه آن رجیستر شده و دیگر شرایط 

گذشته که با کد ملی افراد تلفن همراه رجیستر می شد، کنار گذاشته شده است.

اقتصادی

صفرزدایی از پول ملی تصمیمی است که یکی از اصلی ترین نتایج آن ترسیم تقویت 
پول ملی مقابل سایر ارزهای خارجی است.

یکی از سیاست های پولی که این روزها پرونده آن روی میز دولتمردان و نمایندگان 
مجلس بازمانده، بحث حذف چهار صفر از واحد پول ملی و تبدیل ریال به تومان است. 
البته حذف صفر از پول کشور ایده جدیدی نیست و سابقه این پیشنهاد به دهه ۷۰ برمی 

گردد .
احتمال اجرای این سیاست یک بار هم در دهه ۸۰ قوت گرفت اما باز هم به سرانجام  
نرسید تا اینکه سه سال پیش وزارت اقتصاد و بانک مرکزی در جریان اصلاحات پولی از 
احیای برنامه حذف صفر خبر دادند. پس از گذشت  سه سال در حال حاضر این لایحه به 

تصویب هیات دولت رسیده و  قرار است مجلس درباره آن تصمیم گیری کند.   
دولت مهم ترین هدف از اجرای این سیاست را حفظ کارایی پول ملی، تسهیل و 
بازیابی نقش ابزارهای پرداخت نقد در تبادلات پولی داخلی، هماهنگی با آنچه در 
فرهنگ و عرف جامعه درباره واحد پول ملی رواج یافته، کاهش هزینه چاپ و نشر 
اسکناس و سکوک و رفع مشکلاتی از قبیل استفاده از ارقام بزرگ در مبادلات ساده 
روزمره، معضلات شمارش و حمل حجم بالای اسکناس و سکه و خارج شدن مسکوکات 

از چرخه مبادلات اقتصادی کشور عنوان می کند.
عده ای از کارشناسان هم این اقدام دولت را اثرگذار در تغییر نرخ تورم و تقویت ارزش 

پول کشور ارزیابی می کنند. در کنار آثار مثبت و منفی این اقدام، بحث هزینه های اجرا 
هم مطرح است. طبق گزارش های رسمی در حال حاضر ۸ میلیارد و ۷۰۹ میلیون برگ 
اسکناس و ایران چک در اقتصاد ایران در گردش است و هر سال حدود ۶۰۰ میلیون 
برگ اسکناس از چرخه استفاده خارج و امحا و از سوی دیگر سالانه تا ۹۰۰ میلیون برگ 
میلیون اسکناس جدید چاپ می شود. به طور قطع جایگزین کردن اسکناس و سکه 

های جدید هزینه های قابل توجهی را دربرداشته و زمان بر خواهد بود. 
معمولا کشورهایی که تورم بالایی دارند برای تسهیل در انجام معاملات یا مبادلات پولی 
این سیاست را به اجرا رسانده اند اما اینکه حذف صفر به تنهایی می تواند از طریق تغییر 
در جو روانی باعث تقویت ارزش پول یا کاهش نرخ تورم شود،  چندان درست به نظر 

نمی رسد.  
حذف صفر از پول چه کمکی به اقتصاد می کند؟

»مرتضی عزتی« کارشناس اقتصادی درباره اثر حذف چهار صفر در واحد پول کشور 
در تورم و سایر مسائل اقتصادی از جمله تقویت پول کشورمان گفت: براساس منطق 
اقتصاد حذف چهار صفر از پول نباید هیچ تاثیری در کاهش و افزایش نرخ تورم بگذارد. 
چرا که اتفاق خاصی در معاملات و نقل و انتقالات پول رخ نمی دهد و ارزش معاملات و 

اجناس همان است و تنها واحد پول تغییر خواهد کرد.
وی ادامه داد: حذف صفر نباید اثر تورمی داشته باشد مگر اینکه عوامل برون زایی 

بر جو روانی فشار بیاورند و انتظار تورمی در جامعه ایجاد کنند وگرنه این اقدام هیچ اثر 
واقعی در اقتصاد ندارد که بخواهد نرخ تورم را تغییر دهد.  

این کارشناس اقتصادی اظهار داشت: ممکن است عده ای با نیت ایجاد اغتشاش و 
تخریب وضعیت اقتصادی در اخبار شایعاتی را ایجاد کنند که دولت و مقامات اقتصادی 
باید چنین شرایطی را پیش بینی کنند و اقداماتی در جهت پیشگیری از وقوع این 

شرایط به اجرا برسانند.  
عزتی با بیان اینکه حذف صفر باعث روانی و آسانی انجام محاسبات می شود، گفت: 
مهم ترین هدف از حذف چهار صفر از واحد پول کشور  سهولت در انجام برخی از 
اقدامات است و به جای اینکه برای پرداخت یا دریافت یک میلیون تومان از عنوان ۱۰ 

میلیون ریال با ۷ صفر استفاده کنیم، سه صفر به کار می بریم.  
وی با تاکید بر اینکه با آسان شدن محاسبات می توان جلوی سوءاستفاده های مالی 
و برخی از اشتباهات را گرفت، افزود: حد و اثر واقعی حذف صفر در محاسبات مالی، 
ثبت دفاتر، ثبت حساب ها و این دست از موارد خواهد بود  و روانی این اقدامات بهره 

وری را افزایش می دهد.
این کارشناس اقتصادی با اشاره به سایر مزیت های اجرای این سیاست اظهار داشت: 
یک اثر مثبت روانی و نه واقعی حذف صفر از پول کشور، تقویت پول ملی کشورمان در 
برابر سایر ارزها است. به این معنا که هر ۱۰ تومان در برابر یک دلار قرار می گیرد که به 
ظاهر تقویت پول ملی کشور به نظر می رسد. در واقعیت اثری در این بخش هم نمی 

گذارد اما برداشت عوام این است که پول کشور تقویت شده است .
تجربه جهانی حذف صفر از پول

حذف صفر از پول و تغییر واحد پولی ابتکار جدیدی نیست که برای اولین بار در ایران به 
اجرا برسد. سابقه حذف صفر از پول به جنگ جهانی دوم برمی گردد و اولین بار در کشور 
آلمان به اجرا رسید. کشورهایی نظیر آرژانتین و ترکیه هم نسبت به حذف صفر از واحد 
پولی کشورشان اقدام کرده اند که البته در همه موارد موفقیت آمیز نبوده است. بارزترین 
نمونه ناموفق حذف صفر از پول به کشور زیمبابوه برمی گردد که با حذف ۱۰ صفر هم 

نتوانست اهداف پیش بینی شده را محقق سازد.
نزدیک ترین کشور به ایران از لحاظ جغرافیایی و اقتصادی )به غیر از درآمدهای نفتی 
( که اقدام به حذف صفر کرد و با این اقدام توانست روی نرخ تورم هم اثر گذار باشد، 
کشور ترکیه بود. ترکیه چندین بار اقدام به حذف صفر از واحد پولی کشورش کرد اما 
موفق نشد تنها با این اقدام نرخ تورم را کاهش دهد. در نهایت دلیل اینکه تورم در ترکیه 
کاهش پیدا کرد این بود که همزمان با حذف صفر سیاست های دیگری مانند چرخش 
و هدایت جریان های سودآور بازار به سمت تولید را به اجرا رساند و رشد اقتصادی این 

کشور افزایش یافت در این شرایط هم تورم کاهش پیدا می کند.
کشورهایی که تورم نهادینه بالای سه رقم داشتند تا زمانی که نسبت به اصلاح ساختار 
اقتصادی اقدام نکردند نتوانستند با حذف صفر شرایط اقتصادی را بهبود بخشند 
بنابراین تجربه جهانی به ما نشان می دهد تکه حذف صفر از پول در بهبود شرایط 
اقتصادی معجزه نخواهد کرد و  حذف صفر از پول ملی باید همراه دیگر اقدامات در 
عرصه سیاست  های پولی و انضباط مالی دولت  باشد تا در کنار کنترل تورم، حذف 

صفرهای اسکناس کارکرد خود را نشان دهد.

یک کارشناس اقتصادی پاسخ می دهد؟ 

منطق اقتصاد درباره صفرزدایی از پول چه می گوید؟

 رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه امیدواریم عملیات بازار باز تا پایان شهریور ماه آغاز شود، 
گفت: بر اساس سیاست های جدید هیچ شخص حقیقی و حقوقی نباید بیش از ۳۳ درصد در 

یک بانک سهم داشته باشد
عبدالناصر همتی روز شنبه در سی امین همایش بانکداری اسلامی در بانک مرکزی با اشاره 
به بهبود ساخص های اقتصادی  در ماه های گذشته اظهار داشت : شاهد بازگشت ثبات به 
اقتصاد کشور هستیم که اساس و پایه آن ثبات در بازار ارز همراه با کاهش تدریجی آن در چند 

ماه گذشته است.
رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به روند کاهش تدریجی نرخ تورم ماهانه از اسفند۱۳۹۷ تا مرداد 
امسال و رسیدن آن به سطوح کمتر از یک درصد در مرداد ماه، آن را نشانگر میرایی )کاهش( آثار 

تکانه ارزی بر سطح قیمت ها دانست.
وی افزود: اکنون در کنار تلاش برای کنترل نقدینگی، مهمترین دغدغه بانک مرکزی نحوه 

تأمین مالی تولید و رونق آن است.
نتایج آن آشکار  اینکه طرح های مهمی در دست اقدام است که به تدریج  با بیان  همتی 
می شود،افزود: طی چهار ماهه نخست امسال مبلغ ۱۳۱ هزارمیلیارد تومان از سوی بانک ها 
برای سرمایه درگردش واحدهای تولیدی اختصاص یافته است که ۶۰درصد کل تسهیلات است.

به گفته وی نکته قابل توجه، منفی شدن نرخ رشد تورم گروه کالایی در مرداد ماه است.
رئیس کل بانک مرکزی افزود: تورم زیر یک درصدی مرداد ماه تحت تاثیر تورم گروه خدمات 
بود که عمدتا از افزایش اجاره بها و برخی دیگر از خدمات نشأت می گیرد، بنابراین چگونگی 

قیمت گذاری بخشی از خدمات که توسط دولت و یا اتحادیه های صنفی تعیین می شود در نحوه شکل گیری آتی تورم تاثیر دارد.
وی با اشاره به توقف سیر صعودی قیمت مسکن در تیرماه ۱۳۹۸ و منفی شدن روند آن بعد از سه سال افزایش، بازگشت ثبات به بخش ساختمان و مسکن  را 
خاطرنشان کرد. همتی تاکید کرد: با توجه به کاهش قابل توجه معاملات مسکن در تهران در تیرماه ۱۳۹۸ نسبت به ماه مشابه سال قبل که ۷۲.۶ درصد است 
و حتی کاهش ۳۱.۳ درصدی آن نسبت به ماه خرداد ۱۳۹۸، ابراز امیدواری کرد که با این روند شاهد کاهش بیشتر قیمت مسکن در تهران و سایر شهرستان ها 

تحقق یابد.
رئیس کل بانک مرکزی  به روند رشد تولیدات صنعتی شرکت های حاضر در بورس در تیرماه ۱۳۹۸ اشاره کرد و با اعلام رشد ۵.۶ درصدی آن نسبت به خرداد ماه 

۱۳۹۸ از آن به عنوان نشانه ای از بهبود تدریجی روند رشد تولیدات صنعتی یاد کرد.
وی تاکید کرد: بهبود نسبی برخی شاخص های اقتصادی در مقایسه با سال ۱۳۹۷ نشانه شکست آمریکا در رسیدن به اهدافش است. اما به این معنا نیست که 

ساختار مشکل دار اقتصاد ما اصلاح شده و بهبود یافته است.
به گفته رئیس شورای پول و اعتبار، رفع مشکلات اقتصادی خصوصا اصلاح ساختار بودجه کشور نیاز به اقدامات و سیاست های اصولی دارد که باید در چارچوب 

یک تفاهم ملی به حل آنها پرداخت.
وی با اشاره به ناترازی مالی برخی بانک ها گفت: نباید خدماتی که بانک ها به اقتصاد کشور و جامعه ارائه می دهند،  نادیده بگیریم و در حال حاضر ۹۰ درصد 

تامین مالی کشور توسط بانک ها انجام می گیرد و بانک ها نقش مهمی در توسعه اقتصادی کشور داشته و دارند. 
اصلاح نظام بانکی یک برنامه بلندمدت است 

همتی با بیان اینکه اصلاح نظام بانکی یک برنامه بلندمدت است، خاطر نشان کرد: مشکلات برخی بانک ها سابقه دیرینه دارد و یک شبه ایجاد نشده که یک 
شبه برطرف شود.

رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه اصلاح نظام بانکی آغاز شده، گفت: بانک ها حساسیت ویژه ای  دارند و طبیعی است که اصلاحات در سایه تدبیر و برنامه 
زمان بندی شده پیش برود که در حال انجام است. 

وی گفت: بانک مرکزی در چند ماه گذشته برای جلوگیری از اضافه برداشت بانک ها، مدیریت و کنترل نرخ سود و از همه مهمتر جلوگیری از شناسایی سودهای 
موهومی در ترازنامه آنها تلاش کرده اند و با پایش مستمر جزئیات پرونده های تسهیلات کلان بانک ها، نظارت بر سقف قانونی و مقرر سهام داری بانک ها و برخورد 

جدی با تخلفات بانک ها از مقررات ابلاغی، شاهد بهبود وضعیت عملکردی بانک ها خواهیم بود.
همتی گفت: تلاش های انجام گرفته برای اجرای بانکداری بدون ربا به عنوان پیش نیاز و بخشی از بانکداری اسلامی است و شورای فقهی بانک مرکزی با هدف 

اطمینان از اجرای صحیح عملیات بانکی بدون ربا در نظام بانکی کشور تشکیل شده است.
وی ابراز  امیدواری کرد با نظر شورا، دستورالعمل ها، قراردادهای بانکی و نحوه اجرای آنها هرچه بیشتر با موازین فقه اسلامی تطبیق یابد.

رئیس کل بانک مرکزی تصریح کرد: تصویب دستورالعمل نحوه امهال مطالبات بانک ها که ماه گذشته انجام شد، یکی از دستاوردهای مهم این شورا و بانک مرکزی 
در چارچوب بانکداری بدون ربا محسوب می شود. سی امین همایش بانکداری اسلامی با هدف بررسی بهبود فرایندهای اجرای عملیات بانکداری بدون ربا با 

حضور رییس کل بانک مرکزی، فرهاد دژپسند وزیر امور اقتصادی و دارایی و مدیران عامل بانک های کشور در بانک مرکزی برگزار می شود.

 وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: امروز 
بانک ها نه تنها باید از بنگاه داری فاصله 
بگیرند، بلکه بنگاه های اقتصادی نیز نباید 

وارد بانکداری شوند.
امین  سی  در  شنبه  روز  دژپسند  فرهاد 
بانک  در  که  اسلامی  بانکداری  همایش 
افزود:  است،  برگزاری   حال  در  مرکزی 
تلاش برای نرخ سود بانکی فرمولی تعیین 
شود که هم آموزه های اسلامی را شامل 
شود و انتظارات فعالان اقتصادی را پوشش 

دهد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی افزود: سی و 
هشت سال پس از تصویب قانون عملیات 
بانکداری بدون ربا انتظار می رفت که امروز 
در جایگاهی باشیم که همه احساس کنند، 
بانکداری اسلامی شکل گرفته به طوری که 

بتواند الگویی برای سایر کشورها باشد.
وی  افزود: اکنون شاهد آن هستیم که 

هنوز در بسیاری از بحث های مربوط به بانکداری اسلامی مشکل داریم، به طوری که برخی عملیات بانکی را 
دچار مشکل می دانند.

 دژپسند یادآور شد: امروزه نظام بانکداری در حال تحول است و عملیات بانکداری اسلامی در کشورهای 
مختلف و کشورهای غیر اسلامی و سرمایه داری نیز مورد توجه قرار گرفته است.

وی تاکید کرد: اکنون  باید علاوه بر اینکه در داخل کشور نظام بانکداری اسلامی را به مورد اجرا می گذاریم، 
باید شرایطی فراهم شود تا قدرت رقابت پذیری بانک های ایران با کشورهای مدعی بانکداری اسلامی وجود 

داشته باشد.
سی امین همایش بانکداری اسلامی با هدف بررسی بهبود فرایندهای اجرای عملیات بانکداری بدون ربا 
با حضور رییس کل بانک مرکزی، فرهاد دژپسند وزیر امور اقتصادی و دارایی و مدیران عامل بانک های کشور 

در بانک مرکزی برگزار می شود.
بانکداری اسلامی فساد در نظام بانکی را می زداید

وی اظهار داشت: امروز نمی توانیم به بانکداری اسلامی به گونه ای که مطلوب ما است، دست یابیم؛ نمی 
توانیم بدون توجه به فناوری های نو حرکت کنیم؛ لازمه تحول در نظام بانکداری، عدم مقاومت در مقابل نوآوری 
بانکی است و باید حتی در مقام غواص حرفه ای بهترین ها را که قابلیت تطبیق با نظام بانکی ایران دارند را 
بومی سازی کرده و به کار بگیریم. پس در مسیر تحقق بانکداری اسلامی، می توان هم وظیفه اصلی بانکها 
را در حوزه وکالت به درستی انجام دهد و هم می توان نظام بانکداری را در اتاق شیشه ای قرار داده و هر گونه 
مفسده را زدود. دژپسند گفت:  ما زمانی می توانیم این فرآیند را کامل کنیم که قابلیت های انسانی را افزایش 
داده و نگرانی های جامعه کارمندی را به حداقل برسانیم و این نگرانی که اگر از فناوری های روز بهره مند 
شویم، کارمندان بانکها بیکار شوند،را باید از بین ببریم؛ این در حالی است که همه به دنبال دیجیتال کردن 
نظام بانکی هستند؛ ما به ازای پیشرفت فناوری های نوین، ممکن است نوع کار کارمندان تغییر کند و به این 

معنا نیست که حتما متناسب با آن، بیکاری به دنبال می آید.  
وزیر اقتصاد مشکل دیگر نظام بانکی را سود و بهره عنوان کرد و گفت: در نظام بانکداری اسلامی این سوالی 
جدی است: در حال حاضر فردی که می خواهد از نظام بانکی وام بگیرد، یک فرد ریسک پذیر نیست، اگر 
ریسک پذیر بود به بازار سرمایه مراجعه می کرد؛ این فرد اگر برای تامین مالی به نظام بانکی مراجعه کرده، می 
خواهد که میزان سود برای او مشخص باشد؛ این در حالی است که در بانکداری اسلامی، تعیین نرخ سود بر 
مبنای بازدهی است و این، ریسک را بالا می برد، پس به نسبت بالارفتن ریسک، تقاضا برای وام بانکی وجود 

نخواهد داشت.

رئیس کل بانک مرکزی خبر داد

آغاز عملیات بازار باز تا پایان شهریور ماه
وزیر امور اقتصادی و دارایی:

بنگاه های اقتصادی نباید وارد بانکداری شوند

محمد ملک دار*

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۱۰۵۷۰۰۰۸۶۶ هیات اول / دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرج 
– ناحیه دو تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی شرکت سنگرسازان نور بشماره شناسه ملی ۱۰۱۰۱۶۶۶۳۷۶ در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۵۶۷۱۹/۷۵ مترمربع از قطعه 
اول از صورت مجلس تفکیکی ۶۸۶۳۹ مورخ ۸۰/۱۱/۱۱ پلاک ۹ فرعی از ۱۳ اصلی واقع در ماهدشت خریداری از مالک رسمی آقای اسداله احمدی  محرز گردیده است لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی است در صورت انقضای مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد .م/۹۸/۸۸۴۹/ف 
تاریخ انتشار نوبت اول : ۹۸/۰۵/۲۶  تاریخ انتشار نوبت دوم : ۹۸/۰۶/۱۰ 
ایرج فهیمی – رئیس ثبت اسناد و املاک

-----------------------------------------------------
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
برابر رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۱۰۵۷۰۰۰۶۳۶ هیات اول / دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرج 
– ناحیه دو تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای علی برزگر قازان چائی فرزند محمدنقی بشماره شناسنامه ۷۱۰۹۲ صادره از تبریز در ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 
۹۱/۵۵ مترمربع پلاک ۲۰۰۰ فرعی از ۹ اصلی واقع در ماهدشت خریداری از مالک رسمی آقای آقاوردی نوشین کمال  محرز گردیده است لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 
۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد .م/۹۸/۸۸۵۶/ف 
تاریخ انتشار نوبت اول : ۹۸/۰۵/۲۶  تاریخ انتشار نوبت دوم : ۹۸/۰۶/۱۰ 

ایرج فهیمی – رئیس ثبت اسناد و املاک

شهرداری جعفریه در نظر دارد 
 

حق مدیریت تامین نیروی انسانی خود را به صورت شرکتی  به اشخاص حقوقی واجد شرایط با رعایت مقررات و 
ضوابط از طریق مناقصه واگذار نماید. متقاضیان واجد شرایط جهت اخذ اطلاعات بیشتر و دریافت اسناد و مدارک 
مربوطه حداکثر ظرف مدت 10 روز پس از درج آگهی نوبت دوم به واحد امور حقوقی در شهرداری جعفریه واقع در بلوار 
شهرداری جنب بانک کشاورزی مراجعه و پیشنهادات خود را ارائه نمایدضمناً شماره تلفن36223388 پاسخگوی 

تماسهای متقاضیان می باشد ،
شرایط شرکت در مناقصه :

الف : میزان سپرده شرکت در مناقصه ۵ درصد برآورد اولیه است ، که باید به صورت )۱- ضمانتنامه بانکی دروجه 
کارفرما )با حداقل اعتبار 3ماه( ۲- واریز وجه نقد به حساب جاری 1-342۵2461-11-۵209   نزد بانک قرض 

الحسنه مهر ایران شعبه جعفریه به نام شهرداری جعفریه ( .
ب : در صورتی که نفرات اول تا سوم شرکت کننده از انجام معامله خودداری نمایند سپرده شرکت در مناقصه آنان به 

ترتیب به نفع شهرداری ضبط خواهد شد .
ج : شهرداری در رد یا قبول هر یك از پشنهادات مختار میباشد. 

د : سایر اطلاعات  و جزئیات مربوط به معامله در اسناد مناقصه مندرج می باشد .
روابط عمومی شهرداری جعفریه 

آگهی مناقصه عمومی تامین نیروی انسانی)نوبت اول(

مفقودی
کارت دانشجویی به شماره  94120111 بنام   فائزه سادات معصومی  به کد ملی 

0371428580 رشته  پزشکی ورودی 94
دانشگاه دانشگاه علوم پزشکی سنندج مفقود و فاقد اعتبار است.
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شهردار صبا شهر خبرداد

اجرای 20 پروژه عمرانی و خدماتی در یکسال 
شهردار صبا شهر با اشاره به اینکه در طول یک سال گذشته ۲۰ پروژه در این شهر به 
مرحله اجرا و بهره برداری رسیده است گفت: صبا شهر در بین شهر های جمعیت زیر 
۲۰۰ هزار نفر بالاترین سرانه عمرانی را دارد و امیدواریم تا پایان سال ۹۸ با اجرای پروژه 

های متعدد و کلیدی شاهد تحول  بیشتر در این  شهرباشیم.
۴ پروژه عمرانی و خدماتی در هفته دولت با حضور امام جمعه ، نماینده مردم در 
مجلس شورای اسلامی ، معاون امور عمرانی فرمانداری ، بخشدار مرکزی ، شهردار ، 
رئیس و اعضای شورای اسلامی ، خانواده شهدا ، سایر مسئولین و شهروندان افتتاح 

شد.
نماینده مردم شهرستان های شهریار، قدس و ملارد در این مراسم ضمن بزرگداشت 
هفته دولت گفت : شهیدان رجائی و باهنر خون خود را تقدیم این انقلاب کردند شهید 
رجائی اسوه تقوا و شهید باهنر یک روحانی دانشمند بودند که در مسیر کمک به مردم 
فدا شدنددر آن زمان ها جنایتکاران و دشمنان  انقلاب  با گلوله و توپ مردم را می زدند 

اما امروز با تحریم های ناجوانمردانه وناکار آمد جلوه دادن  نظام.
وی افزود : هیچ جای دنیا رهبری همچون رهبر ما مدبر ، شجاع و با تقوا ندارد ، 
هیچ جای دنیا جوانانی همچون جوانان ما صاحب اندیشه ،  انقلابی ، تلاشگر ندارد .
محمودی با تاکید بر اینکه امروز پاسداران و ارتشیان و بسیجیان سینه سپر کرده تا 
استقلال کشور را حفظ کنند  گفت : پست های مدیریتی باید به جوانان واگذار شود تا 

شاهد توسعه و پیشرفت روز افزون ایران اسلامی باشیم.
شهردار صباشهر نیز  در مراسم افتتاح این پروژه ها گفت: در سال جاری ۴ پروژه 
آماده بهره برداری داشتیم که از اعتبارات داخلی شهرداری تامین و در هفته دولت 

افتتاح شد . 
مهندس کریمی افزود : پروژه مهم رمپ ورودی از اتوبان ساوه به صباشهر با اعتباری 
بالغ بر ۱۰ میلیارد وپانصد میلیون ریال که از شهریور سال ۹۷ مراحل بازنگری این 
طرح صورت و به ۲۳ سال انتظار مردم پایان داده شد و امیدواریم بتوانیم این تقاطع را 
به یک تقاطع استاندارد تبدیل کنیم از مزیت های پروژه این است که حدود ۹ کیلومتر 
از مسیر رانندگان و شهروندانی که از این محل تردد دارند را کاهش داده و در بحث 
ترافیک ، تصادف ،  مصرف سوخت و زمان تاثیر به سزایی دارد و عملیات تعریض محور 
قندیشاد )جاده نسیم شهر ، صبا شهر ( به طول ۲ کیلومتر از جمله اقداماتی است که 

در حال اجرا می باشد. 
وی ادامه داد:پروژه بعدی در راستای برنامه ای که برای توسعه و بالا بردن سرانه 
ورزشی داشتیم خانه کشتی و ورزش های رزمی در محله ویره طی ۶ ماه زمان انجام 
شد و امروز با حضور سر مربی تیم ملی کشتی آزاد آقای محمدی و قهرمان ارزنده آقای 
امامی که حدود ۱۰ میلیارد ریال هزینه شده افتتاح گردید و امید است بتوانیم به زودی 
این مجموعه ورزشی را به یک پایگاه تربیت قهرمان در شهرستان شهریار تبدیل کنیم 
و توانستیم سرانه ورزشی را از ۱۰ سانتی متر به ۳۰ سانتی متر ارتقا دهیم و تلاش می 

کنیم تا پایان دوره پنجم به ۶۰ سانتی متر برسانیم . 
شهردار صباشهر هم چنین در ادامه به بهره برداری از فاز اول رینگ شهری محله 

مصطفی خمینی)ره( از میدان شهدای گمنام تا میدان معلم اشاره نمود و گفت: 
این محور حیاتی برای شهر محسوب می شود و حدود ۹ کیلومتر مسافت را برای 
دسترسی به جاده آدران کاهش می دهد و دیگری ارائه خدمات نوین الکترونیکی می 
باشد که بعد از ۶ ماه تلاش اتوماسیون اداری شهرداری تحت وب آماده بهره برداری 
گردید و می توان گفت به عنوان اولین شهر در استان تهران هستیم که این خدمات 
را ارائه می دهیم و هدف ما در مرحله اول ایجاد شفافیت ،کم کردن پروسه اداری ، 
کوتاه کردن مسیر و روش حضور ارباب رجوع با مدیران قسمت ها و نظارت بیشتر بر 
فعالیت شهرداری می باشد و خدمات دو طرفه محسوب شده حتی عملیات پرداخت ، 

اعتراض ، ارائه مدرک و... از بیرون به سیستم به راحتی صورت می گیرد .
کریمی در پایان گفت : در هفته دفاع مقدس نیز تلاش بر بهره برداری از بنای یادمان 
شهدای گمنام را داریم که در مجموع می توان به ۲۰ پروژه در طول یک سال گذشته 
اشاره نمود و شهر صباشهر در بین شهر های جمعیت زیر ۲۰۰ هزار نفر بالاترین سرانه 
عمرانی را دارد و امیدواریم تا پایان سال ۹۸ با اجرای پروژه های متعدد و کلیدی شاهد 

تحول باشیم.
رئیس شورای اسلامی شهر صبا شهر نیز در این مراسم  گفت : صباشهر در سال ۷۳ 
از به هم پیوستن ۶ روستا به شهر تبدیل شده است و با حمایت های شهردار ، نماینده 
، فرماندار ، و اعضای شورای اسلامی و نشست ها و تصمیمات مشترک برای افتتاح 
پروژه ها موفق شدیم به این نقطه برسیم. شیری افزود : امیدواریم در آینده شاهد روزی 
باشیم که مردم از فعالیت هایی که در سطح شهر صورت گرفته راضی و توقعاتی که از 
مجموعه داشتند تحقق پیدا کند زیرا رضایت و شادی شهروندان باعث خرسندی ما 
است و این نوید را می دهیم که معضل دیرینه حاشیه رودخانه شاد چای را با اعتبارات 
استانی ساماندهی نماییم . لازم به ذکر است : در پایان مراسم مجتمع فرهنگی رسول 

اکرم )ص( در شهرک ویره کلنگ زنی شد.

قطار مدیریت شهری به مقصد توسعه شهرقدس رسید و 5 پروژه عمرانی شاخص شهرداری قدس به ارزش 250 میلیارد 
ریال در هفته دولت با حضور استاندار تهران و هیئت همراه، دکتر واثقی فرماندار شهرستان قدس، مهندس مختاری شهردار 

، رئیس و اعضای شورای اسلامی شهرو سایر مسئولین افتتاح شد.
به گزارش خبرنگار ما ، استاندار تهران در بدو ورود به شهرستان قدس ضمن حضور در گلزار شهدا به مقام شامخ شهدای 

گرانقدر ادای احترام کرد و پس از آن به دیدار خانواده شهید یونسی از شهدای والامقام دفاع مقدس شهرقدس رفت.
اولویت توزیع عادلانه امکانات در مناطق کم  برخوردار

مهندس مختاری با اشاره به پروژه های عمرانی شاخص افتتاح شده شهرداری قدس در هفته دولت اظهار داشت: هفته 
دولت با یاد و خاطره شهیدان رجایی و باهنر گره خورده است، شهیدانی که در راه اعتلای وطن و حفاظت از دستاوردهای 
انقلاب اسلامی از جان عزیز خود گذشتند و تمام خادمان مردم بایستی به تاسی از این شهیدان بزرگوار خدمت صادقانه را 

الگوی و در دستور کار خود قرار دهند.
وی افزود: مجموعه مدیریت شهری در دوره پنجم، روند تقویت زیرساخت های عمرانی و اتمام و تکمیل بخشی از پروژه 

های نیمه تمام در سطح شهر، روند پیشبرد و پیشرفت پروژه های عمرانی را با جدیت پیگیری می کند و در همین راستا 
رویکرد مدیریت شهری به تعریف پروژه ها عمرانی متعدد و اجرای پروژه های شاخص و حائز اهمیت به منظور تأمین و بهبود 

زیرساختهای فرهنگی، ورزشی، فضاهای سبز شهری، خدمات شهری معطوف گردیده است.
شهردار قدس، با بیان اینکه در اجرای پروژه های عمرانی در سطح شهر، توزیع عادلانه امکانات در مناطق کم برخوردار در 
اولویت قرار گرفته است، بیان داشت: با توجه به اینکه توزیع عادلانه امکانات در تمامی محلات سطح شهر یکی از اصول 
دستیابی به توسعه پایدار شهری است، به تعریف پروژه ها و تقویت زیرساختهای عمرانی در محلات شهر همت گماشته ایم تا 

با خدمت رسانی مطلوب، شهروندان از سطح رفاه نسبی برخوردار شوند.
افتتاح میدان نماز آرامستان بهشت فاطمه)س(

شهردار قدس گفت: اولین پروژه افتتاح شده میدان نماز آرامستان بهشت فاطمه)س( به مساحت 1256 متر مربع با 
اعتباری بالغ بر 10 میلیارد ریال به همراه بازسازی قبور شهدای والامقام در فاز 1 گلزار شهدا شهرستان بود.

وی ادامه داد: با توجه به احساس نیاز به وجود آمده در طول سالیان گذشته، این فضا به منظور برپایی نماز میت در فصل 
گرما و سرما در جهت رضایت خاطر شهروندان و نبود هر گونه مشکل در فصول و شرایط جوی مختلف به صورت مسقف مهیا 
گردید و از برنامه های آتی این پروژه جایگذاری درب و پنجره و استفاده از فضای درونی این میدان در جهت برگزاری مراسمات 

مختلف مذهبی و فرهنگی از جمله ادعیه خواهد بود.
افتتاح خانه فرهنگ شهید عزیزی

وی افزود: توسعه زیرساختهای فرهنگی و تأمین سرانه های این حوزه در محلات شهر به منظور ارتقای سطح فرهنگی و 
ایجاد رفاه نسبی شهروندان از جمله راهبردهای اصلی این شهرداری است که در  همین راستا عملیات عمرانی احداث خانه 

فرهنگ شهید عزیزی از سال 96 در دستور کار قرار گرفته بود.
شهردار قدس با بیان اینکه عملیات احداث خانه فرهنگ شهید عزیزی با برآورد هزینه 35 میلیارد ریال در شهرک شهید 
عزیزی اجرایی گردیده است، تصریح کرد: این خانه فرهنگ با 1600 متر مربع زیر بنا در 272 متر مربع زمین در 5 طبقه و 
نیم با اسکلت بتنی و شامل قسمتهایی نظیر کتابخانه، سالن آمفی تئاتر، اتاق سمعی و بصری، سایت کامپیوتر، کلاس های 

آموزشی و کافی شاپ احداث شده است.
افتتاح بزرگترین سالن کشتی غرب استان تهران

شهردار قدس با اشاره به افتتاح بزرگترین سالن کشتی غرب استان تهران در شهر قدس به مناسبت هفته دولت گفت: با 
توجه به ضرورت احداث پروژه ها و زیرساختهای ورزشی متناسب با پتانسیل و توانمندی های ورزشی جوانان عملیات احداث 

سالن کشتی شهر قدس با اعتباری بالغ بر ۶۵ میلیارد ریال به اتمام رسید.
مهندس مختاری اضافه کرد: پروژه سالن کشتی شهر قدس به عنوان بزرگترین سالن کشتی غرب استان تهران، در دو 
بخش سالن و قسمت اداری ساخته شده که بخش سالن این مجموعه به مساحت 1342 متر مربع و با گنجایش 1200 نفر 

تماشاچی و 3 عدد تشک کشتی استاندارد و بخش اداری آن نیز 390 متر مربع مساحت دارد.
افتتاح ساختمان پارلمان شهری قدس

مختاری عنوان داشت: با توجه به اهمیت وظایف شورای شهر و در جهت تکریم ارباب رجوع و فراهم آوردن فضای مناسب 
برای خدمات رسانی بهتر و مطلوب، ساختمان پارلمان شهری قدس در هفته دولت امسال افتتاح شد تا میزبانی از شهروندان 
عزیز به عنوان ولی نعمتان ما به بهترین نحو انجام شود. وی افزود: در طراحی ساختمان اداری که معمولا دارای رفت و 
آمدهای زیادی هستند، طراحی پلان و ریز فضاهای مورد نیاز مناسب از اهمیت بالایی برخوردار است و ضمن توزیع مناسب 
فضاهای اصلی، وابسته اصلی، رفاهی و پشتیبانی، بایستی حداکثر کارآیی ساختمان و بهره برداری مفید اداری لحاظ شود.

شهردار قدس بیان داشت: ساختمان پارلمان شهری با اعتباری بالغ بر 10 میلیارد ریال در 2500 متر زیربنا در 4 طبقه و 
نیم شامل اتاق های مخصوص کمیسیون های مختلف شورای شهر، اتاق اعضا و اتاق جلسات احداث شد و نمای ساختمان 
پارلمان شهری با بهره گیری از الگوی معماری ایرانی اسلامی به عنوان نمادی از هویت مردمی و مردم سالاری دینی، در ضلع 

شمالی و ورودی اصلی ساختمان پارلمان انجام شد.

افتتاح خانه فرهنگ استقلال گامی در ارتقا سرانه های فرهنگی 
مهندس مختاری با بیان اینکه توزیع متوازن امکانات فرهنگی در سطح شهر یکی از اولویت ها و راهبردهای اصلی شهر در 
راستای توسعه فرهنگی شهر می باشد، گفت: خانه فرهنگ استقلال یکی از پروژه هایی بود که در سطح شهر قدس با هدف 
جلب توجه و مشارکت های شهروندان در امور فرهنگی و اجتماعی و شکل گیری سرمایه اجتماعی لازم برای یک زندگی 
شهری مترقی احداث گردیده است. وی افزود: خانه فرهنگ استقلال در خیابان استقلال شهر قدس قرار دارد و این پروژه با 

صرف اعتبارات عمرانی بالغ بر 40 میلیارد ریال تعریف و ظرف مدت یک سال و نیم احداث گردید.
شهردار قدس تصریح کرد: مساحت زیربنای این بنا 950 متر مربع می باشد که در دو طبقه 450 متری احداث شده است 

و شامل مجموعه کلاس های آموزشی و اتاق های اداری و مدیریت می باشد.
اختصاص بیش از 54 درصد بودجه به بخش عمرانی و زیربنایی

مهندس مختاری گفت: سال 97 اولین سال اجرای برنامه جامع 5 ساله توسعه شهر قدس بود و در سال 98، 112 پروژه 
عمرانی با اعتباری بالغ  بر 157 میلیارد تومان تعریف  شده است که 54 درصد از بودجه سال 98 شهر قدس به بودجه عمرانی 
تعلق می گیرد که 15 درصد بیشتر از تکلیف قانون به دلیل مسائل و مشکلات حادی که در شهر قدس وجود دارد، است و 

سعی شده از اعتبارات جاری کاسته و به اعتبارات عمرانی اضافه شود.
وی با بیان اینکه مسأله بودجه ضرورتی است که محدودیت منابع آن را ایجاد کرده تا سازمان بتواند منابع محدود خود را بین 
نیازهای نامحدود به شکلی مناسب توزیع نماید، خاطرنشان کرد: شهرداری ها به عنوان مؤثرترین نهاد شهری که وظایف و 
خدمات گسترده ای را بر عهده دارند و به جهت رفع نیازهای نامحدود و منابع محدودی که در دسترس آن ها است ناگزیر به 

مدیریت منابع مالی بوده و این مسئله وجود بودجه را اجتناب ناپذیر کرده است.
شهردار قدس در خاتمه خاطرنشان کرد: شورا و شهرداری قدس در جهت پاسخ به نیازها و مشکلات اساسی شهرقدس 
تلاش شبانه روزی خود را به کار بسته است و رضایت خاطر شهروندان عزیز قدس بالاترین دستاورد و پاداش خدمات انجام 

شده برای تمام خدمتگذاران آنها در شهرداری خواهد بود.

با افتتاح 5 پروژه عمرانی شاخص شهرداری قدس:

قطار مدیریت شهری به مقصد توسعه شهرقدس رسید

اندیشه  فاز ۳  نهال  مدرسه  دولت  هفته  با  همزمان 
با حضور مهندس  فاز ۵  امام هادی )ع( در  و مسجد 
مادر  شرکت  مدیرعامل  و  وزیر  معاون  طاهرخانی 
معاون  جلیلی  جدید،  شهرهای  عمران  تخصصی 
فرماندار ،  مسلم خانی رئیس هیات مدیره و سرپرست 
پرورش  و  آموزش  اداره  رئیس  پارسا  عمران،  شرکت 
شهرستان شهریار و جمع دیگری از مسئولین افتتاح  

شد.
بنا بر این گزارش ابتدا مدرسه نهال فاز ۳ اندیشه با 
اعتباری به مبلغ ۳۰ میلیارد ریال سپس مسجد امام 
هادی )ع( با زیربنای کل ساختمان به مساحت ۱۶۲۳ 
مترمربع و با بودجه  ای به مبلغ ۴۳ میلیارد ریال افتتاح  وبا 
حضور مسئولین در بازار نقش اندیشه از پروژه نورپردازی 
فضا و نمای بازار نقش اندیشه و مسجد سلمان فارسی  
که توسط شرکت عمران با بودجه  ای به مبلغ تقریبی ۲ 
میلیارد ریال اجرا گردیده، رونمایی شد و با افتتاح این 
پروژه چشم نواز پس از این زیبایی بازار نقش اندیشه در 
شب ها دوچندان می شود، که تلفیق این  نورپردازی  با 
آب  نما و فواره  های موزیکال جلوه  گری خاصی را  نیز  به  
این مجموعه کم نظیر  برای حاضرین  مهیا  می نماید. 
مهندس طاهر خانی در خصوص طرح ها اینگونه افزود 
: برخی از طرح ها توسط مجموعه دولت هزینه شده 
و آماده بهره برداری است و برخی نیز همچون مدرسه 

نهال خدمات روبنایی ، تاسیسات و تامین زمین توسط 
شرکت عمران شهر های جدید و ساخت آن با سرمایه 
گذاری بخش خصوصی در مدت محدود با هدف کمک 
به گسترش فضا های آموزشی به نحو مناسب ساخته 
شده است و مجموعا ۱۰۰ طرح از جمله ۱۸ مدرسه 
، فضاهای فرهنگی ، مذهبی ، سبز شهری ، ورزشی ، 
کلانتری ها و مراکز انتظامی در هفته دولت افتتاح می 
شود. وی در ادامه افزود : شهر اندیشه بالاترین سرانه 

فضای سبز ، آموزشی و فرهنگی را دارد و قطار حومه ای 
نیز در مرحله طراحی می باشد و ما نسبت به تکمیل زیر 
ساخت ها هنوز احساس مسئولیت می کنیم . وی در 
پایان گفت : در ماه های اخیر کار های خوبی صورت 
گرفته که نوید بخش توسعه فعالیت ها است و امیواریم با 
توجه به اینکه ظرفیت ها بسیار می باشد بتوانیم محدود 
مکان های باقیمانده را تکمیل و اندیشه را به یک الگوی 

شهرسازی ایرانی اسلامی تبدیل کنیم.

شهردار اندیشه  گفت :۲پروژه عمرانی شامل مرکز خرید 
یاس و مدرسه ۲۱ کلاسه حکیم با اعتباری بالغ  بر ۱۹۰ 
میلیارد ریال با حضور محسنی بندپی استاندار تهران  و 

دیگر مسئولان افتتاح شد.
 در این مراسم مهندس محمودی نماینده مردم در مجلس 
مهندس  فرماندار،  طاهری  مهندس   ، اسلامی  شورای 
مهندس   ، فرمانداری  عمرانی  و  فنی  معاون  عبدالعلی 
کاویانی شهردار ، رئیس و اعضای شورای اسلامی شهر و 

دیگر مسئولین شهرستان شهریار نیز حضور داشتند.
در ابتدای این مراسم، استاندار تهران، هیئت همراه و 
مسئولان شهرستانی با حضور در گلزار شهدای گمنام شهر 
اندیشه به مقام شامخ شهدای والامقام ادای احترام کردند 
و سپس با خانواده شهید درستکار از شهیدان مدافع حرم 
شهریار دیدار کردند. بنابراین گزارش شهردار اندیشه گفت 
: شهرداری اندیشه در حوزه مشارکت با بخش خصوصی و 
سرمایه گذاری تعامل بسیار خوبی دارد و استقبال سرمایه 
گذاران از پروژه ها و طرح های شهرداری واقعا چشمگیر 
است. مهندس کاویانی افزود: پروژه تجاری یاس با اعتباری 
بالغ  بر ۱۳۰ میلیارد ریال و با مشارکت بخش خصوصی و 
در زمینی به مساحت ۲۴۵۸ مترمربع  با زیربنای ۶۹۲۳ 
مترمربع و ۲۴۵۸ مترمربع زیرزمین که ۸۱ واحد پارکینگ 
تعبیه شده است ، طبقه همکف که به متراژ ۲۲۰۹ مترمربع 
و طبقه اول دارای ۴۶ غرفه طبقه بالا ۵۰ غرفه دارد و زمین 

و پروانه ساخت این مجموعه توسط شهرداری و ساخت آن 
توسط بخش خصوصی صورت گرفته است.

شهردار اندیشه بیان کرد : همواره از دغدغه های مهم 
می  ها  شهرداری  پایدار  آمد  در  تهران  محترم  استاندار 
باشد که با احداث این مجموعه شهرداری توانسته است تا 
حدودی به این درآمد دست یابد که سهم القدر شهرداری 
۶۶ میلیارد ریال و سهم القدر سرمایه گذار ۹۴ میلیارد ریال 
میباشد که از مجموع این مبلغ سهم شهرداری ۵۵ درصد و 

سهم سازنده ۴۵ درصد خواهد بود.
وی در پایان به بحث اشتغالزایی اشاره کرد و گفت : با 
بطور  نفر  بزرگ ۲۱۲  مجموعه  این  اندازی  راه  و  احداث 
مستقیم و ۶۰ نفر بصورت غیر مستقیم مشغول بکار شدند 
که جا دارد از یکایک مسئولین اعم از استاندار محترم ، 
امام  فرماندار پرتلاش و معاونین فرمانداری ، دادستان، 
جمعه ، شهروندان و همه کسانی که ما را در راه اندازی این 

پروژه یاری کردند تشکر و قدردانی نمایم.

توسط شرکت عمران شهر اندیشه  صورت گرفت

 افتتاح مدرسه نهال و مسجد امام هادی )ع( 

شهردار اندیشه خبر داد 

افتتاح  پروژه های عمرانی در هفته دولت
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سعید لیلاز تحلیلگر مسایل اقتصادی و سیاسی گفت: با تدابیری که دولت آقای روحانی 
اندیشیده، اقتصاد ایران در همه عرصه ها در حال خروج از دام تحریم هاست.

سعید لیلاز در واکنش به اظهارات اخیر بهرام پارسایی سخنگوی کمیسیون اصل ۹۰ 
درباره فساد در بازار خودرو اظهارداشت: آنچه ایشان درباره فساد در خودروسازان عنوان 
کرده،درست است.حتی به اعتقاد من ماجرا فراتر از این ارقام است.ازجمله ۶ میلیون دلار 
کالایی در گروه ایران خودرو به موریتانی فروخته شده  و امروز هیچ کس پاسخگوی گرفتن 
پول آن نیست،یا منابعی که در جاهای دیگر هدر رفته است؛ اما هیچ کدام به رضا رحمانی 

و دولت آقای روحانی ارتباطی ندارد و مربوط به دولت های گذشته است.
دروغ  گرفته  فرا  را  کشور  که  غباری  از  سیاسی  بهره برداری  هدف  با  اینکه  افزود:  او 
بگوییم،بسیار رذیلانه است.لیلاز با تاکید بر اینکه در شرایط کنونی فحش دادن به دولت 

آقای روحانی فضیلتی ندارد،گفت: اما  اگر با این عنوان دروغ بگوییم،رذیلت است.
نوک پیکان تحریم های ترامپ

او با بیان اینکه صنعت خودروسازی با همه مشکلاتی که در رابطه با تحریم ها داشته 
و نوک پیکان تحریم ها متوجه صنعت خودروسازی ایران بوده است،امروز در شرایط 
باثباتی قرار گرفته عنوان کرد: در بخشنامه ترامپ برای اعتمال تحریم ها علیه ایران،صنعت 
خودروسازی جلوتر از تحریم صنعت نفت و بانک مرکزی قرار داشت.با این حال می توانم 
نوید بدهم که امروز خودروسازی از نقطه  حضیض تولید عبور کرده و تولید خودرو از تیرماه 

امسال در حال افزایش است.
امسال  کنیم.  عبور  رکورد سال گذشته  که  امیدواریم  بسیار  امسال  کرد:  اضافه  وی 
امیدواریم بالاتر از۹۰۰ هزار تا یک میلیون دستگاه خودرو در کشور تولید شود.خودروهای 
موجود در کف همه در حال جمع آوری است.هیچ کدام از خطاها و مسایلی که مطرح 
می شود،متعلق به دولت آقای روحانی نیست.طبیعی است که وقتی قیمت دلار از ۳۷۰۰ 
به ۱۴ هزار تومان افزایش می یابد، یک بازار رانت گونه جدید شکل می گیرد که در آن 
ممکن است شبکه فسادی شکل بگیرد. قائم مقام شرکت ایران خودرو دیزل با بیان اینکه 
هم اکنون رشد صنعت خودروسازی مثبت است،تصریح کرد: بدون تردید می توان گفت 

که صنعت خودروسازی از دام تحریم ها رسته است.
راهی که دولت روحانی انتخاب کرد

او درپاسخ به این سئوال که یکسال است که قیمت کارخانه و بازار آزاد رانت در بازار 
خودرو ایجاد کرده و چرا اقدامی نشده است،گفت: دولت محترم باید خود را با شرایط 
جدید قیمت ارز تطبیق بدهد. مشکل  وزارت صنعت در این رابطه این بود که باید مشکل 

خریدهای قبلی را  حل می کرد، تا خریدهای جدید را با قرارداد جدید انجام شود.
لیلاز با تاکید بر اینکه هدف دولت آمریکا برای اقتصاد ایران، ایجاد ناآرامی های اجتماعی 
ناشی از این دوره گذر و انطباق بوده است،گفت: فرض کنید شما به عنوان یک خریدار 
خودرو قراردادی به ارزش ۷۰ میلیون تومان بسته اید،واردکننده قطعه بعد از افزایش قیمت 
ارز، CKD را با قیمت ۲۰۰ میلیونی وارد می کند، اگر خودروساز خودرو را به ۲۰۰ میلیون 
به خریدار بفروشد،خریدار را ناراضی کرده ،اگر ۷۰ میلیون تومان بفروشد، خودروساز زیان 

وارد کرده است.درست در این نقطه شبکه فساد پدید می آید.
او افزود: بنابراین دولت ناچار بوده در این شرایط یک گزینه را انتخاب کند؛ دولت در ایران 
با هدف مقابله با خواسته دولت آمریکا راه حل جلوگیری از تلاطم اجتماعی را انتخاب کرد 

و این الزاما غلط نیست،بلکه یک انتخاب است.
رها از بند تحریم ها

لیلاز در پاسخ به این سئوال که چرا باید مردم زیان این اتفاق را بپردازند؟ گفت: این زیان 
های ناخواسته ناشی از تحریم هاست.در نهایت اگر دولت یا خودروسازی ضرر کند، ملت 
هزینه اش را می دهد.خودروسازان ثبات اجتماعی را حفظ کرده و این هزینه را در طول 
زمان حفظ کرده است.در واقع خودروسازان ضربه تحریم های دولت ترامپ را با ضربه گیر 

مهار کردند.
وی ادامه داد: در یکسال گذشته ۵۰ میلیارد دلار درآمد ارزی کشوری کم شده است،مگر 

می شود که تلاطم ایجاد نشود؟ مهم این است که این تلاطم را چگونه جذب کنید؛یک 
شبه یا یکساله؟

قائم مقام شرکت ایران خودرو دیزل عنوان کرد: من معتقدم که دولت آقای روحانی به 
درستی و با هدف حفظ ثبات اجتماعی راه یکساله را انتخاب کرد.در غیراین صورت هم 
چوب را می خورد هم پیاز را. راهی که دولت انتخاب کرد سبب شد هم ثبات اجتماعی 
حفظ شد و هم تولید خودرو رو به افزایش بگذارد.امروز با روند کاهنده نرخ  تورم ،اقتصاد 

ایران هم به طور کلی از بند تحریم در حال گذر است.
این تحلیلگرمسایل اقتصادی گفت: در حال حاضر تولید در صنعت خودروسازی در 
حال افزایش است و این روند ادامه خواهد داشت.نه تنها در خودروسازی بلکه همه عرصه 

ها، اقتصاد ایران از دام تحریم ها در حال خارج شدن است.
او در پاسخ به این سئوال که بانک مرکزی برای برخی قطعات خاص خودروها ثبت 
سفارش بدون انتقال ارز انجام نمی دهد،گفت: این از جمله دروغ های رذیلانه ای است . 
هیچ اراده ای مبنی بر کوچکترین اختلال در این روند واردات قطعات خودرو وجود نداشته 

است.
لیلاز تاکید کرد: صنعت خودروسازی از سوی دولت امریکا در نوک پیکان حمله قرار 
گرفت.هدف دولت آمریکا این بود که ۸۰۰ تا یک میلیون نفر شاغل در صنعت خودروسازی 
که سه اتوبان شاهرگ حیاتی تهران از وسط این صنایع می گذرد،را تحریک کرده که این 
افراد به داخل اتوبان بریزند، جاده ها را ببندند و آشوب های اجتماعی ایجاد کنند تا یک 
نوع آلنده سازی در ایران ایجاد کنند،در حالی که دولت  با تدبیر این سیاست را خنثی 

کرده است.
او افزود: امروز صنعت خودروسازی از این مرحله عبور کرده است.با همه گرفتاری ها ، 
ناراحتی ها و  زیان هایی که ایجاد شده، این مساله حل شده است.البته یک شبکه فسادی 

ایجاد شده  که با آنهم برخورد شده است و تمام منابع در حال برگشت است.
این کارشناس اقتصادی گفت:امروز می توانم بگویم از نشانه بهبود وضعیت صنعت 
خودروسازی افزایش تولید و کاهش قیمت ها در بازار است.این روند هم ادامه خواهد یافت.
او در پاسخ به این سئوال که آیا مشکل تامین قطعه داریم یا خیر؟ گفت: حتما داریم اما 

این مشکل هم با تدبیر در حال حل شده است و در حال عبور هستیم.
قائم مقام شرکت ایران خودرو دیزل یادآور شد: البته خط تولید برخی ها متوقف شده، 
اما تولید سایر خودروها در حال افزایش است.در پایان سال ۹۶ تولید خودرو بیش از یک و 
نیم میلیون دستگاه بود که در سال گذشته به نصف رسید، اما امسال نسبت به پارسال ۱۵ 
تا ۲۰ درصد افزایش تولید خودرو خواهیم داشت.خودروسازان هیچ تعهد انجام نشده ای، 

مگر درباره برخی خودروهای خاص ندارند.
معاون شرکت ایران خودرو دیزل گفت: اگر یک ریال در قیمت تمام شده خودروها کاهش 
یابد،قیمت خودرو کاهش خواهد یافت.خودروسازان درباره قیمت خودرو در چارچوب علم 
اقتصاد تصمیم می گیرند،یعنی قیمت را با افزایش تولید و کاهش قیمت تمام شده کاهش 

خواهند داد.هر دوی این دو برنامه در حال اجراست.

سعید لیلاز :

فحش دادن به دولت روحانی فضیلت نیست
اقتصاد ایران در حال خروج از دام تحریم هاست

عضو جامعه روحانیت درباره برگزاری دادگاه های مبارزه با فساد 
اقتصادی می گوید: انتظار می رود که اطلاع رسانی شفاف و کاملی 
مورد  منابع  برگشت  درباره  مردم  تا  باشند،  داشته  زمینه  این  در 

سوءاستفاده اطمینان خاطر پیدا کنند.
برگزاری دادگاه های فساد اقتصادی این روزها بیش از هر روز مورد 
توجه مردم و زیر ذره بین رسانه ها قرار گرفته است. دادگاه هایی که 

امید می رود به اعتمادسازی در جامعه کمک کند.
غلامرضا مصباحی مقدم معتقد است باید با شکل گرفتن دولت 
از  تا  شود  تقویت  نظارتی  دستگاه های  نظارت  روند  الکترونیک 
بروز فساد جلوگیری شود. او هم چنین درباره نتیجه برگزاری این 
دیوان  که  طور  همان  می گوید:  هم  پول ها  بازگشت  و  دادگاه ها 
محاسبات درباره مسئله حقوق های نجومی کاملا اطلاع رسانی کرد 
و اعلام کرد که چه مبلغی از چه تعداد مدیر که حقوق های نامتعارف 
گرفته  بودند به خزانه برگشته است، قوه قضائیه هم باید درباره 

پرونده همین طور اطلاع رسانی کند.
مشروح گفتگوی خبرآنلاین با غلامرضا مصباحی مقدم، عضو 

شورای فقهی بانک مرکزی، را در ادامه می خوانید:
مفاسد  با  برخورد  که  است  مدتی  مقدم!  مصباحی  آقای 
برگزاری  شاهد  و  است  شده  قبل  از  تر  جدی  اقتصادی 
دادگاه های مفسدان اقتصادی هستم. آیا برگزاری این دادگاه 
بر روی جلب اعتماد مردم در مبارزه با فساد تاثیری گذاشته 

است؟ 
مطمئنا برگزاری دادگاه های مبازره با مفاسد اقتصادی بر جلب 
اعتماد مردم اثرگذار بوده و مردم احساس کرده اند مبارزه با فساد 
رهبر  از  پیش تر  که  مجوزی  با  خصوصا  است.  جدی  کشور  در 
معظم انقلاب برای سرعت بخشیدن به رسیدگی قضایی و تشکیل 
دادگاه های ویژه گرفته شد، باعث شد که به جای اینکه دادگاه دو 
مرحله ای باشد، یک مرحله ای شده و از قضات ویژه ای برای این 
دادگاه ها استفاده شده است. نتیجه این اقدامات این بوده است که 

مردم به اینکه مبارزه با فساد در کشور جدی است اعتماد کرده اند.
برای جلوگیری از ظهور و بروز فساد باید

 دولت الکترونیک شکل بگیرد
البته آنچه بسیار مهم است پیشگیری از ظهور و پیدایش فساد 
است. اگر بخواهیم به مسئله ظهور و بروز فساد بپردازیم، باید دولت 
الکترونیک شکل بگیرد و تمام داد و ستدها، مبادلات، معاملات، 
مزایده ها، مناقصه ها و حقوق و مزایا همه باید به صورت شبکه 
الکترونیکی و برخط در اختیار نهادهای ناظر قرار بگیرد. مثلا درباره 
مسائل بودجه و داد و ستدهایی که دولت در آن دخالت دارد، باید 
دیوان محاسبات و سازمان بازرسی کل کشور امکان نظارت داشته 
باشند. همین طور درباره حقوق مدیران دولتی، اگر طبق قانون 
مصوب مجلس و قول آقای رئیسی، قانون مربوط به حقوق مدیران 
دریافتی های  همه  به  قوه قضائیه  و  شود  اجرا  درستی  به  دولتی 

مدیران کشور نظارت کند، این پیشگیری ها بسیار مهمتر است. باید 
برخورد سریع و قاطع قضایی باشد، اما حتما پیشگیری مهمتر از 

درمان است.
اطلاع رسانی ها باید پس از برخورد با فساد باشد

اینکه تعداد دادگاه ها زیاد شده و این شائبه به وجود آمده 
که حجم فساد در کشور زیاد است و همه جا را درگیر کرده 
شود  باعث  اینکه  یا  نمی کند؟  اعتمادزدایی  خودش  است، 

مردم نسبت به این دادگاه ها بی تفاوت باشند؟
آن  که  میشد  فساد  به  نسبت  اطلاع رسانی هایی  قبلا 
صورت  که  فسادی  هر  برای  که  چرا  بود،  مضر  اطلاع رسانی ها 
می گرفت، در رسانه ها و مطبوعات صدایش بلند می شد و ده ها بار 
انعکاس پیدا می کرد و این زیان بار و اعتمادسوز بود که من این نکته 
را اخیرا به سخنگوی قوه قضائیه گفتم. اما اگر اطلاع رسانی از طرف 
قوه قضائیه باشد و پس از برخورد با فساد انجام شود، نه تنها مردم 
را نسبت به برخورد با فساد مطمئن می کند و اعتماد آنها را جلب 
می کند، بلکه از این مسئله که تلقی شود فساد در همه جا رشد کرده 

است هم جلوگیری می کند.
شاهد این هستیم که بعضی دادگاه ها دستاویزی می شود 
برای اینکه عده ای از این دادگاه بهره برداری سیاسی کنند و به 

جناح مقابل حمله کنند و ماجرا کاملا سیاسی می شود.
اگر افرادی به عنوان فاسد شناسایی و در دادگاه محکوم شدند، 
همه جناح های سیاسی باید نسبت به آنها اعلام برائت کنند، ولو 
اینکه پیشتر آن فرد فاسد جزء مجموعه سیاسی آنها بوده باشد. 
هرکس از هر مجموعه ای فسادش مشخص شود، باید با آن برخورد 

شود.
اینکه  از  قاضی  و  و دستگاه قضا  نیست  قوه قضائیه جناحی 
اقدامشان شبهه سیاسی و جناحی داشته باشد بری هستند، اما 
آنچه مهم است این است که اگر فساد افراد مشخص شد، کسانی 
که این فرد منصوب به آنان هست از او ابزار برائت کنند و از خودشان 

طرد کنند.
اگر کسی متهم به فساد شد عضویتش

 در حزب تعلیق شود
اگر این اتفاق بیفتد، فساد به هیچ گروه سیاسی نمی چسبد و 
بهترین راه برای اینکه مسائل مبارزه با فساد جناحی نشود همین 
است که اگر اتهامی به کسی وارد شد، صبر کنند تا اتهام به اثبات 
برسد. البته هیچ اشکالی هم ندارد که اگر کسی متهم به فساد شد 
عضویت او را در حزب یا گروه سیاسی اش تعلیق کنند تا نتیجه 
دادگاه مشخص شود، اگر نتیجه دادگاه برائت او بود به حزب برگردد 
و اگر دادگاه او را محکوم کرد از حزب و گروه اخراج شود. این برخورد 
می تواند از چسبیدن انگ سیاسی و انگ فساد به یک حزب، یا 

جناح و گروه جلوگیری می کند.
مبلغی که مه آفرید خسروی اختلاس کرده بود

 کامل به خزانه برگشت
نکته ای که برخی مطرح می کنند این است که پس از این 
برخوردها باید مرحله دیگری هم باشد و باید مشخص شود که 
این پول ها کجا رفته و نتیجه اش چه شده است؟ فکر نمی کنید 

در این زمینه ضعف وجود دارد؟
قوه قضائیه باید این موارد را با دقت اطلاع رسانی کند و روشن کند 

که پس از بررسی و صدور حکم این منابع به خزانه کشور برگشته 
است یا نه. اگر منابع مالی که در اختیار فرد فاسد بوده در دسترس 
باشد و قابل نقد شدن یا مصادره شدن باشد، باید اطلاع رسانی 
کنند و به مردم بگویند که اموال برگشته است. کما اینکه درباره 
کاملا  اختلاس  مبلغ  که  مه آفرید خسروی مشخص شد  پرونده 
به خزانه برگشت. وقتی این اطلاع رسانی ها صورت بگیرد،  مردم 

اطمینان پیدا می کنند.
فکر می کنید در این مرحله عملکرد قابل دفاع است یا 

اینکه ضعف داریم؟
شاید در این زمینه توضیحات دستگاه قضایی ناکافی بوده است. 
الان که آقای اسماعیلی مسئولیت سخنگویی قوه قضائیه را بر 
عهده گرفتند، انتظار می رود که اطلاع رسانی شفاف و کاملی در این 
زمینه داشته باشند، تا مردم درباره برگشت منابع مورد سوءاستفاده 

اطمینان خاطر پیدا کنند.
همان طور که دیوان محاسبات درباره مسئله حقوق های نجومی 
کاملا اطلاع رسانی کرد و اعلام کرد که چه مبلغی از چه تعداد مدیر 
که حقوق های نامتعارف گرفته  بودند به خزانه برگشته است، قوه 

قضائیه هم باید درباره پرونده همین طور اطلاع رسانی کند.
کسانی که فساد افراد فاسد را توجیه می کنند

 باید شرم کنند
بعضی مواقع درباره برخی افراد و دادگاه ها شاهد هستیم 
که مردم به جای اینکه با مبارزه با فساد همراهی کنند، حتی 
با برخی متهمان همراهی و طرفداری می کنند و می گویند 
اتفاق ها  این  دلیل  می افتد،  اتفاق  سیاسی  برخوردهای  که 

چیست؟
این گونه  که  می آید  نظر  به  است.  نادر  بسیار  البته  موارد  این 
که  دارد  افرادی  ضعف  از  حکایت  دلسوزی ها  و  طرفداری ها 
این فسادها  بر سر  و پوششی  توجیه کنند  را  می خواهند فساد 
متهم  جناحی  و  سیاسی  اقدام  به  را  دادگاه  اینکه  بگذارند. 
کنیم، بسیار بی ربط و بیهوده است. قضات دستگاه قضایی که 
مسئولیت مبارزه با فساد به آنها واگذار شده است، از قوی ترین ها 
و پاکدست ترین ها هستند و از افراد بدون مسئله هستند و این 
برچسب ها به آنها نمی چسبد. بنابراین کسانی که این اتهامات را 
مطرح می کنند در واقع می خواهند فساد یک جریان سیاسی را 

توجیه کنند. از این افراد باید خواست که خودتان را خراب نکنید.
مانند  سیاسی  بازداشت های  درباره  وقتی  یک  است  ممکن 
انتخابات ۸۸ این اتهام را می زنند که افرادی را که دستگیر کرده اند، 
نوعی افتخار برای این افراد مطرح می کردند که همان هم بیهوده 
بود. اما اگر این مسئله درباره بازداشت های سیاسی قابل طرح بود، 
حتما در موضوع فساد این برچسب به قوه قضائیه نمی چسبد. باید 
در این مورد شرم کند و خجالت بکشند که فساد کسی را دچار فساد 

شده است توجیه کنند.

غلامرضا مصباحی مقدم:

جناح های سیاسی باید از افراد فاسد اعلام برائت کنند

مرور سفرهای مسئولان ایران به آمریکا

حرکت در مدار منافع 
 اولویت دیپلماسی دولت

 گرچه این روزها گمانه زنی های رسانه ای مختلفی درباره سفر رئیس جمهوری به آمریکا 
مطرح شده است با این حال می توان اطمینان داشت که دولت تدبیر و امید و دستگاه 
دیپلماسی با تکیه بر سه اصل عزت، حکمت و مصلحت از فرصت حضور در مجمع عمومی 

سازمان ملل بهترین استفاده را برای تامین منافع ملی خواهد کرد. 
گمانه زنی درباره دیدار و مذاکره میان مقامات ایران و آمریکا گرچه هر ساله با حضور 
اما شواهد نشان  ایرانی در مجمع عمومی سازمان ملل، برجسته می شود.  مسئولان 
می دهد امسال این گمانه زنی ها متفاوت دنبال می شود. چهارم شهریورماه بود که رئیس 
جمهوری در همایش دستاوردهای دولت در توسعه زیرساخت های روستایی، گفت: »اگر 
بدانم که به جلسه ای بروم و با کسی ملاقات کنم که در نتیجه کشور آباد شده و مشکلات 

مردم حل می شود، دریغ نمی کنم؛ اصل منافع ملی ما است.«
این سخنان در همان ایامی بیان شد که مقامات هفت کشور جهان موسوم به جی ۷ 
در بیاتریز فرانسه گرد هم آمده بودند و »محمدجواد ظریف« وزیر امورخارجه ایران مهمان 
ویژه وزیر امورخارجه فرانسه در جریان برگزاری نشست گروه ۷ بود. ساعاتی پس از حضور 
ظریف و سخنان رئیس جمهوری »امانوئل ماکرون« رئیس جمهوری فرانسه که این روزها 
برای حفظ برجام و کاهش تنش ها در تکاپوست؛ از احتمال بالای دیدار روسای جمهوری 
آمریکا و ایران سخن گفت و  »دونالد ترامپ« رئیس جمهوری آمریکا هم از این احتمال 

استقبال کرد.
سخنان رئیس جمهوری در ضرورت استفاده از دیپلماسی برای حفظ منافع ملی گرچه 
موضوع تازه ای نبود اما گمانه زنی های تازه ای را درباره دیدار با ترامپ در رسانه ها ایجاد 
کرد. با این حال رئیس جمهوری به فاصله یک روز شائبه های به وجود آمده را پاسخ گفت 
و با تاکید بر اینکه ما بدنبال حل مشکلات و مسائل از راه معقول هستیم نه عکس، گفت: 
»این که کسی بخواهد با حسن روحانی عکس بگیرد این کار امکان پذیر نیست. البته 
فتوشاپ آن امکان پذیر است ولی واقعی آن امکان پذیر نیست، مگر آن که یک روزی از تمام 
تحریم های ظالمانه خود دست بردارند به حقوق ملت ایران احترام بگذارند، آن وقت شرایط 
جدیدی است و می شود درباره آن فکر کرد و براساس منافع ملی ما خود حرکت می کنیم.«
با این توضیح مشخص شد که ایران تمایلی به هرگونه مواجهه و مذاکره آتی با رئیس 
جمهوری آمریکا ندارد و این موضوع تا زمانی که در سیاست های آمر یکا تغییری ایجاد 

نشود، مورد توجه ایران نیست.
اینکه در روزهای حضور حجت الاسلام روحانی در مجمع عمومی سازمان ملل چه 
روی خواهد داد و ترامپ چه در سر دارد بخشی از ماجراست اما بخش مهم این رویداد 
نوع واکنش ایران به سناریوهای احتمالی است. با احتمال بالایی سفر رئیس جمهوری به 
آمریکا و حضور در سازمان ملل مانند سال های گذشته عرصه رویداد تازه و متفاوتی نباشد 
و با احتمال اندکی ممکن است مواجهه ای بین دو رئیس جمهوری صورت گیرد که در 
این صورت تدبیر و منطق دیپلماسی حرف اول را خواهد زد. دستگاه دیپلماسی جمهوری 
اسلامی ایران طی سال های حضور دونالد ترامپ در کاخ سفید کوشیده است تا براساس 
سه اصل عزت، حکمت و مصلحت کشور را از گزند اقدامات خارج از قاعده او دور نگه دارد. 
واکنشی که ملموس ترین دستاورد آن شکستن صف ایران هراسان و منزوی ساختن آمریکا 

در مسیر دشمنی با ایران است.
در مقطع کنونی، منافع ملی ایران و خواست مقامات جمهوری اسلامی دوری از هرگونه 
مذاکره با دولتی است که نتیجه سال ها مذاکره را نابود کرده، عالی ترین مقام را جمهوری 
اسلامی را به همراه مذاکره کننده اول کشور تحریم کرده و جنگی تمام عیار علیه مردم 
ایران به راه انداخته است. به نظر می رسد رئیس جمهوری بهتر از هر کسی این اصل را 
می داند و دیپلماسی مواجهه در نیویورک را قطعا در مدار عزت، حکمت و مصلحت ایران 

تعریف خواهد کرد.
مواجهه با گونه ترامپ

همانگونه که اشاره شد مواجهه احتمالی مقامات ایران و آمریکا در این سفر با توجه به 
اقدامات ترامپ بعید به نظر می رسد. خروج از برجام، تروریسم اقتصادی علیه ایران، تحریم 
نهادهای گوناگون اقتصادی و نظامی و حتی سیاسی و فرهنگی جمهوری اسلامی، تجاوز 
به آب های سرزمینی ایران، دستور توقیف نفتکش تنها نمونه های رسانه ای شده از این 
اقدامات خارج از قاعده تاجر کاخ سفید است. اقداماتی که زندگی و سلامت مردم ایران 

را هدف گرفته است.
کاهش  بسیار  را  احتمالی  مواجهه  نوع  هر  احتمال  یکسو  از  اقدامات  این  مجموع 
می دهد اما اشتیاق کاذب و مجعول مقامات آمریکایی برای مذاکره با ایران در کنار همه 
این تهدیدات و تحریم ها مدت هاست در رسانه ها مورد توجه قرار می گیرد و همین اشتیاق 
ظاهری و ساختگی ممکن است احتمال مواجهه اتفاقی و حتی ساختگی را افزایش دهد. 
شاید ترامپ و مشاور جنگ طلب او جان بولتون با نقشه قرار دادن رئیس جمهوری ایران 
در موقعیت کار انجام شده درصدد کسب موفقیت برای خود در داخل باشند و یا حتی 
بخواهند از امتناع احتمالی مقامات ایرانی سندی تازه برای برپایی پروپاگاندای جدید بهره 

بجویند و باب تازه ای از بهانه جویی ها علیه مردم ایران باز کنند.
مواجهه روسای جمهور ایران و آمریکا در مجامع گوناگون بین المللی با وجود آنکه تاکنون 
روی نداده اما از جذابترین سوژه های رسانه ای و چالش برانگیزترین موضوعات سیاست 
خارجی ایران در چهار دهه گذشته بوده است. نخستین مقامی پس از پیروزی انقلاب 
اسلامی به سازمان ملل رفت شهید محمدعلی رجایی نخست وزیر وقت ایران بود که آثار 
شکنجه او در دوران پهلوی، پیام جمهوری اسلامی به جهان پس از پیروزی انقلاب خود 
بود. سفر آیت الله »سیدعلی خامنه ای« رئیس جمهوری وقت هم در بحبوحه جنگ ایران 
و عراق در راستای آشکارسازی تجاوز و جنایت صدام حسین دیکتاتور وقت عراقتعریف شده 
بود. پس از ایشان به دلایل مختلف، روسای جمهور ایران تا رئیس دولت اصلاحات در این 
مجمع حاضر نبودند. حضور رئیس دولت اصلاحات با طرح ایده گفتگوی تمدن ها در 
سالی که هنوز انقلاب ایران به جهان معرفی نشده بود تاثیر بسزایی در گسترش گفتمان 
صلح محور جمهوری اسلامی داشت. ۸ دوره حضور »محمود احمدی نژاد« در مجمع 
عمومی سازمان ملل و سخنان گاه جنجالی او هم بخشی از تاریخچه حضور مقامات ایران 
در سازمان ملل است. حجت الاسلام روحانی هم به عنوان هفتمین رئیس جمهوری ایران 
طی دولت های اول و دوم خود در این مجمع حاضر شده و دیدگاه های جمهوری اسلامی 
را در حوزه های مختلف بیان کرده است. در هیچ یک از این سفرها مواجهه ای چه از نوع 
برنامه ریزی شده و رسمی و چه از نوع تصادفی و غیر رسمی میان روسای جمهوری ایران و 
آمریکا روی نداده است. مواجهه عجیب و البته ناخواسته برخی از اعضای هیات ایرانی در 
سفر اول رئیس دولت اصلاحات به آمریکا و گفتگوی کوتاه حجت الاسلام روحانی با »باراک 
اوباما« رئیس جمهوری وقت آمریکا تنها نقاط اوج در جریان سفرهای روسای جمهوری 

ایران به آمریکا و مواجهه با روسای جمهور این کشور بوده است.

نادرانتصار تحلیلگر مسائل سیاست خارجی:

فرانسه در تلاش های دیپلماتیک خود 
بی طرفانه عمل کند

استاد علوم سیاسی دانشگاه آلابامای جنوبی آمریکا با بیان اینکه فرانسه امیدوار است 
بهتر از سایر رهبران اروپایی در کاهش تنش بین ایران وآمریکا موفق شود،گفت:  فرانسه 
برای موفقیت در تلاش های دیپلماتیک خود باید نقش بی طرف را بازی کند، نه اینکه 

ابزاری برای بازی سیاست »فشار حداکثری« آمریکا بر علیه ایران شود. 
»نادر انتصار« درباره تحرکات دیپلماتیک رئیس جمهور فرانسه برای کاهش تنش میان 
ایران و آمریکا گفت: طبق خبرهایی که برخی از منابع غربی در روزهای اخیر منتشر 
کرده اند، به نظر می رسد که رایزنی ها و تحرکات دیپلماتیک امانوئل مکرون احتمال ملاقات 
دیدار حسن روحانی و دونالد ترامپ را افزایش داده است.   وی با بیان اینکه مخالفان چنین 
دیداری تلاش خود را برای جلوگیری از آن افزایش خواهند داد، اظهار داشت: پایگاه 
خبری و تحلیلی اکسیوس در آمریکا گزارشی در مورد دستپاچگی شدید بنیامین نتانیاهو، 
نخست وزیر اسرائیل در زمان حضور محمدجواد ظریف در فرانسه منتشر کرده است که 
نشان می دهد که دولت اسرائیل نگرانی زیادی از هرگونه تماس بین مقامات عالی رتبه دولت 
ایران و آمریکا دارد و حتما تلاش فراوانی برای جلوگیری از هر روند دیپلماتیک انجام خواهد 

داد.
 ترامپ در عمل نشان دهد دنبال دیدار نمایشی با ایران نیست

این تحلیلگر مسائل سیاست خارجی در پاسخ به این سوال که برای دیدار احتمالی 
روحانی و ترامپ، چه اقداماتی باید از سوی دو طرف انجام شود؟ تصریح کرد: در اولین قدم 
باید دو طرف، به خصوص ترامپ از تهدید و بد و بیراه گفتن به یکدیگر کوتاه بیایند و در قدم 
دوم، دولت ترامپ باید در عمل نشان دهد که دنبال دیداری نمایشی نیست و بازی هایی را 

که با رییس جمهور کره شمالی انجام داده است را از مد نظرش دور کند.
انتصار ادامه داد: تیم ایرانی نیز باید کاملا از افراد کارکشته و حرفه ای که برداشت درستی 
از سیاست جهانی دارند و شعار پرداز نیستند، تشکیل شود. بدون برنامه ریزی دقیق قبل از 

ملاقات با ترامپ نتایج مطلوبی برای ایران به دست نخواهد آمد.  

مدیر برنامه مطالعات جهانی مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری با تاکید بر 
اینکه ایران تحت هیچ شرایطی تا زمانی که تحریم اعمال می شود، آماده گفت وگو با آمریکا 
نخواهد بود، گفت: اروپایی ها در تلاش هستند کانال دیپلماسی مستقیم میان ایران و 
آمریکا ایجاد کنند اما به نظر نمی رسد شرایط مساعدی برای تحقق چنین ایده ای وجود 

داشته باشد.
دیاکو حسینی در گفت وگو با ایسنا در ارزیابی خود نسبت به مطرح شدن دیدار احتمالی 
رئیس جمهور کشورمان با ترامپ با توجه به مواضعی که روز گذشته آقای روحانی در 
سخنان خود نسبت به این موضوع داشت، اظهار کرد:  صحبت هایی که آقای روحانی 
روز گذشته بیان کرد، تازه نبود، در زمان های دیگر هم گفته بود، ایران وقتی می پذیرد 
که آن ها تحریم ها را کاملا بردارند اما این که آمریکا بپذیرد وارد برجام شود یا خیر، به آن ها 

مربوط است.
ایران تحت هیچ شرایطی تا زمانی که تحریم اعمال می شود، آماده گفت وگو نخواهد بود
وی تاکید کرد: تا جایی که به ایران ارتباط پیدا می کند، نکته اصولی این است که ایران 
تحت هیچ شرایطی تا زمانی که تحریم ها اعمال می شوند حتی با طرف آمریکایی آمادگی 
گفت وگو ایجاد نخواهد کرد. اما در عین حال این امکان وجود دارد که به راه حل های 

بینابینی بتوان رسید.
این تحلیل گر ارشد مسائل بین الملل همچنین بیان کرد:  در واقع اگر ترامپ متوجه 
شود، روش آن ها در ارتباط با ایران شکست خورده است، می تواند از فرصتی که شاید در 
حاشیه نشست مجمع عمومی سازمان ملل متحد وجود دارد، استفاده کند و ابتکارهایی 
را به خرج دهد تا این که شرایط را برای دستیابی به یک گفت وگوی اصولی یا پیش مذاکره 
اصولی، فراهم کند اما باید ببینیم آیا امکان رسیدن به یک تفاهم در آینده نزدیک وجود 

دارد یا خیر؟
حسینی در ادامه یادآور شد:  فکر می کنم آن چه رئیس جمهور روز گذشته گفت، اصولی 
بود. از طرفی هم  اروپایی ها تلاش می کنند فضای دیپلماتیک فراهم کنند به خاطر این 
که آن ها درست یا غلط به این جمع بندی رسیده اند که عدم اجرای کامل برجام از طرف 

اروپایی ها به دلیل کارشکنی هایی است که آمریکا نسبت به ایران دارد.
مدیر برنامه مطالعات جهانی مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری افزود: از 

طرفی اروپایی ها نگران هستند بحرانی که امروز در خلیج فارس در رابطه با نفت کش ها به 
وجود  آمده منجر به یک جنگ ناخواسته بین ایران و آمریکا شود که مستقیما اروپایی ها از 
 آن متزلزل خواهند شد. بنابراین براساس همین دو هدف در تلاش هستند که دیپلماسی 
مستقیم ایران و آمریکا ایجاد کنند اما به نظر نمی رسد شرایط روانی مساعدی برای تحقق 

چنین ایده ای وجود داشته باشد.
اروپا تعهداتش را اجرا کند، ایران اجرای گام سوم را به تعویق می اندازد

وی درباره این که اگر اروپایی ها بتوانند تعهدات خود را عملی کنند، آیا ایران به سمت 
اجرای گام سوم نخواهد رفت؟ گفت: گام هایی که تاکنون از سوی ایران برداشته شده 
در حقیقت برای فشار به اروپا برای اجرای تعهدات آن هاست نه برای فشار به آمریکا، اگر 
اروپایی ها در زمان باقی مانده بتوانند اینستکس را به مراحل قابل قبولی برسانند و بنیان 

حقوقی آن را به شکلی پیش ببرند و همچنین این اطمینان را به ایران بدهند که به سرعت 
عملیاتی شود و مقداری از خسارت خروج آمریکا را جبران کنند، ایران در مرحله نخست 
می تواند اجرای گام سوم را به تعویق اندازد. این کارشناس ارشد مسائل استراتژیک 
همچنین اظهار کرد: البته اگر در مرحله بعد ایران به این نتیجه برسد که اروپایی ها واقعا 
به تعهدات خود در قالب توافق های گفته شده عمل کردند، می تواند اجرای گام دوم خود 
را هم متوقف کرده و به وضعیت سابق برگرداند و چه بسا در صورت استمرار هم امکان 

بازگشت به شرایط اولیه وجود دارد.
حسینی خاطرنشان کرد: طبق اصول مان، ما هیچ وقت به دیپلماسی پشت نمی کنیم 
از جمله رئیس جمهور کشورمان، البته به شرطی که بدانیم آن دیپلماسی منجر به نتیجه 
می شود که در حال حاضر آن جمع بندی در جمهوری اسلامی هم وجود ندارد و ما به این 
اعتماد هم نرسیدیم. مدیر برنامه مطالعات جهانی مرکز بررسی های استراتژیک ریاست 
جمهوری در ادامه در مورد سفرهای اخیر وزیر امور خارجه کشورمان به چند کشور اروپایی 
و آسیایی گفت:  گفت وگوهای دیپلماتیک همیشه نتیجه بخش است و می تواند بالقوه 
مثمرثمر باشد. در این مورد هم به نظر من خود این سفرها تا به اینجای کار که ما هنوز 

نتایج آن را ندیده ایم، همین طور است.
تحریم های ظریف تاثیری بر عملکرد وی در ارتباط  گرفتن با اروپا و آسیا 

نداشته است
وی تاکید کرد: آقای ظریف هنوز در خط مقدم دیپلماسی ایران قرار دارد و دارای تمام 
اعتبارهای لازم است، آن هم برخلاف تبلیغاتی که پمپئو و اطرافیانش درصدد القای آن 
بودند. در واقع تحریم های ظریف هیچ تاثیری بر عملکرد وی در ارتباط گرفتن هم با اروپا و 
هم با آسیا نداشته است و خود این تحرکات دیپلماسی نشان دهنده دشوار بودن کار آمریکا 
است برای این که بتواند اجماعی را علیه ایران برای اهداف خودش ایجاد کند تا همین جا 

هم می توانیم نمره مثبت به این فعالیت دیپلماتیک آقای ظریف بدهیم.
حسینی در پایان ابراز کرد: امروز هم اروپا و هم بخش بزرگی از آسیا نسبت به عملکرد 
دولت ترامپ، جنگ تجاری با چین و فشار اقتصادی اروپا و... انتقاد دارند و این مساله تا 
جایی پیش رفته که کشورهای آسیایی و اروپایی بیش از هر زمان دیگری خواستار جهان 
چند قطبی هستند که آمریکا، امروز در آن نتواند به راحتی منافع دیگران را نادیده بگیرد.

دیاکو حسینی: 

هیچ وقت به دیپلماسی پشت نمی کنیم



آیین افتتاح، بهره برداری و آغاز عملیات ۷۵ پروژه شهرداری قم با حضور مدیران استان 
برگزار شد.

 آیین افتتاح، بهره برداری و آغاز عملیات ۷۵ پروژه شهرداری قم پیش از ظهر دیروز به 
مناسبت هفته دولت برگزار شد.

استاندارقم:
 عقب ماندگی های تاریخی قم جبران شود

 استاندار قم  در این مراسم گفت: عقب ماندگی های تاریخی این استان با همت، همکاری و 
هماهنگی ارکان مختلف نظام و مسئولان باید جبران شود به سرانجام مطلوبی برسد. 

بهرام سرمست افزود: قم از روزگار گذشته با برخی کمبود و عقب ماندگی ها در حوزه های 
مختلف مواجه بوده است.

وی در ادامه ابراز کرد: در شرایط تحریم و فشار اقتصادی، طرح های قابل توجهی در قم 
به بهره برداری رسیده که نشان از همدلی و روح تعامل در بین تمام مسئولان استانی است.

استاندار قم عنوان کرد: بسترسازی فضای امن، اعتدال و انسجام و دوری از حواشی و 
جهت گیری های سیاسی پیش شرط اصلی توسعه و رشد قم است.

سرمست ادامه داد: در شرایط کنونی باید کارآمدی و منشا اثر بودن دولت را در سطح 
بین المللی نشان داده شود. وی در بخش دیگری از سخنان خود خاطرنشان کرد: قرارگرفتن 

۳۱۵ هکتار از مرکزیت شهر قم در دل بافت های تاریخی یک معضل جدی است.
سرمست اضافه کرد: باید بین نوسازی، بازسازی و کارآمد سازی شهر و حفظ میراث 

فرهنگی تدبیر درستی در سطح استان اندیشیده شود.
شهردار قم مطرح کرد

اختصاص 80 واگن قطار شهری برای راه اندازی مترو قم 

با  مترو  راه اندازی  برای  شهری  قطار  واگن  گفت: ۸۰  مراسم  این  در  نیز  قم   شهردار 
پیگیری های ملی به قم اختصاص یافت. 

سید مرتضی سقائیان نژاد افزود: یک هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان بودجه موردنیاز برای خرید 
این ۸۰ واگن بوده که به قم اختصاص یافته است.

وی اضافه کرد: با پیش بینی انجام گرفته ۵.۲ کیلومتر از طرح قطاری شهری قم اوایل سال 
۹۹ به صورت رسمی به بهره برداری خواهد رسید.

عملیات اجرایی احداث خط A مترو قم در نیمه دوم سال ۸۸ بااعتباری بالغ بر ۱۱ هزار 
میلیارد ریال توسط قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء آغاز شد، راه اندازی خط مترو قم به ۲ مرحله 
تقسیم بندی شده است که در مرحله نخست مسیر قلعه کامکار تا میدان مطهری و در مرحله 

دوم مسیر میدان مطهری تا ایستگاه مسجد مقدس جمکران راه اندازی می شود. 
وی در ادامه با اشاره به افتتاح طرح های شهرداری قم گفت: تمام این طرح ها بر مبنای 

افق ۱۴۰۰ انجام شده و ابعاد فرهنگی، زیست محیطی، عمرانی و ترافیکی را دربرمی گیرد.
بهره برداری از سیستم MRF مدیریت پسماند 

سقائیان نژاد با اشاره به بهره برداری از سیستم MRF مدیریت پسماند بیان کرد: ظرفیت 
اسمی این سیستم در حال حاضر ۳۰۰ تن در روز بوده و تا پایان سال ۳۰۰ تن نیز به ظرفیت 

آن افزوده می شود.
شهردار قم اضافه کرد: روزانه ۷۰۰ تن زباله در سطح شهر قم تولید و جمع آوری و تا پایان 

سال ۱۴۰۰ تمام زباله های شهری قم در این سایت به کود کمپوست تبدیل می شود.
سالانه ۳۰۰ هکتار به ظرفیت فضاهای سبز قم اضافه می شود

وی همچنین با اشاره به افتتاح ۱۴ بوستان شهری در قم گفت: با بهره برداری از این 
افزایش  به ۱۹.۷ مترمربع  از ۱۴.۱ مترمربع  بوستان های جدید سرانه های فضای سبز 
می یابد. وی رسیدن به سرانه ۲۷ مترمربع تا پایان سال ۱۴۰۰ را هدف گذاری شهرداری در 

رابطه با توسعه سرانه فضای سبز شهری قلمداد کرد.
شهردار قم گفت: در مبحث فضای سبز هرسال ۳۰۰ هکتار به ظرفیت فضاهای سبز قم 

اضافه می شود.
سقائیان نژاد اظهار داشت: هدف گذاری شهرداری قم در رابطه با احداث بوستان های ویژه 

بانوان، راه انداری این مراکز تفریحی در تمام مناطق هشت گانه است.
وی اضافه کرد: همچنین به مناسبت هفته دولت ۵ پیاده راه و ۲ مجموعه ورزشی در مناطق 

یک و ۶ به مساحتی بالغ بر ۲ هزار و ۵۰۰ مترمربع احداث خواهد شد.
۳۰۰ هزار تن در سطح معابر شهر قم توزیع می شود

شهردار قم تصریح کرد: در هفته دولت، ۹۵ هزار تن آسفالت در سطح معابر قم توزیع شد و 
تا پایان امسال ۳۰۰ هزار تن در سطح خیابان و معابر شهر قم توزیع می شود.

وی ادامه داد: در راستای توسعه هوشمند سازی و شهر هوشمند تا پایان ماه جاری، »قم 
کارت« که دربردارنده انواع خدمات شهروندی است خدمات خود را آغاز می کند.

وی ابراز کرد: در راستای ساماندهی مشاغل مزاحم شهری نیز ۴۸ سوله شهرک صنوف به 
مناسبت هفته دولت به متقاضیان واگذار خواهد شد.

سقائیان نژاد ابراز کرد: همچنین منبع ذخیره پساب شهرداری طی روزهای آینده به صورت 
رسمی به بهره برداری می رسد، این منبع با ظرفیت ۳۰ لیتر بر ثانیه نیاز آبی ۱۵۰ هزار متر از 

فضای سبز شهر را تامین می کند.
شهردار قم تاکید کرد: فرسودگی اتوبوس های درون شهری سبب کاهش استفاده مردم 
از این ظرفیت شده و حجم مسافرت های درون شهری با استفاده از این وسیله نقلیه در 

سال های گذشته بسیار کاهش پیداکرده است.

سقائیان نژاد اضافه کرد: در همین راستا ۱۰۴ دستگاه اتوبوس درون شهری، تعمیر اساسی 
و ۱۰۰ دستگاه جدید نیز خریداری و بخشی از آن ها وارد ناوگان حمل ونقل عمومی شده 

است.
 نماینده قم در مجلس:

قم باید به قطب گردشگری مذهبی تبدیل شود
 نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی نیز در این مراسم گفت: قم باید به قطب 
گردشگری مذهبی تبدیل و درصورتی که این سیاست در استان به درستی اجرا شود بخش 

مهمی از مشکلات اقتصادی حل خواهد شد. 
برای  ویژه ای  ظرفیت های  قم  افزود:  ذوالنوری  مجتبی  حجت الاسلام والمسلمین 

سرمایه گذاری داشته که دراین بین توریست مذهبی از اهمیت ویژه ای برخوردار است.
باید زیرساخت های رونق  اقتصادی  و رونق چشمگیر  پایدار  برای درآمد  ابراز کرد:  وی 

توریست مذهبی در قم فراهم شود.
ذوالنوری گفت: با برنامه های عمرانی و خدماتی انجام شده در سال های گذشته چهره 

ظاهری قم متفاوت از گذشته شده است.
وی در ادامه سخنان خود گفت: ۳۱۵ هکتار از بافت اصلی در مرکز شهر قم در قالب 
بافت های تاریخی مصوب شده که قوانین جاری در آن یک ظلم بزرگ در حق مردم قم است.

وی اضافه کرد: این اقدام سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری در رابطه با 
تعیین حریم بافت تاریخی قم غیرکارشناسی شده می باشد و باید مورد بازنگری قرار بگیرد.

ذوالنوری تصریح کرد: جلوگیری از ساماندهی و نوسازی واحدهای مسکونی بافت های 
تاریخی قم خلاف شرع است، چراکه اجازه تصرف به مالکین عملا از آن ها سلب شده است.

وی اضافه کرد: دسترسی دشوار نیروهای امدادی و عدم وجود پارکینگ از مشکلات جدی 

بافت های تاریخی قم است.
رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: 
شرایط سکونت در واحدهای مسکونی موجود در حریم بافت تاریخی قم به دلیل ممانعت از 
نوسازی به شدت نگران کننده بوده و بسیاری از این خانه ها محل سکونت اتباع غیرقانونی 

شده است.
ذوالنوری تصریح کرد: مردم از سیاست های جاری در بافت های تاریخی ناراضی بوده و 

شرایط عبور و مرور و گذران زندگی برایشان دشوار شده است.
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم :

بلوار امام علی)ع( پردیسان قم  بازگشایی شد
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم نیز دراین مراسم  با اشاره به افتتاح و بازگشایی بلوار امام 
علی)ع( پردیسان، گفت: تأمین اعتبار و تملکات در مسیر دو مشکل عمده بود که سبب 
طولانی تر شدن انجام این پروژه شده بود که خوشبختانه امروز شاهد افتتاح این مسیر 

هستیم.
حسن صبوری با اشاره به افتتاح پروژه تاریخی فرهنگی محله باغ پنبه، اظهار داشت: بخش 
عمده ای از ساکنان بومی و قدیمی قم در این مناطق سکونت داشتند و به این دلیل که این 

مناطق قابلیت سکونت نداشت درنتیجه تصمیم به ساماندهی این محله گرفته شد.
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم افزود: با افتتاح این پروژه شور و رغبتی در میان مردم 

ایجادشده تا مناطق زندگی خود را ساماندهی و بهسازی کنند.
صبوری با اشاره به در نظر گرفتن وام ۹ درصدی مسکن برای بافت های فرسوده، گفت: در 
سال های گذشته وام با سود ۱۸ درصد به متقاضیان پرداخت می شد و مردم توان بازپرداخت 
وام گرفته شده را نداشتند، با اختصاص وام ۹ درصدی می توان اقداماتی جدی در مناطقی 

که بافت فرسوده دارند انجام داد.
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم سهمیه اختصاص یافته به استان قم را ۴۰۰ فقره وام 

عنوان کرد و افزود: تاکنون نیمی از این تسهیلات به متقاضیان پرداخت شده است.
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم با اشاره به افتتاح و بازگشایی بلوار امام علی)ع( در 
پردیسان، گفت: تأمین اعتبار و تملکات در مسیر دو مشکل عمده بود که سبب طولانی تر 

شدن انجام این پروژه شده بود که خوشبختانه امروز شاهد افتتاح این مسیر هستیم.
صبوری اعتبار اختصاص یافته برای بازگشایی بلوار امام علی)ع( به پردیسان را مورد اشاره 
قرارداد و گفت: ده میلیارد تومان مبلغ مورد نیاز برای افتتاح این پروژه بود که به صورت 
عمرانی،  بخش های  در  پروژه ها  :این  است  ذکر  به  لازم  رسید.  بهره برداری  به  تهاتری 
خدماتی، ترافیکی، فضای سبز، فناوری، ورزشی و فرهنگی با ۲۱۰ میلیارد تومان اعتبار 

اجرا شدند.
در این مراسم بهرام سرمست استانداری قم، احمد امیرآبادی عضو هیأت رئیسه مجلس 
شورای اسلامی، حجت الاسلام والمسلمین مجتبی ذوالنور رئیس کمیسیون امنیت ملی 
و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی، دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد شهردار قم و 

عبدالله جلالی رئیس شورای اسلامی شهر قم حضور داشتند.
سیستم خط تفکیک زباله و تولید کود کمپوست شهر قم از جمله پروژه بهره برداری شده 
شهرداری قم به مناسبت هفته دولت بود که ۱۵ میلیارد تومان هزینه داشت و برای ۴۵ 
نفر اشتغال ایجاد کرد. تقاطع غیرهمسطح بلوار حضرت ولی عصر)عج( و بزرگراه آیت الله 
بروجردی و بلوار امام علی)ع( در پردیسان نیز با حضور مدیران استان قم به بهره برداری 
رسید. همچنین مدیران استان قم دیروز به مناسبت هفته دولت، کلنگ پروژه ۲۰۰ واحدی 

مسکونی طرح اقدام ملی را در پردیسان به زمین زدند.

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم :

فعالیت تاکسی های اینترنتی بدون
 اخذ مجوز از شهرداری ها ممنوع است

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: وزارت کشور فعالیت 
تاکسی های اینترنتی را بدون اخذ مجوز از شهرداری ها ممنوع کرده است.

جابه جایی  در  رانندگی  و  راهنمایی  قوانین  به  اشاره  با  ذاکریان  عباس 
مسافر و حفظ امنیت مسافر، اظهار داشت: طبق قوانین برای حفظ امنیت 
مسافر مسئولیت جابه جایی مسافر بر عهده شهرداری است. معاون حمل  
و نقل و ترافیک شهرداری قم با تأکید بر عدم مخالفت شهرداری با فعالیت 
غیرحرفه ای  رفتارهای  و  رسانه ای  تبلیغات  افزود:  اینترنتی،  تاکسی های 
نمی تواند شهرداری را از مدیریت و نظارتی که بر عهده داشته و مسئولیت 
حفظ سلامت مسافران باز دارد. ذاکریان تصریح کرد: بیمه و معاینه فنی 
داشتن خودرو برای حمل  و نقل نخستین حقی است که شهروندان در حمل  
و نقل عمومی داشته و شهرداری نیز به عنوان متولی آن وظایف خود نادیده 
نمی گیرد. وی با گلایه از برخوردهای رسانه ای غیرمسئولانه، خاطرنشان کرد: 
شهرداری در صورتی  که تاکسی های اینترنتی قوانینی از جمله داشتن عدم 
سوءپیشینه رانندگان، داشتن معاینه فنی و بیمه مسافر، دادن دسترسی برای 
برخورد با رانندگان متخلف و بیمه کردن راننده را رعایت کنند، با فعالیت آن ها 
مخالفتی ندارد. معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم ادامه داد: وزارت 
کشور نیز فعالیت تاکسی های اینترنتی را بدون اخذ مجوز از شهرداری ها 
از سوی هر  فعالیت در شهرها  برای  و صدور مجوز کشوری  ممنوع کرده 
جایگاهی که باشد خلاف قانون بوده و با آن برخورد می شود. ذاکریان با تأکید 
دوباره بر رعایت قوانین و لزوم ضابطه مند بودن هر نوع فعالیت اجتماعی و 
اقتصادی در جامعه، بیان کرد: هیچ نهاد و شرکتی با ایجاد جو و رفتارهای 
غیرحرفه ای رسانه ای نمی تواند مانع اجرا قانون و کم رنگ شدن اهمیت امنیت 

و سلامت شهروندان شود.
 

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم:

147 دستگاه اتوبوس فرسوده قم 
نوسازی می شود

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم با بیان اینکه عمر ناوگان حمل  
و نقل عمومی ۱۰ ساله است، گفت: ۱۴۷ اتوبوس فرسوده و قدیمی در قم 

داریم که نیاز به نوسازی دارد.
امیر یزدی با بیان اینکه طول عمر ناوگان حمل  و نقل عمومی ۱۰ ساله 
است، اظهار داشت: ۱۴۷ اتوبوس فرسوده و قدیمی در قم داریم که سال ها 
در پارکینگ شهرداری متوقف بوده و نیاز به اورهال دارند. مدیرعامل سازمان 
اتوبوسرانی شهرداری قم با اشاره به تصویب بودجه اتوبوس هایی که نیاز به 
اورهال دارند، گفت: این بودجه فقط برای سال ۹۸ بوده و سازمان اتوبوسرانی 
نیاز به بودجه بیشتری برای اورهال دارد. یزدی با اشاره به بالا رفتن هزینه 
نوسازی و اورهال اتوبوس های فرسوده، عنوان کرد: در سال ۹۶ و ۹۷ با مبلغ 
۷۰ میلیون تومان می توانستیم نوسازی اتوبوس های فرسوده را انجام دهیم 
اما در حال حاضر برای انجام این کار ۴۵۰ میلیون تومان پول نیاز است. وی 
با اشاره به آماده کردن دو قرارداد از سوی سازمان اتوبوسرانی برای اورهال 
اتوبوس ها، گفت: کارهای مقدماتی این قرارداد در حال آماده شدن است 
تا مناقصه آن برگزار شود و هنوز قرارداد قطعی بسته نشده است.   مدیرعامل 
سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم بیان داشت: در قرارداد نخست، مقرر شده 
۵۸ دستگاه اتوبوس با برند شهاب و در قرارداد دوم ۳۹ دستگاه اتوبوس اورهال 
 شوند. یزدی ادامه داد: ۱۴ دستگاه اتوبوس نیز به صورت متفرقه اورهال شده 
است، همچنین ۵ دستگاه اتوبوس نیز برای نمونه اورهال شده و آماده تحویل 
هستند. وی بیان کرد: اتوبوس هایی که اورهال می شوند اتوبوس های نویی 
هستند که شکل و ظاهرشان قدیمی است، اتوبوس نو شاید ۸ سال بتواند 
به شهروندان خدمات ارائه دهد اما اتوبوس های فرسوده که نو می شوند ۵ 
سال بیشتر نمی توانند به شهروندان خدمت رسانی کنند. مدیرعامل سازمان 
اتوبوسرانی شهرداری قم با بیان اینکه مجموعه شهرداری تمام توان خود را بر 
اورهال و خرید اتوبوس های نو گذاشته است، تأکید کرد: هزینه اورهال ۱۴۷ 
دستگاه اتوبوس بسیار بالا بوده و انجام این کار برای شهر قم بسیار مهم است.

 
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم:

62پروژه عمرانی در قم نیمه  کاره 
باقی مانده است 

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم گفت: ۱۳ پروژه اقتصاد 
مقاومتی در قم متوقف شده است و همچنین ۶۲ پروژه نیمه کاره هستند.

محمود نوربخش با اشاره به برگزاری جلسات اقتصاد مقاومتی در سه سال 
اقتصاد  پروژه  این مدت درمجموع ۱۲۳  گذشته در قم اظهار داشت: در 

مقاومتی داشتیم.
به گفته وی از مجموع این ۱۲۳ پروژه٬  ۳۹ پروژه اجراشده و ۶۲ پروژه در 
است.  حذف شده  پروژه  و ۹  متوقف  پروژه  همچنین ۱۳  است  اجرا  حال 
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم با اشاره به اینکه برای سال 
جاری فرایند اقدامات ستاد تغییر کرده است عنوان کرد: تغییر رویکرد از 
پروژه محوری به برنامه محوری اتفاقی بود که در این زمینه افتاد. وی افزود: 
ما درگذشته از دستگاه ها می خواستیم پروژه هایشان را اعلام کنند اما الآن 
می گوییم برنامه های محوری را اعلام کنند. هرچند که برنامه ها در ادامه به 
پروژه ها ختم می شود اما اصل برنامه است نه پروژه.  نوربخش اضافه کرد: برای 
انجام این فرایند ابتدا برنامه های محوری را از دستگاه های اجرایی فراخوان 
کردیم. یعنی به تمام دستگاه ها اعلام کردیم که برنامه هایی که می تواند محرک 
اقتصادی باشد را به دبیرخانه معرفی کنند. در پروسه ای برنامه ها بررسی و ۱۴ 
برنامه انتخاب شد. وی چهار ویژگی مشارکت و مسئولیت پذیری دستگاه های 
دولتی٬ مشارکت خیرین٬ همراهی نهادهای نظارتی و پشتیبانی معین ملی 

استان قم را شاخص های برنامه های اقتصادی استان قم دانست.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  خبرداد
احداث 83 پارک شهری در چهار سال گذشته

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: در مقطع 
کنونی ۳۵۵ پارک و بوستان شهری در قم داریم یعنی در طول چهار سال ۸۳ 

پارک شهری در مناطق هشتگانه شهر قم احداث شده است.
پیام جوادیان با بیان اینکه تعداد پارک های شهری قم در سال ۹۴ بالغ بر 
۲۷۲ پارک بوده است، گفت: در مقطع کنونی ۳۵۵ پارک و بوستان شهری 
داریم یعنی در طول چهار سال ۸۳ پارک شهری در مناطق هشتگانه شهر قم 

احداث شده است.
 مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم مساحت بوستان های 
شهر قم که طی چهار سال اخیر احداث شده است را ۱۲۷ هکتار عنوان کرد 
و افزود: برای تعیین سرانه استاندارد نیاز به مطالعات است؛ آمارهایی داده 
می شود که سرانه فضای سبز شهر قم باید یک عدد خاص باشد اما این مساله 
نیازمند برنامه مطالعاتی است و ۲۵ آیتم در تعیین سرانه استاندارد دخیل بوده 
که شامل آب و هوا، اقلیم، وضعیت زمین، آلاینده ها، منابع آبی، قیمت زمین 

و غیره است.
 جوادیان با بیان اینکه سرانه فضای سبز استاندارد شهر اصفهان براساس 
مطالعات حدود ۳۷ مترمربع است، خاطرنشان کرد: معادل سازی شرایط 
نشان  مترمربع  را ۳۰  تقریبی  استاندارد  سرانه  نیز  قم  شهر  در  استاندارد 
می دهد که اگر ۳۰ مترمربع فضای سبز به ازای هرشهروند قمی داشته باشیم 

به استانداردها نزدیک شده ایم.
 

مدیرعامل سازمان میادین شهرداری قم :

سبزی فروشان پامنار به میدان میوه و 
تره بار شهید رجایی  منتقل می شوند

شهری  مشاغل  ساماندهی  و  بار  تره  و  میوه  میادین  سازمان  مدیرعامل 
شهرداری قم از واگذاری تعداد محدودی از غرف میدان بزرگ میوه و تره بار 
شهید رجایی جهت انتقال و ساماندهی سبزی فروشان خیابان طالقانی 

)پامنار( خبر داد.
به گزارش شهرنیوز؛ علیرضا مظفری با اشاره به در نظر گرفتن فضای ۳۱۰۰ 
متر مربع از اراضی میدان بزرگ شهید رجایی و احداث ۲۴ غرفه جهت انتقال 
سبزی فروشان پامنار اظهار داشت:طی این مرحله، واگذاری سرقفلی و 
اعیانی ۱۵ باب غرفه واقع در بلوک ۱۲ میدان بزرگ شهید رجایی جهت انتقال 
کسبه مذکور در دستور کار قرار گرفته است. وی افزود: هر یک از غرف به 
مساحت ۱۶۶ متر مربع در دو طبقه، دارای ساختمان اداری به مساحت ۵۰ 

متر مربع، سرویس بهداشتی، آبدارخانه و غیره می باشد.

به مناسبت هفته دولت  صورت گرفت؛ 

افتتاح و کلنگ زنی ۷۵ پروژه شهرداری قم 

 
جزئیات دستگیری مداحان اسرائیلی در ایران 

 رئیس سازمان بسیج مداحان کشور گفت: در اسرائیل مداحانی برای تخریب عاشورا تربیت 
می شوند که عده ای از آن ها در کشور دستگیر شده اند.یوسف ارجونی در سی و دومین گردهمایی 
سالانه مداحان و ذاکران اهل بیت )ع( کرمان با بیان اینکه دشمن همواره در حال تخریب اسلام 
و خواستار تخریب محرم و عاشوراست اظهار داشت: فشار های روانی و تبلیغات سوء علیه محرم و 
عاشورا هر چه که به ماه عزا نزدیکتر می شویم بیشتر می شود.او با بیان اینکه در اسرائیل مداحانی 
برای تخریب عاشورا تربیت می شوند که عده ای از آن ها در کشور دستگیر شده اند، افزود: فوکویاما 
یکی از نظریه پردازان چندین سال قبل برای نابودی این انقلاب گفته است که شیعه بر دو بال سبز 
انتظار و سرخ عاشورا استوار است که باید این دو بال را نابود کنیم. به گزارش رکنا ،رئیس سازمان 
بسیج مداحان کشور با اشاره به اینکه مداح باید طهارت دل و روح داشته باشد عنوان کرد: امروز 
طبق آمار رسمی بیش از ۱۵۰ هزار مداح در کشور داریم که آمار غیررسمی دو برابر این مقدار تخمین 

زده می شود.

نان امسال گران نمی شود 
 معاون بازرگانی داخلی شرکت بازرگانی دولتی ایران با بیان اینکه قیمت نان در سال جاری تغییری 
نمی کند و کماکان آرد یارانه ای در اختیار نانوایان قرار می گیرد گفت: تا به امروز ۷ میلیون و ۶۰۰ هزار 
تن گندم به صورت تضمینی از کشاورزان خریداری شده است.حسن حنان اظهار کرد: تا به امروز ۷ 
میلیون و ۶۰۰ هزار تن گندم از کشاورزان به صورت تضمینی خرید شده که ۱۰۰ هزار تن آن گندم 
دوروم است.وی افزود: در سال گذشته در مجموع ۳۴۵ هزار تن گندم دوروم به صورت تضمینی خرید 
شده که میزان خرید تضمینی این محصول در سال جاری در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 
۶۰ درصد کاهش یافته است. وی در ارتباط با قیمت نان در سال جاری اظهار داشت: قیمت نان 
در سال جاری تغییری نمی کند و کماکان به قیمت های گذشته به فروش می رسد و برنامه ای برای 
افزایش قیمت نداریم؛ آرد مورد نیاز نانوایان نیزبا قیمت های گذشته و با نرخ ۶۶۵ تومان در اختیار 

آن ها قرار می گیرد.

حضور »آقازاده ها« در هلدینگ جهانبانی 
نماینده دادستان تهران گفت: در شرکت های زیرمجموعه جهانبانی که آن را هلدینگ نام نهاده اند، 
برخی آقازاده ها و فرزندان مسئولان کشور حضور دارند و حقوق مردم را تضییع می کنندرسول 
قهرمانی در ادامه سومین جلسه محاکمه باند جهانبانی در شعبه سوم دادگاه ویژه رسیدگی به 
جرایم اخلالگران اقتصادی به ریاست قاضی مسعودی مقام اظهار کرد: در شرکت های زیرمجموعه 
جهانبانی که آن را هلدینگ نام نهاده اند، برخی آقازاده ها و فرزندان مسئولان کشور حضور دارند و 
حقوق مردم را تضییع می کنند و واریز پول های مردم از بانک سرمایه به این شرکت ها بوده است.وی 
افزود: در یکی از این موارد یک میلیارد تومان از شرکت نور احسان به شرکت آرمان واریز شده است و در 
جایی دیگر یک میلیارد تومان از شرکت شکوه نور احسان به حساب شرکت تجارت نور ابرار رفته است 
و دو میلیارد تومان نیز از تجارت نصر البرز به حساب تجارت نور ابرا رفته است.نماینده دادستان اضافه 
کرد: آقازاده ها که با پول مردم سهامدار می شوند بدانند اگر قصد خدمت به کشور را داشتند اشخاص 

زیادی از نخبگان علمی و تولیدی در کشور وجود دارند که می توانند راه خدمت را از آنان یاد بگیرند

بازداشت چهار اخلالگر اقتصادی در کرمانشاه 
فرمانده انتظامی استان کرمانشاه از دستگیری چهار اخلالگر اقتصادی در کرمانشاه خبر داد و 
گفت: از این افراد ۷۴ هزار دینار عراقی و ۱۱ هزار و ۶۰۰ دلار به ارزش یک میلیارد و ۴۰۰ میلیون ریال 
کشف شد.سردار »علی اکبر جاویدان« روز شنبه در جمع خبرنگاران اظهار داشت: به دنبال دریافت 
گزارشی مبنی بر فعالیت غیرقانونی برخی افراد در زمینه ارز خارجی، رسیدگی به موضوع در دستور 
کار قرار گرفت.وی افزود: ماموران کلانتری ۱۱ مرکز پس از هماهنگی با مقام قضایی، محل فعالیت 
مخلان نظام اقتصادی واقع در خیابان گمرک کرمانشاه را زیرنظر گرفته و موفق به دستگیری چهار 
تن از آن ها شدند.سردار جاویدان تصریح کرد: در بازرسی از این افراد، ۷۴ هزار دینار عراقی و ۱۱ 
هزار و ۶۰۰ دلار ارز غیرمجاز از این افراد به ارزش یک میلیارد و ۴۰۰ میلیون ریال کشف شد.فرمانده 
انتظامی کرمانشاه در پایان از معرفی متهمان دستگیر شده به دستگاه قضائی برای سیر مراحل 

قانونی و صدور احکام لازم خبر داد.

آخرین جزئیات از طرح حذف کنکور 
 منصور غلامی وزیر علوم، تحقیقات و فناوری، آخرین جزئیات از طرح حذف کنکور و شیوه 
ساماندهی آن را تشریح کرد و اظهار داشت: برای سال تحصیلی ۹۹-۹۸، اعلام شده که ۸۵ درصد 
از ظرفیت دانشگاه ها بدون کنکور و داوطلبان در سایت دانشگاه پذیرش شوند.وی افزود: در این 
طرح دواطلب در سایت دانشگاه ثبت نام کرده و پس از بررسی مدارک وی از سوی دانشگاه مربوطه، 
نتیجه اعلام می شود.وزیر علوم، تحقیقات و فناوری تصریح کرد: امسال به دلیل اینکه نخستین سال 
اجرای این طرح بود، چندان مورد استقبال داوطلبان قرار نگرفت اما تلاش می کنیم موضوع ثبت نام 
در سایت دانشگاه را برای حذف کنکور در میان جوانان نهادینه کنیم.وی بیان کرد: در حال حاضر 
عملًا کنکور برای ۱۵ درصد باقیمانده از داوطلبان، که بیشتر متعلق به دانشگاه های علوم پزشکی 

است، برگزار می شود.

صدور حکم اعضای سابق شورای شهر بابل
 حکم قطعی اعضای سابق شورای اسلامی شهر بابل با صدور رای قطعی در شعبه ۲۷ دادگاه 
تجدیدنظر مازندران و شعبه ۴۷ دیوان عالی کشور اعلام شده است و محکومان جمعاً به ۱۹ سال 
حبس، ۳۳ سال محرومیت از حقوق اجتماعی و ۵۴۰ ضربه شلاق محکوم شدند.به گزارش فارس 
، ۱۳ شهریورماه سال گذشته بود که خبری از سوی منابع آگاه از بازداشت ۵ عضو شورای شهر در 
ارتباط با جرائم اخلاقی و مالی چند عضو شورای اسلامی شهر بابل در اختیار خبرگزاری فارس قرار 
گرفته بود، اما ساعتی بیش طول نکشید که عصر همان روز این ۵ عضو شورا با حکم قضایی توسط 

نیروهای امنیتی سپاه بازداشت شدند.

 طرح:  فیروزه مظفری

این همه دکتر پس چیکار می کنن؟! کاریکاتـور

آیت الله مکارم شیرازی:

 فرودگاه برای قم ضروری است
 آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید، احداث فرودگاه برای قم را ضروری دانست و گفت: من 

معتقدم اگر فرودگاه درست شود وضعیت قم بهتر می شود و از داخل و خارج استقبال خواهد شد. 
به گزارش روز شنبه دفتر آیت الله مکارم شیرازی، وی در دیدار محمد نهاوندیان معاون رئیس جمهوری 
افزود: خیلی ها می خواهند مستقیم برای زیارت به قم بیایند، لذا نداشتن فرودگاه کار را سخت می کند.
تفاهم نامه ساخت فرودگاه و دهکده گردشگری طرلاب در منطقه سلفچگان قم آذرماه ۸۹ بین شرکت 
ارم کیش و استانداری قم منعقد و عملیات اجرایی این فرودگاه نیز در بهمن ماه همان سال آغاز شد؛ این 
فرودگاه که در جاده قم - سلفچگان واقع شده، از شهر قم تقریباً ۲۵ کیلومتر و از فرودگاه امام خمینی 
)ره( تهران ۱۲۵ کیلومتر فاصله دارد. فرودگاه، هندلینگ خدمات هوایی و فرودگاهی، توقفگاه هواپیما 
)اپرون(، آشیانه پرواز، برج مراقبت پرواز، ساختمان رادار، آشیانه نگهداری و تعمیر هواپیما، هواشناسی، 
آتش نشانی، هتل های سه تا پنج ستاره و همچنین پیش بینی ساخت مراکز توریستی درمانی )ساخت 
مراکز درمانی( ازجمله طرح های اصلی ساخت شهرک فرودگاهی در قم است. ساخت این فرودگاه در 
حال حاضر متوقف است. وی در ادامه گفت: باید روی دریاچه نمک قم و فرآورده هایی که از آن می توان 
به دست آورد و نیز معادنی که هست، کار مطالعاتی و عملیاتی صورت بگیرد و از این نعمت خدادادی 
نیز استفاده شود. آیت الله مکارم شیرازی همچنین با اشاره به ادامه داشتن برنامه های کنگره مبارزه با 
جریان های تکفیری، و برگزاری این همایش در کشورهای اندونزی، عراق، لبنان، سوریه، تانزانیا و دیگر 
کشورهای اسلامی افزود: ما در این کنگره بر جنبه های فکری و فرهنگی مبارزه با این جریان ها به صورت 
گسترده کار کردیم زیرا معتقدیم بدون کار بر این امور مبارزه سود و اثری نخواهد داشت. وی تاکید کرد: 
داعش یک اشتباه مهمی داشت و آن این که تصور می کرد با ایجاد رعب می تواند بر همه مسلط بشود، 
غافل از اینکه ایجاد رعب یک اثر موقتی دارد. اگر در کنار کار نظامی، ازلحاظ فرهنگی نیز تلاش شود، 
خطرات این گروه کم خواهد شد. وی در پایان گفت: شرکت رئیس جمهوری در بعضی از مجالس سبب 
ناراحتی می شود، به ایشان سفارش کنید نسبت به حضور در این گونه مجالس احتیاط داشته باشد 

چراکه عکس و فیلم آن در فضای مجازی پخش و منتشر می شود.

مدیرکل میراث فرهنگی استان قم :

چهار اثر طبیعی قم ثبت ملی شد
مدیرکل میراث فرهنگی استان قم از ثبت چهار اثر طبیعی استان قم در فهرست آثار ملی خبر داد.

حمید یزدانی عنوان کرد: در جلسه شورای عالی ثبت میراث طبیعی کشور که در بندر انزلی برگزار شد 
از مجموع ۵ پرونده ارائه شده از سوی اداره کل میراث فرهنگی استان قم به دبیرخانه شورای عالی میراث 
طبیعی ۴ اثر طبیعی از درختان کهنسال استان قم شامل درخت چنار کهنسال روستای بنابر، درخت 
چنار کهنسال روستای جمزقان، درخت توت کهنسال روستای امامزاده اسماعیل و درخت گردوی 
کهنسال روستای کرمجگان دارای ارزش های طبیعی در گستره ملی شناخته و در حافظه آثار ملی در 
حوزه میراث طبیعی ثبت شد. مدیرکل میراث فرهنگی قم افزود: درخت چنار کهنسال روستای میم اثر 
طبیعی دیگر استان بود که دارای ارزش های طبیعی، شناخته شد اما با توجه به مداخلات کالبدی و 
ساخت و ساز در نزدیکی تنه درخت و امکان ورود آسیب به درخت ناشی از این مداخلات، مقرر گردید 
پس از ساماندهی و آزادسازی محیط درخت مجدداً در نشست آتی شورای عالی مطرح گردد. یزدانی با 
بیان اینکه روستای بنابر از جمله روستاهای گردشگری قم است گفت:  وجود یک درخت کهنسال در 
یک منطقه، بدون شک جاذبه های فراوانی را برای مردم ایجاد می کند درخت کهنسال چنار روستای 
بنابر درختی بزرگ و تنومند است که در گذر زمان وارد فاز دیرزیستی خود شده است و به دلیل شرایط 
خوب درخت تغییرات زیستی خاصی نداشته است. وی با اشاره به ثبت چنار کهنسال روستای جمزقان 
گفت: تنه این درخت کهنسال به دلیل سن بالا بخش قابل توجهی از آن خالی شده است این درخت 
با تنه ای قطور خود جلوه خاصی به محله حسینیه روستا داده است.  مدیرکل میراث فرهنگی قم افزود:  
روستای امامزاده اسماعیل واقع در بخش کهک به دلیل وجود امامزاده واجب التعظیم و داشتن آب و 
هوای مناسب یکی از جاذبه های گردشگری استان قم است که درخت کهنسال توت روستای امامزاده 
اسماعیل یکی دیگر از آثار طبیعی استان بود که در فهرست ملی به ثبت رسید.  یزدانی گفت: درخت 
گردو کهنسال روستای کرمجگان  به دلیل قرار گرفتن در محوطه امامزاده نورعلی این روستا در نظر 
محلی های منطقه محبوب و محترم گشته است، نگهداری از درخت یک وظیفه برای مردم منطقه 

محسوب می شود که با ثبت این درخت حفاظت از آن اهمیت بیشتری خواهد یافت.
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با پیوسته به ياد خدا بودن است كه 

پرده غفلت كنار مى  رود.
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گذشت در رانندگی 
اولین قدم به نظم دادن ترافیک

پیام آموزشی

بهداشت  وزارت  پارلمانی  معاون 
هر  تحصیل  برای  اینکه  با  گفته 
دانشجوی رشته پزشکی بین ۴۰۰ 
تا یک میلیارد تومان هزینه می شود، 
اما در حال حاضر ۴۰ هزار پزشک 
وجود دارد که هیچ گونه کار پزشکی 

انجام نمی دهند.


